
O R M a i / PROSLAVA OB 31 . OKTOBRU 

Ker so želeli predstaviti vse-
bino svojega verovanja in delo-
vanja širši javnosti, so proslavo 
združili s predavanjem Pavla 
R e p n i k a , teo loga adven t i s -
tične cerkve in profesorja sla-

vistike iz Ljubljane. Svojemu 
predavanju je dal s imbolični 
naslov 'Odmevi kladiva iz IVit-
tenberga\ govoril pa je o odme-
vih enaindvajse t ih Lu t rov ih 
tez, ki so se kot plamen širile po 
takratni Evropi. 

V kulturnem delu programa 
sta nastopila ormoški kvartet 
saksofonistov in vokalna sku-
pina Maran Atha. 
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PTUJ / OSREDNJA KOMEMORACIJA OB DNEVU MRTVIH 

Spomin na vse umrle je obudil Brane Tonejc. foto:M. Ozmei 

O b d n e v u m r t v i h je 
Skupščina občine P tu j v torek, 
1. n o v e m b r a , ob d e s e t i h o b 
grobnic i pad l ih b o r c e v v spo-
minskem parku na s tarem ptuj-
s k e m p o k o p a l i š č u p r i p r a v i l a 
osrednjo občinsko komemora-
ci jo. Poleg številnih svojcev po-
kopanih na tem pokopališču so 
se je udeležili vsi vidnejši pred-
s t a v n i k i j a v n e g a ž i v l j e n j a z 
območja občine ter mnogi borci 
n a r o d n o o s v o b o d i l n e vojne in 
drugi. 

Spomin na umrle je v slavnost-
nem komemorat ivnem nagovo-
ru o b u d i l p r e d s e d n i k Z b o r a 
združenega dela SO Ptuj Branko 
Tonejc in poudaril, da je spošto-
vanje in upoštevanje drugačnosti 
Vrednota, ki nam bo pomagala 
bolje in lepše živeti in ne bo po-

t r ebno n e n e h n o ponav l jan je o 
spravi in odpravi krivic. 

Štiričlanska delegacija, ki jo je 
vodil ptujski župan Vojteh Raj-
her, v njej pa so bili še predstav-
nik obč inskega odbora Zveze 
borcev Mihael Gobec, predsed-
nik občinske vlade Branko Bru-
men in Branko Tonejc , je nato 
položila venec h grobnici padlih 
borcev in narodnih herojev. 

Sledil je priložnostni kulturni 
program, v katerem so sodelovali 
ptujski godbeniki pod vodstvom 
profesor ja An tona Horva ta in 
člani moškega komornega zbora 
P t u j , ki ga vodi F r a n c Lačen . 
Nato je spominski verski obred 
opravil še pater Miha Sekolov-
nik. 
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CIRKOVCE / ODPRLI PRIZIDEK OB ŠOLI 

Investicije v šole so še posebej zaželene, saj so prostorske razmere v ptujskem šolst-
vu v povprečju veliko slabše kot v katerem izmed razvitejših okolij. Tako je zelo raz-
veseljiva novica, da so prejšnji četrtek odprli delavnico za tehniški pouk in športno 
igrišče ob osnovni šoli Cirkovce. Investicija je vredna 15 milijonov tolarjev. 

Učenci so že v novi tehniški učilnici. FotoJankoRath, Veter. 

Učenci Osnovne šole Cirkov-
ce so se do lga l e t a p r i t e h n i -
škem pouku stiskali v za to pov-
s e m n e p r i m e r n e m p r o s t o r u , 
nekakšnem hodniku, pa še ta ni 
bil posebno velik. Zato so tako 
u č e n c i kot uč i te l j i to l iko bo l j 
p o n o s n o preds tav i l i novo pri-
dobitev. "Več let smo si prizade-
vali in k o n č n o s m o p r i d o b i l i 
lepo , svet lo uč i ln ico , v ka te r i 
lahko naenkrat dela do 20 učen-
cev . V a n j o s m o na ža los t na-
mes t i l i s t a ro o p r e m o in uči la , 
saj je za novo zmanjkalo denar-
ja. U p a m o , da bo nova obč ina 
tudi imela posluh za nada l jn je 
potrebe šole," je dejal ravnatel j 
šole Bogomir Jurtela. 

Učitelji in učenci so ob tej pri-
ložnosti v telovadnici predstavili 

domačinom in gostom, med ka-
terimi so bili tudi ptujski župan 
Vojteh Rajher, članica IS za kul-
tu ro , šolstvo in šport Kris t ina 
Šamperl Purg in predsednik ak-
tiva ravnateljev Branko Tonejc, 
res bogat kulturni program, nato 
pa so si ogledali nove prostore. K 
veselju pa je prispevala še ena pri-
d o b i t e v : novo n o g o m e t n o 
igrišče. Tako bo za učence sedaj 
"lažja pot do znanja", kot je rekel 
Bogomir Jurtela v slovesnem na-
govoru, že v okviru pouka pa se 
bodo lahko kakovostno seznanili 
z nogometom. Prvi se je postavil 
v gol kar ravnatelj sam, učenci pa 
so ga skušali čim večkrat prema-
gati. 

M. Zupanič 
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LENART / KAJ JE Z GALVANSKIMI ODPADKI KLEMOSA 

Pred časom je v Lenartu dvignila precej prahu govorica, da 
lahko bivša galvana v Klemosu ogrozi okolico in je prava 
ekološka bomba. Galvana je prenehala delovati leta 1992. 
Vzrokov za opustitev njene proizvodnje je bilo več, gotovo 
pa je eden od glavnih bil ta, da se proizvodi niso mogli pro-
dati. 

Prostori, kjer so odpadki bivše galvane. 

S e d a n j i s t e č a n ) i u p r a v i t e l j 
Klemosz Rajko Kramberger je o 
tem dejal: "Ob p renehan ju proiz-
vodnje ni nobeden od t rakra tn ih 
vodilnih delavcev poskrbel , da bi 
odpadke (med n j imi so bili tudi 
s t rupi I .kategori je) odstrani l i . V 
državi pa tudi n i smo imeli pravih 
središč , k je r bi se pravi lno odla-
gali in uničevali . Ob s tečaju smo 
sicer opravili popis vsega, kar je 
bilo v galvani mater ia la , k i se upo-
rablja pri galvaniziranju (številne 
kemikali je , c ianidne kopeli, žve-
plene kisline), pa tudi odpadkov. 
T a popis takra t ni bil s t rokovno 
u temel jen , le od s t rani delavcev, 
ki so delali v obratu galvane. Poz-
n e j e pa je b i l a i z v e d e n a t u d i 
kemična analiza, da bi posamez-
ne snovi loči l i , ke r i m a j o vsaka 
svoj pos topek u n i č e n j a ali s t ro-
kovnega skladiščenja . 

Leta 1993 smo dobili od inšpek-
cijskih služb odločbo o takojšnj i 
odstranitvi vseh snovi, ki so nevar-
ne za ljudi in ogrožajo zdravje. Ker 
je bilo podjetje v stečajnem postop-
ku, smo se povezali z upravnim or-
ganom občine Lenart in pristojno 
vodnogospodarsko inšpektor ico 
Mar jano Z o m i k ter poskušali naj-
ti rešitev. 

Ne moremo pa mimo dejstva, da 
so se omenjeni odpadki , strupi in 
vse drugo kopičili že več let - že od 
takrat, ko je delo bilo še v zagonu. 
Vemo, da je za sanacijo pot rebno 
namen i t i precej dena r j a , zaradi 
tega je stečajni senat bil zelo skep-
t i čen , ka j t i u p n i k i so dob i l i iz-
plačenega zelo malo denarja. Poz-
neje pa smo se le odločili, da mora-
mo ustrezno uničiti in odpeljati iz 
središča L e n a r t a vsaj na jnevar -
ne j še o d p a d k e , " je poveda l R. 
Kramberger. 

Inženirka kemije Brigita Curk 
iz podjetja Kemeko v Kamniku, ki 
se strokovno ukvarja s skladiščen-
jem in uničevanjem odpadkov po-
sebne kategorije, je o odpadkih v 
Klemosovi galvaniki dejala: "Ker 
pokrivam štajersko regijo, sem ne-
kako izvedela, da so v Lenartu pro-

blemi z uničenjem teh odpadkov. 
Takrat je tudi Zavod za zdravstve-
no varstvu v Mariboru izdelal po-
trebne analize o vsem, kar je v gal-
vani. Bilo je tudi nekaj polemike 
okrog krit ja stroškov, a smo letos 
maja odstranili vse strupe prve ka-
tegorije." 

KAJ PRAVIJO 
INŠPEKCIJSKE SLUŽBE 

V o d n o g o s p o d a r s k a inšpekto-
rica iz Mar ibora Mar j ana Zornik 
jeo odpadkih galvanike imela zaje-
ten k u p g r a d i v a . Po s l užben i 
dolžnos t i spreml ja stvari vse od 
časov njenega obratovanja. Potrdi-
la je, da so cianidi in drugi strupi L 
kategorijeodstranjeni in sanirani v 
skladu z zakonom. Svojo izjavo je 
podkrepi la tudi z us t reznim evi-
denčnim listom, ki ga v skladu z za-
konom mora imeti vsak tak odpa-
dek. Vsebuje povzročitelja odpad-
kov, zbiralca in izvajalca saniranja. 
Povedala je tudi, da so odpeljali in 
uničil i galvanski mul j , preostale 
odpadkepa vskladiščili v posebnih 
plast ičnih sodih. Res pa je, da so 
večkrat morali opozarjati vodilnev 
K l e m o s u , da u s t r e z n o zašči t i jo 
skladišče teh odpadkov. Vsi odpad-
ki so na betonski plošči, vendar je 
puščala kritina, objekt pa jebil tudi 
slabo varovan. Zuna j je bila tudi 
luža in njeno vodo so večkrat dali v 
analizo; pokazaloseje ,daninične-
v a r n e g a , le u m a z a n e m e t e o r n e 
vode. Še naprej pa so bili zelo po-
zorni ter se zavzemali za popolno 
r a z s t r u p i t e v . Ke r je obs to j a l a 
možnost, da po vseh teh letih lahko 
p r o n i c a j o s t r u p e n e snovi tudi v 
podtalnico, so pred kratkim opra-
vili tudi analizo tal. "Zagotavljam, 
da Lenarčane zaman skrbi glede 
morebitne ekološke nesreče," je de-
jala vodnogospodarska inšpektori-
ca iz Maribora Marjana Zornik. 

Stečajni upravitelj Rajko Kram-
berger nas je seznanil , da je pred 
mesecem podjetje Kemeko odstra-
nilo tudi preostali del odpadkov; 
zdaj so lev mininalnih količinah in 
obljublja, da bo v kratkem galvani-
ka v celoti sanirana. Dosedanji sa-
nacijski postopki so jih doslej stali 
več kot tri milijone tolarjev. 

Mari ja Slodnjak 

Steča jni upravitelj Rajko Kramberger, 
zagotavlja, da so sosedje lahko brez 
skrbi glede morebitnih škodljivih vpli-
vov odpadnih snovi na okolico ter 
zdravje ljudi. FototMS 

PTUJ / PRENOVA KAREJA 1 4 

Ptujski občinski parlament je pred štirinajstimi dnevi sprejel odlok o sprejemu ureditvene-
ga načrta za prenovo kareja 14 v Ptuju. Ne glede na lastniška, denacionalizacijska in fi-
nančna vprašanja, ki se ob tem pojavljajo, je vendarle prižgana zelena luč za rešitev nekaj 
pomembnih zadev v starem mestu ob Dravi. Prvič gre za možnost ponovne gradnje med 
vojno porušene minoritske cerkve, za gradnjo novega poštnega poslopja, saj je sedanje 
predvsem za telefonsko centralo pretesno, in za pridobitev 380 podzemnih parkirnih pros-
torov - pravo olajšanje za Ptuj, ki ga mirujoči promet dobesedno duši. 

Prvi dogodek pri prenovi kare-
ja 14 se je pravzaprav že zgodil. T o 
je bila ponovna postavitev Mari-
jinega stebra iz 17 stoletja. Za po-
n o v n o zgradi tev ce rkve in zao-
krožitev minori tskega komplek-
sa bo p o t r e b n o n a j p r e j zgradi t i 
novo poš tno poslopje in porušiti 
s taro. Ker bo novo stalo na pod-
zemni garažni hiši, je torej nu jno 
začeti pri njej . Z vzhodnega dela 
sedanjega Bakhovega trga, kjer je 
v i n a r s k i m u z e j na p r o s t e m , bo 
vhod v podzemno garažno hišo. V 
to hišo bo tudi neka j vhodov ozi-
roma izhodov za pešce. Parkirna 
hiša bo torej pod delom omenje-
nega trga in pod sedanj im parki-
r iščem za pošto. 

Ureditev dela kareja 14 je gotovo 
vzpodbudila zahteva po ponovni 
postavitvi med vojno porušene cer-
kve na mestu, kjer t renutno stoji 
poštno poslopje. Ponovna postavi-
tev minoritske cerkve s prenovo sa-
mostana in postavitev Marijinega 
stebra pomeni dopolnitev mestne 
podobe in mestne vsebine, obenem 
pa pridobimo zadosten bogoslužni 
prostor, piše v odloku, ki ga je spre-
jela občinska skupščina. Gradnja 
podzemnih garaž nudi racionalno 
in kval i te tno rešitev za mirujoči 
promet. Ravna ploščad nad garažo 
bo omogočala razne občasne prire-

d i tve , kot so p u s t o v a n j e , k rs t 
moš ta , festival domače zabavne 
glasbe in podobn ih . Prestavi tev 
pošte le nekaj deset metrov od se-
danje ohrani krajevno tradicional-
no pozicijo objekta v tem delu Ptu-
ja. Poleg tega bo urbanistično ure-
jeno sedanje začasno parkir išče. 
Poslovno-stanovanjski objekt na 
tem mestu pa bo poleg pošte na-
m e n j e n t u d i d r u g i m uporabn i -
kom. 

, Vsekakor bo tako temeljit grad-
benoured i tven i poseg obenem z 

zgraditvijo ptujskega podvoza do-
dobra spremenil podobo tega dela 
starega Ptuja. Kda jsebo to zgodilo, 
je seveda težko napovedati. Spre-
jem o d l o k a je s a m o p rva in fi-
nančno najmanj zahtevna faza. Ker 
pa so pritiski cerkve močni, pa tudi 
denarja ji verjetno ne bo tako težko 
zagotoviti, se bodo zadeve le mora-
le premaknit i v dogledni prihod-
nosti. Na vrsti so torej investitorji. 
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Pogled na bodočo podobo dela Ptuja. Na maketi je lepo vidna minoritska cerkev 
in zadaj levo poslovno-stanovanjski objekt na sedanjem parkirišču, na desni pa 
dolgo pričakovani podvoz. 

D O L A N E / DELAVCI Z N O V A PRED T O V A R N O 

Delavci tovarne Eme v 
Dolanah, člani Nedovis-
nih sindikatov, so v petek 
nadaljevali protest pred 
tovarno. Kot je znano, jim 
je l a s tn ik Emil Mlakar 
dolžan nekaj plač, regres 
za lani in letos. Kot že ne-
kajkrat doslej so tudi to-
krat zahtevali, da jim de-
nar izplača čimprej, saj od 
obljub ne morejo živeti. 

Zaposlenim so se v pros-
testu pridružili tudi bivši 
delavci, ker štirim, ki niso 
želeli podaljšati delovnega 

razmer ja , Emil Mlakar 
k l jub obl jubam še ni 
izročil delovnih knjižic. 
Tega ni storil tudi v petek, 
ker ga v času protesta v to-
varni ni bilo. S tem jim 
otežkoča prijavo na Zavo-
du za zaposlovanje in do-
datno otežuje njihovo že 
tako težko socialno stanje. 
Neodvisni sindikati Slove-
nije so zaradi takšnega od-
nosa Emila Mlakarja do 
delavcev pisali tudi Zavo-
du za zaposlovanje. Pripo-
ročili so mu, da naj več ne 

pošilja brezposelnih oseb v 
tovarno Eme, ker lastnik 
ne uresničuje zastavljene 
politike zaposlovanja. 

Predsednik območnega 
sveta Neodvisnih sindika-
tov Ptuj Zdenko Kolar se je 
po končanem protestu po-
govarjal z Emilom Mlakar-
jem, ki je pozneje v tovarno 
prišel. Zvedel je, da bodo 
delavci knjižice dobili, ko 
bodo podpisali neke papir-
je - sklepe o zadolžitvah. 
Mlakar je namreč pre-
pričan, da bi delavci v to-

varni morali delati še toli-
ko časa, kolikor so bili na 
b rezp lačnem dopus tu . 
Pred dnevi pa so delavci, ki 
so zaposleni za nedoločen 
čas, od inšpektorja za delo 
v Ptuju tudi izvedeli, da 
Emil Mlakar že od leta 
1992 ni plačal prispevkov 
za pokojninsko in invalid-
sko zavarovanje. 

Ker je agonija delavcev iz 
dneva v dan večja, bodo 
oblike pritiska še stopnje-
vali. 
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B O S N A I N H E R C E G O V I . 
NA: T i skovn i p reds tavn ik mi-
rovnih sil ZN polkovnik Tim Spi-
cer je p o v e d a l , da so bosanske 
v l a d n e s i le med o fenz ivo na 
o b m o č j u s e v e r o z a h o d n o od 
Bihača zavzele velik del ozemlja in 
srbske enote prisilile k umiku. Po 
nekaterih podatkih muslimanske 
sile nameravajo prebiti obroč en-
k lave na s e v e r o v z h o d n e m 
območju in srbske sile prisiliti k 
umiku ter omogočiti prehod be-
guncem v varnejše kraje. Musli-
m a n s k e s i le n a p a d a j o t ista 
območja, ki naj bi po mednarod-
nem mi rovnem načr tu , če bi ga 
Srbi podpisali, pripadla Muslima-
nom. Vladna vojska je tudi zatrla 
odpor Abdičeve vojske in zdaj vse 
svojesilepošiljavboj proti Srbom. 

J E R U Z A L E M : A m e r i š k i 
predsednik Clinton je prejšnji te-
den obiskal Damask in Sirijo, kjer 
seje pogovarjal s sirskim predsed-
nikom Asadom. Nato se je sestal z 
izraelskim premierom Rabinom 
in mu poročal o dosežkih pogajanj 
s S i r i jo , ki je v tem času najpo-
membnejša država pri sklepanju 
mirovnih sporazumov v tem delu 
sveta. Ameriški zunanji minister 
Christopher je takoj po pogovorih 
dejal, da so s sirskimi kolegi dose-
gli pomemben napredek na vseh 
ključnih področjih. Tako sta Izra-
el in Jordanija minulo sredo pod-
pisala mirovni sporazum, s kate-
r im se je končalo 46 let trajajoče 
vojno stanje med državama. Tudi 
vodja P L O Arafat je pozdravil mi-
rovni sporazum in hkrati kritizi-
ral tiste dele pogodbe, ki so po nje-
govem mnenju "v nasprotju z izra-
elsko-palestinskim dogovorom o 
avtonomiji". 

BRUSELJ : Evropska zveza bo 
na gospodarskem forumu v Casa-
blanci uradno izrazila pripravlje-
n o s t , da s s r e d o z e m s k i m i in 
b l i ž n j e v z h o d n i m i d r ž a v a m i 
naveže tesnejše s t ike, čeprav se 
večinačlanic EZ bolj obrača k nek-
d a n j i m v z h o d n o e v r o p s k i m 
d ržavam. P redsedn ik evropske 
komisije Delors bo na gospodar-
skem vrhu v Casablanci predstavil 
načrt komisije, ki je za razvoj sre-
dozemsk ih in b l i žn j evzhodn ih 
držav do leta 2000 namenila 5,5 
mil i jarde ekujev, kar je št ir ikrat 
več kot prej. 

MOSKVA: S p o d n j i dom ru-
skega parlamenta minuli četrtek 
ni izglasoval nezaupnice vladi pre-
mie ra V i k t o r j a Č e r n o m i r d i n a . 
Očitno je, da so se odločili, da ne 
bodo tvegali šehujšepolitičnedes-
tabilizacije, saj je država že v glo-
boki finančni in socialni krizi. 

VARŠAVA: M i n u l i t e d e n je 
odstopil poljski zunanji minister 
A n d r z e j 0 1 e c h o w s k i , saj je po 
m n e n j u pravosodnega minis t ra 
p r e k r š i l z a k o n , ki v l a d n i m 
uslužbencem prepoveduje, da bi 
opravljali dve službi. 

SEVERNA KOREJA: Iz kro-
gov b l i zu j u ž n o k o r e j s k e 
obveščevalne službe seje izvedelo, 
da n a j bi imel s eve rnokore j sk i 
obrambni minister O Jin U raka 
na želeodcu. 77-letni general, ki 
vodi 1,1-milijonsko severnokorej-
sko vojsko, naj bi minu l i teden 
prispel v Pariz, kjer naj bi se zdra-
vil na s l avn i k l i n i k i L a e n n e c . 
Položaj v samem državnem vrhu je 
napet, saj so prepričani, da nekdo 
poskuša pretrgati vez med mini-
strom in predsednikom. 

R I M , L J U B L J A N A : V Rimu 
sta se minuli teden sestali sloven-
ska in italijanska delegacija, ki sta 
ju vodila zunanja ministra Peterle 
in Mar t ino . Pogovori so bili na-
menjeni oglejskemu osnutku de-
klaracije o odnosih med država-
ma, vendar jima ni uspelo doseči 
"formalnega sporazuma". 

Pripravila: T.Mohorko 
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KRUH DRAŽJI SREDI NOVEMBRA 

Vladna uredba o določi tv i najvišjih cen pšenične nnoke in kruha 
je pričela veljati 20 , oktobra, do loča pa šest- do sedemodstot-

no povišanje cen moke in kruha. V ptujskih pekarnah in slaščičar-
nah, kot je p o v e d a l a d i rek to r i ca Erika M ihe lač , možnost i za 
povišanje cen še niso izkoristili. Ml inar j i , ki j im dobav l ja jo moko, 
sestanka še niso imeli, zato tudi še n isodoloč i l i novih cen. Pričaku-
jejo pa, da se bo to zgodi lo v kratkem. Cene kruhu iz moke tipa 
5 0 0 in 8 5 0 naj bi povišali predv idoma sredi novembra, za kruh, ki 
se peče iz koruzne, ržene ter nekaterih drugih mok, pa velja prosti 
režim formiranja cen. Ptujski pek i so tedn i t ud iocen i l i predstavitev 
na sejmu Gost-tur v Mar iboru . Ugotovi l i so, da so s svojimi izdelki, 
ki so jih potrošniki lahko pokusi l i in kupi l i po sejemskih cenah, 
vzbudili vel iko zanimanje. V kratkem bodo v Mar iboru odprl i svojo 
pekarno ter se tako potrošnikom tega območ ja še bolj približali. 
To bo že nj ihova sedma pekarna. 

O PROJEKTU PTUJ - ZDRAVO MESTO 

Včeraj se je sestal projektni svet Ptuj - zdravo mesto. Pregledali 
so uresničevanje p rograma aktivnosti v letu družine votroškem 

in socialnem varstvu, izobraževanju, športu in kulturi, pogovar ja l i 
pa so se tudi o izdaji biltena Ptuj - zdravo mesto in odpr t ju posebne 
pisarne za uresničevanje programa zdravega mesta. 

SKUPŠČINA TURISTIČNE ZVEZE SLOVENIJE 

Petega novembra bo v Ljubljani skupščina Turistične zveze Slo-
venije. Na njej bodo ocenil i dosedanje delo zveze in sprejeli 

program dela v letu 1 9 9 5 , ki je proglašeno za evropsko leto varst-
va narave, za katerega pripravl ja poseben program aktivnosti re-
publiška vlada. Posebno mesto bodo v njem imele akcije turistične 
zveze Slovenije Očistimo Slovenijo, tekmovanje za najbol j urejeni 
kraj v Sloveniji pod geslom Moja dežela - lepa, urejena in čista, 
turistična patrulja ter urejenost in gostol jubje na mejnih prehodih 
Slovenije. Na skupščini bodo javnost predvidoma seznanili tudi z 
letošnjimi rezultati tekmovanja za najbol j urejeni kraj v Sloveniji. 
Ptuj pričakuje prvo mesto v kategori j i turističnih krajev. 

SVET BISTRE V POLNI SESTAVI 

Ptujski izvršni svet je v prejšnjem tednu imenoval preostale tri 
člane sveta Bistre (Biroja za strateški razvoj), ki ima skupaj šest 

članov - predstavnikov gospodarstva in negospodarstva. Na prvi 
in konstitutivni seji se bo sestal v teh dneh. Na njej bodo sprejeli 
statut in razpis za direktor ja zavoda. 

"VEM" V NOVIH PROSTORIH 

Vernikovi iz Moškanjcev 79 so bili med prvimi zasebnimi trgovci 
v ptujski obč in i . Kot petnajst i so leta 1 9 8 9 odpr l i t rgov ino 

"Vem" z mešanim b lagom, ki so jo uredil i v družinski hiši. Po petih 
letih so zgradil i nov objekt , v katerega so 8. oktobra preselili trgo-
vino ter razširili ponudbo . Sicer pa ima trgovinska dejavnost v 
družini že 67- le tno tradic i jo. 

MARTINOVANJE SLOVENCEV V NEMČIJI 

Slovensko kulturno in športno društvo Mar ibor iz Hi ldna prireja 
1 2. novembra o b 20 . uri v Burgerhaus - Grui ten mart inovanje. 

Igral bo ansambel "Igor in zlati zvoki" iz Slovenije. Tudi za jesti in 
piti bo dobro priskrbl jeno. Vabl jeni ste vsi, ki se radi poveselite ob 
zvokih pestre domače glasbe in pokraml jate z znanci in prijatelj i. 

Pripravila: MG 

O R M O Ž / PRIPRAVE NA MARTINOVANJE 

Grozdje letnika 1994 je večino-
ma že spravljeno v kleteh, kjer ve-
selo brbota letošnji mošt ter čaka 
mar t inovo , ko p o s t a n e mlado 
vino. V Ormožu bodo Mar t ina 
počastili v petek, 11. novembra, 
ko bo že t rad ic iponaln i se jem. 
Naslednji dan se bo veselje nadal-
jevalo. 

"Prireditve bodo pred gradom. 
Ob 10. uri dopoldan jih bomo 
pričeli z modno revijo, ki jo že tra-
dicionalno pripravlja blagovnica 
Klas, ob 12. uri pa nadaljevali s pri-
kazom dela v goricah ob trgatvi ter 
krstom mošta, pri katerem bodo so-
delovala tu r i s t ična društva iz 
Ormoža, Podgorcev in s Koga. Ob 
16. uri bomo nadaljevali s pesmimi 
o vinu in napitnicami, pozneje pa 
bo ples. Ob 11, in 14. uri bodo nas-
topile nekatere skupine, ki bodo ta 
dan prišle v Ormož. Celotna sobot-
na prireditev bo potekala letos pod 

šotorom, tako da ne bo motena, 
čeprav bi bilo slabo vreme," jepove-
dal p redsednik tur is t ičnega 
društva Franci Trstenjak. 

V šotoru bodo pripravili nastope 
domačih zabavnih ansamblov. Do-
govarjajo se, da bi tudi letos pripel-
jal v Prlekijo poseben turistični 
vlak v organizaciji Slovenijeturis-
ta. Ormoško turistično društvo se 
posebej dogovarja še za muzejski 
vlak, ki naj bi pripeljal okoli 12. 
ure. Kot jenavadaževrstolet,bodo 
pripravili razstave: kulinarično, 
ocenjenih vinskih steklenic, razvo-
ja vinskeetiketein izvirnih vinskih 
ročk. 

Oba dneva bo živahno tudi v vseh 
gostiščih ormoškeobčine, kjer gos-
tinci pripravljajo stalno gostinsko 
in turistično ponudbo, popestreno 
z značilnimi jedmi, ki sodijo v čas 
okoli martinovega. 

Vida Topolovec 

ORMOŽ / KONČALI LETOŠNJO TRGATPV 

Itetnikom^M 
zflilavaOjni 
Pri Vinogradništvu, vinarstvu in sadjarstvu podjetja Jeruzalem 
Ormož si obetajo dobro vinsko letino, saj naj bi letošnje vino v 
veliki meri doseglo kvaliteto lanskega letnika. 

Kot nam je povedal direktor 
dipl. ing. agronomije Matija Ko-
ciper, nameravajo s trgatvijo poz-
nih sort (sedaj trgajo šipon, laški 
in renski rizling) do konca tedna 
skleniti letošnjo normalno trga-
tev. Zunaj je še grozdje, ki so ga 
pustili za pozne trgatve, za jagod-
ne izbore se letos niso odločili, 
nekaj ga imajo za izborpri laškem 
rizlingu, najlepše parcele char-
donnay ja , laškega in renskega 
rizlinga, sau vignona ter šipona pa 
so pustili za ledeno trgatev. 

Do sedaj so uspeli v ormoško klet 
iz lastnih vinogradov, ki jih imajo 
na 600 hektarjih, pripeljati okoli 

270 vagonov grozdja, dober pa je 
tudi letošnji odkup v zasebnem 
sektorju, saj so odkupili 170 vago-
nov grozdja. Tudi to grozd je je kva-
litetno, še posebej tisto, ki so ga 
kmetje potrgali po 10. oktobru, ne-
kaj manj pa tisto, ki so ga trgali v 
dežju in mrzlem vremenu v 
začetku meseca. 

Prvo vino letnika 1994, ki ga 
bodo v ormoški kleti poslali na trg, 
bo jeruzalemčan. Pričakujejo, da 
bodo lahko kmetom, ki so jim pro-
dali grozdje, prvi del plačali že v de-
cembru, drugo pa tako,kot bo tekla 
prodaja vina. 

Vida Topolovec 

LJUTOMER / TRGATEV ŠE PO PRVEM NOVEMBRU 

tpamm&mm* 
luoŠBii M amei 
Kot smo izvedeli od enologinje v ljutomerski kleti dipl. ing. živil-
ske tehnologije Cvetke Sakelšek, so pri njih v lastnih vinogradih, 
teh je okoli 300 ha, prejšnji teden še trgali. Pospravljali so 
grozdje laškega rizlinga in ga bodo po vsej verjetnosti trgali še 
po prvem novembru. 

Odkup iz kmečkih vinogradov 
je približno enak kot lansko leto, 
to je 50 vagonov, s plačilom tega 
grozdja pa ravnajo podobno kot v 
Ormožu. 

Nekaj parcel šipona ter laškega 
rizlinga so pustili za pozno trgatev, 
če bo vreme primerno mrzlo, pa bo 
kaj od tega ostalo še za ledeno vino. 

Količinsko je letošnji pridelek 
skromnejši, kvaliteta, kljub temu, 
da so trdili, da je bila lanske nepo-

novljiva, pa je pri posameznih sor-
tah celo boljša od lanske. 

Prvo mlado vino letnika 1994, ki 
ga bodo dali na trg, je ljutomerčan, 
prodajati pa ga bodo pričeli novem-
bra, vendar kot je Cvatka Sakelšek 
še posebej poudarila, ne pretirava-
jo, kajti vsako vino mora imeti ob-
dobje, da dozori in dobi svojo žlaht-
nost. 

Vida Topolovec 

PTUJ / MARTINOVANJE OD 8. DO 12. NOVEMBRA 

V Ptuju se že nekaj časa skrbno 
pripravljajo na martinovanjske 
prireditve. Pod sponzorstvom Vi-
narstva Slovenske gorice - Halo-
ze se bodo pričele 8. in končale 12. 
novembra. Osrednje dogajanje 
bo letos na Mestnem in Novem 
trgu, k jer bodo že 8. novembra 
pos tav i l i s t o jn i ce s ponudbo 
domačih jedi. Vsak dan med 16. in 
17. uro se bodo predstavili pevci, 
folklorni plesalci, glasbeniki in 
humoristi. 

Osrednja prireditev bo 11. no-
vembra na Mestnem trgu. Pričela 
se bo od 11. uri in 11 minut, ko bo 
udeležence prireditve pozdravil 
župan Vojteh Rajher. Pozdravu se 

bodo pridružili tudi enolog magis-
ter Tone Skaza in vinogradniki. Ob 
15. uri se bo v cerkvi sv. Martina na 
Hajdini pričela slavnostna maša z 
blagoslovom mošta. Po blagoslo-
vitvi bodo mošt oziroma vino pri-
peljali na Mestni trg v Ptuj, kjer se 
bo martinovanje nadaljevalo poz-
no v noč. 

V Ptuju bodo v soboto organizi-
rali tudi mar t inovanje za ude-
ležence štajerskega muzejskega 
vlaka, ki bo vozil na relaciji Mari-
bor -P tu j -Ormož. Pred Mestno 
hišo bo ob 15. uri martinovanje za 
turiste, v Kidričevem pa bo marti-
novanje v dvorani v organizaciji 
Teniškega kluba Ptuj. -©^(MG) 

O R M O Ž / DELEGACIJA ODPOTOVALA V MALMO 

Ob srečanju delegacije sloven-
skega kulturnega društva Planika 
iz Malmoja z Ormožani v polet-
nih mesecih so se dogovorili, da 
se bo ormoška delegacija v okto-
bru udeležila proslave 20-letnice 
d e lo v an j a n j ihovega druš tva . 
Globlje vezi med zdomci na Šved-
skem in Ormožani so se pričele 
tkati že med desetdnevno vojno 
za samostojno Slovenijo, ko so 
člani omenjenega društva prines-
li v Ormož pomemben prispevek 
za s a n a c i j o škode , ki jo je 
ormoška občina utrpela v vojni. 

Ormoško delegacijo, ki je odpo-
tovala na Švedsko minuli četrtek, 
je vodil ormoški župan dr. Jože 

Bešvir, v delegaciji pa so bili še 
podpredsednik skupščine občine 
Ormož Alojz Sok, kvartet 
ormoških saksofonistov, ki ga ses-
tavljajo prof. Rado Munda , An-
dre j Rakuša , Tomaž Raušl te r 
Branko Obilčnik, pridružil pa se 
jim je tudi prof. Matjaž Belca iz 
Maribora, ki bo poskrbel za veseli 
del glasbenega sporeda na proslavi 
dvajsetletnice društva Planika. 

Pri organizaciji obiska sodeluje 
tudi Slovenska izseljenska matica, 
ki plača stroške prevoza, drugo pa 
bodo pokrili iz občinskega pro-
računa. 

Vida Topolovec 
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O R M O Ž / PRIREDITVE V SPOMIN FRANA KSAVRA MEŠKA 

Pr0iiici€i|tt knlige m Mešfeii 
v občinskem merilu so se Ormožani letos že tretjič poklonili spominu Frana Ksavra Meška, prleškega rojaka, pesnika, 
dramatika in duhovnika, rojenega v Gornjih Ključarovcih pri Svetem Tomažu. Prvič so ga počastili x odkritjem spomin-
ske plošče na njegovi rojstni hiši 1968. leta, drugič 1974. leta z odkritjem spomenika pred ormoškim gradom ter reci-
talom Ignaca Kamenika "Moja dolina". Letošnjo leto, ko poteka 120 let od njegovega rojstva in 30 let, odkar je umrl, 
so njegovemu spominu posvetili vse leto. 

v ta namen je že bila vrsta pri-
reditev: ponovitev recitala ob slo-
venskem ku l tu rnem prazniku, 
predsstavitev igre Pri Hrastovih v 
izvedbi KUD Ivana Cankarja od 
Svetega Tomaža, likovna koloni-
ja, recital z naslovom Mati, ki so 
ga predvajali v tomaževski župni 
cerkvi, in prireditev, ki je poteka-
la konec minulega tedna, ko so ob 
fotografijah ter slikah predstavili 
knjigo o Mešku. Jutri zvečer pa bo 
v ormoškem domu kulture sklep-
na prireditev v počastitev pisatel-
jevega spomina s predstavitvijo 
njegovih del ter nastopom Senta-
nelskih pavrov pod vodstvom ing. 
Mitje Sipka. 

Avla vormoškiobčinskistavbi je 
pretesna za vse fotografije, ki bi jih 
Ciril Ambrož, pisateljev pranečak, 
in ormoški fotograf Štefan Hozy-
an lahko predstavila. Prlekija in 
Koroška, dve pokrajini, ki sta bili 
za Ksavra Meška nepozabni ter 
usodni. Prva, dežela njegovega 
rojstva in mladosti, kamor se je 
vedno rad vračal, druga, kjer je ob 
službovanju prebil skoraj tri četrti-
ne življenja. Fotografije obeh po-
krajin, narejenez veliko romantike 

in srca, bodo krasile stene 
skupščinskeavlevsedo 12. novem-
bra. Vmes so sl ike letošnje 
tomaževske likovne kolonije, ko so 
se likovniki 'sprehajali' po poteh 
Meškove mladosti. 

Ves ta pisani šopek je popestril z 
mehko in otožno melodijo sloven-
skih ljudskih pesmi komorni trio iz 
Ptuja, ki so ga sestavljali flavtistka 
Natalija Frankovič, violinistka 
Meta Trop in čelist Jože Čačkovič. 

Dr. Stanko Janžič je prisotnim 
predstavil drobno, vendar nadvse 
pomembno knjižico o pisatelju, 
d ramat iku in duhovniku F. K. 
Mešku, ki jebil dolgo časa odrinjen 
od osrednjih literarnih dogajanj in 
zato širšemu občinstvu manj poz-
nan. V prvem delu knjižice pišeta o 
Mešku dr. Stanko Janežič in dr. 
Anton Slodnjak, ki je 1968. leta ob 
odkr i t j u spominske plošče na 
Meškovi rojs tni hiši v Gornj ih 
Ključarovcih odkrival slovestveni 
obraz Ksaverja Meška. Prostor so 
dali v tej knjigi tudi ženi pisatelje-
vega nečaka, pisatel j ici Erni 
Meško, ki je napisala spomine nanj 
in njegova dela. O Mešku in 
Koroški je pisal tudi prof. Tone 

Turičnik iz Slovenj Gradca, ki je 
pisatelja osebno poznal. V knjigi je 
nekaj odlomkov pričavanj o pisa-
telju, ki jih je v svoji diplomski na-
logi zapisal duhovnik Marjan 
Plohi, domačin iz Podgorcev, Ja-
kob Emeršič je napisal bibliog-
rafijo Meškovih samostojnih del, 
Božena Orožen pa je zbrala vse, kar 
je zapisano o Mešku. V drugem 
delu knjige o Mešku pa je dr. Stan-
ko Janežič zbral krajše odlomke iz 

pisateljevih del, v katerih je pou-
darjena ljubezen do rojstnega kra-
ja, domovine, slovenskega jezika in 
matere, sklenil pa s pesmijo pisatel-
jevanja, ki jo je Meško napisal raz-
meroma zgodaj. 

Nepozabni večer je povezoval 
Milivoj Zemljič, predsednik odbo-
ra za Meškove proslave v ormoški 
občini. 

Vida Topolovec 

S prireditve v počastitev pisateljevega spomina. 

PTUJ / V MESTNI HISI RAZSTAVLJA MAG. G. RADONJIČ 

Kemikova 
i r n a s e r i j a 
V Mestni hiši v Ptuju so v četrtek odprli razstavo fotografij mag. 
Gregorja Radonjiča iz Maribora. V Ruj ga je pripeljal sošolec in 
prijatelj mag. Štefan Čelan. Mesto je z odprtjem razstave soseda iz 
Maribora vnovič dokazalo svojo odprtost; medse vabi ne samo so-
sede, temveč tudi druge iz širšega okolja, je na otvoritvi povedala 
občinska ministrica za kulturo Kristina Šamperl - Purg. 

Razstavljalec je član fotokluba 
iz Maribora, njegove stvaritve pa 
dobro poznajo v Sloveniji in tujini 
- v Avstraliji, prejel pa je tudi že 
več pomembnih domačih in tujih 
nagrad. 

V Ptuju se mag. Gregor Radonjič 
predstavlja s t. i. črno serijo foto-
grafij z različnimi motivi, ki jih je 

posnel na različnih lokacijah v Ev-
ropi, v Mariboru in še kje. Svoje vi-
denjesveta predstavlja s fotografijo 
tudi zato, da mu ni potrebno dosti 
govoriti. Slike so brez podnapisov, 
vsak naj iz fotografije "potegne" tis-
to, kar občuti, je napotilo avtorja 
obiskovalcem razstave. 

• • M G 

GLEDALIŠČE / Z. A. SOKOLOVIČ P O N O V N O NA PTUJU 

Poleti je Gledališče Zato pova-
bilo Zijaha Sokoloviča s predsta-
vo Glumac... je glumac... je glu-
mac. Kljub počitniškemu času se 
je predstavo ogledalo okrog sto 
gledalcev in s silnim aplavzom iz-
razilo svoje navdušenje. 

Zato smo se odločili, da ga znova 
povabimo na Ptuj. Najprej se nam 
bo predstavil s predstavo Glumac... 
je glumac... je glumac, ki jo je, pre-
vedeno v pet jezikov, igralo dva-
najst igralcev več kot 3000-krat! 
Predstava bo danes, 3. novembra, 
ob 20. uri v ptujskem gledališču. 

O njegovi drugi predstavi, CA-
BAres, CABArei, sta kritika zapi-
sala: 

"Zijah A. Sokolovič pripravi gle-
dalce do neukrotljivega smeha in do le-
dene zgroženosti, se poigrava s čustvi 
in mišljenjem publike do roba 
vzdržnega, igraje prepleta obe veliki, 
vsakogar prizadevajoči temi, ljubezen 
in smrt." 

Rapa Šuklje, Dnevnik 
"Njegova komedijantska umetnost, 

ki ji po šeksperijansko prav nič 
človeškega ni tuje, zmore med občinst-
vom spodbuditi glasen krohot, trenutek 
za tem pa zdrgniti slino v grlu in orositi 
oko." 

Slavko Pezdir, Delo 
Predstavo C AB Ares, CABArei si 

lahko ogledate 24. novembra ob 20. 
uri v ptujskem gledališču. 

Samo Strelec 

GRADNJA DOMA UPOKOJENCEV 

Na zadnji seji lenarškega izvršnega sveta so se strinjali z neka-
t e r i m i p r ed log i o s p r e m e m b i l e tošn jega p ro računa . 

Povišali so dotacije za potrebe šolstva ter družbenih dejavnosti 
v občini. Soglašali so se s predlogom, da bi v Lenartu v kratkem 
začeli graditi dom za starejše občane. Po podatkih lenarškega 
Centra za socialno delo jc namreč več kot 33 občanov v domo-
vih za starejše občane v drugih krajih, štiridesetim pa zaradi 
prezasedanosti domov ne morejo omogočiti domskega varst-
va. Ena od možnih lokacij za novi dom upokojencev je za 
Vzgojnovarstvenim zavodom v Lenartu. Ta lokacija bi po nji-
hovem mnenju bila najprimernejša, ker je nekoliko odmaknje-
na od samega mestnega jedra, še vedno pa dovolj blizu vsem po-
trebnim ustanovam, ki jih uporabljajo starejši. Občina Lenart 
bo prispevala komunalno opremljeno zemljišče, preostalo pa 
Ministrstvo za delo, družino in socialne zadeve. Celotna in-
vesticija naj bi znašala okrog dvesto milijonov tolarjev. 

Predstavniki zasebnega podjetja Jasame iz Lenarta so člane 
vlade podrobneje seznanili z izvajanjem programa celost-

nega razvoja podeželja in obnovo vasi, ki poteka v treh vaseh 
krajevne skupnosti Benedikt. 

Med drugim so se na izvršnem svetu strinjali z ustanovitvijo 
gospodarskih javnih služb v občini Lenart ter medobčin-

skega javnega zavoda Mariborske lekarne Maribor. 

MAČEK MURI ZA OTROKE 
v 

Člani Lutkovne skupine Pika iz Lenarta so pripravili novo 
lutkovno predstavo: SvetlaneMakarovič Maček Muri. Pre-

miera bo jutri, 4. novembra, ob 16. uri in ponovitev v nedeljo, 
6.novembra, ob 11. uri v domu kulture. Po predstavi bodo otro-
ci v lutkovni delavnici izdelali lutko muco Maco. 

Marija Slodnjak 

Strankarska kroniko 
LENART # Za župana pred-

lagali}. Erjavca 
Občinski odbor Liberalne de-

mokracije v Lenartu je na torko-
vem zboru ocenil delovanje stran-
ke v minulem obdobju. Govorili 
so tudi o kandidatov za bližajoče 
volitve in sprejeli sklep, da bi 
bodoči lenarški župan lahko bil 
tudi neprofesionalec. Njihov kan-
didat za lenarškega župana je Ja-
nez Erjavec. 

(-MS) 
KIDRIČEVO • Ustanovitev 

Zelenih 

V četrtek so v kidričevski občini 
ustanovili odbor Zelenih Sloveni-
je. Za predsednika so izvolili 
Branka Sabatha, opravili pa so 
tudi kandidacijsko konferenco za 
občinske svetnike v občini , ki 
združuje Kidričevo, Lovrenc na 
Dravskem polju in Cirkovce. Med 
problemi, ki se jim bodo posebej 
posvetili, so ravnanje z odpadki in 
gramozom, ureditev kanalizacije 
ter nasprotovanje načrtovani re-
gijski sežigalnici odpadkov v Ki-
dričevem. 

(-DLŽ) 

Po ceiif /e zdravje? 
Nekaj tragičnih in vzne-

mirljivih primerov re-
sničnega ali domnevno 
napačnega ukrepanja 
zdravnikov, med katerimi 
so se kot zlasti sporni 
omenjali primeri iz Kran-
ja, Izole in Brežic, je seveda 
v javnost navrglo 
predvsem vprašanje stro-
kovnosti in organiziranos-
ti slovenskega zdravstva. 
Pri tem pa,žal, ni manjkalo 
tudi hitrih in enostranskih 
pavšalnih ocen, ki so seve-
da krivične (in netočne) za 
večino zdravnikov in 
zdravstvenega osebja. 
Vendar pa so številne (jav-
ne) razprave in polemike, 
še zlasti ob smrti dveh mla-
dih pacientov, ki naj bi jo 
povzročilo napačno diag-
nosticiranje in ukrepanje 
zdravnikov v izolski bol-
nišnici in v kranjskem 
zdravstvneem domu, ven-
darle razjasnile marsikate-
ro pomembno vprašanje 
notranje organiziranosti 
in kontrole v zdravstvu. V 
marsičem so tudi detabui-
zirale delo zdravnikov, ki 
se je doslej širši javnosti (v 
glavnem) prikazovalo kot 
nedotakljivo tudi tedaj, ko 

bi imela ta javnost še kako 
pravico vedeti, kaj se doga-
ja znotraj zdravstva. Prav 
tako se zdi, da je prišlo do 
odpravljanja ali pa vsaj 
rahljanja nenormalne 
zdravniške solidarnosti in 
molčečnosti pri razkrivan-
ju in obravnavanju napak v 
stroki. Seveda se, žal, tudi 
zdravnik moti, vendar pa 
je treba vedeti, kako se pos-
topa z zdravniškimi napa-
kami, da bi jih bilo čim 
manj in da ne bi postale ali 
ostale nekaj samoumevne-
ga, normalnega. 

KAJ PREDLAGA 
MINISTER ZA 
ZDRAVSTVO 

Ob primerih domnevno 
neustreznega ravnanja 
zdravnikov se je minister 
za zdravstvo dr. Božidar 
Voljč od začetka zavzemal 
za temeljito strokovno 
preiskavo vseh spornih 
primerov in proti prenagl-
jenim (krivičnim) obsod-
bam, hkrati pa je opozoril 
na različne oblike strokov-
nega izobraževanja zdrav-
nikov za delo v urgentni 
medicini. Kljub temu je 

obljubil, da bo ministrstvo 
za zdravstvo še dodatno 
predpisalo, "da morajo vsi 
zdravniki, ki dežurajo v 
osnovni zdravstveni dejav-
nosti, vsaki dve leti opravi-
ti osvežilni tečaj iz urgent-
ne medicine. Ti tečaji bodo 
vsako leto organizirani v 
regionalnih bolnišnicah, 
njihovo vsebino pa bodo 
organizirali in sproti pre-
verjali ter dopolnjevali 
ustrezni strokovnjaki. 
Brez potrdila o opravlje-
nem tečaju ne bo mogel 
začeti dežurati noben 
zdravnik v osnovni 
zdravstveni dejavnosti. 
Potrdilo bo veljalo dve leti 
in bo hkrati pogoj za napre-
dovanje na delovnem mes-
tu." 

Minister dr. Voljč je 
tudi obljubil, da bo mi-
nistrstvo za zdravstvo raz-
mišljalo tudi o možnosti, 
dabi v sodelovanju z drugi-
mi ministrstvi za širšo jav-
nost pripravilo ustrezno 
zdravstvenovzgojno gradi-
vo, katerih namen bo pre-
prečevanje naraščajočega 
nasilja v naši družbi. "Nje-
gove posledice niso samo 
številne izgube pretežno 

mladih življenj ali hude 
posledice invalidnosti, 
ampak nam vse hujše na-
silje ruši podobo urejene, 
predvsem pa varne 
države." 

ALI SE SME 
ZDRAVNIK MOTITI? 

V aktualne razprave in 
polemike o (ne)odgovor-
nosti zdravnikov se je 
vključil tudi znani sloven-
ski zdravnik prof.dr. 
Dušan Keber, predstojnik 
interne klinike in pred-
stojnik katedre za interno 
medicino na medicinski 
fakulteti v Ljubljani. Na 
vprašanje, ali ljudje morda 
glede odgovornosti zdrav-
nikov postavljajo previso-
ke zahteve, je dr. Keber od-
govoril nikalno. "Ne, ker 
zdravstveni delavci dela-
mo na poklicnem po-
dročju, ki od nas terja mak-
simalno odgovornost. Ne 
poznam poklica, ki bi od 
vseh pripadnikov terjal 
tako veliko mero odgovor-
nosti. V našem poklicu 
mora biti odgovoren vsak 
zdravnik." V pogovoru za 
Gorenjski glas je dr. Keber 

še dejal, da je tisti, ki zdravi 
v najbolj zakotnem zasel-
ku, morda še bolj odgovo-
ren kot tisti, ki dela v kli-
ničnem centru,saj je še 
mnogo bolj odvisen od 
lastnega znanja in 
odločitev in jih ne more 
preverjati z nikomer dru-
gim. Za razliko od tega bo 
med stotimi ekonomisti ali 
inženirji le peščica prišla 
na taka delovna mesta, kjer 
je skoncentrirana velika 
odgovornost. "Kljub temu 
pa se nam zdi povsem na 
mestu, da plače zdravni-
kov izenačujemo s plačami 
drugih uslužbencev z viso-
ko izobrazbo," opozarja dr. 
Keber in dodaja, "dane želi 
poenostavljati, vendar 
drži, da se prav v plačah 
zdravstvenih delavcev 
zrcali odnos družbe do nje-
nih zdravnikov. Medtem 
ko je za kanadske državlja-
ne očitno sprejemljivo, da 
je plača zdravnikov v jav-
nem sistemu petkrat večja 
od plače učitelja, pa nam 
naša država priznava 
položaj bančnih uradni-
kov." 

Škoda, da je dr. Keber 
posegel po "oddaljenem" 
kanadskem primeru, saj bi 
se verjetno kaj enako ilu-
strativnega lahko našlo 
tudi v Evropi in v nepos-
redni soseščini. Vsekakor 

pa so zanimivi podatki, ki 
prikazujejo, da se drugod 
znatno večji del sredstev, 
ki jih države namenjajo za 
zdravstvo, porabi za plače 
zdravnikov in drugega 
zdravstvenega osebja kot 
pa pri nas. Seveda pa to 
opozarja tudi na neracio-
nalnost stroškov za 
zdravstvo na posameznih 
področjih, med katerimi še 
vedno obstaja premajhna 
soodvisnost, kar povzroča 
tudi različna podvajanja 
dela, to pa samo povečuje 
stroške zdravljenja, čeprav 
ne daje ustreznih rezulta-
tov. 

Dr. Keber jeposebej kri-
tično opozoril tudi na nas-
top zasebnega zdravstva, 
"ki ga ne znamo uskladiti z 
javnim, kar utegne po-
spešiti razpad javnega 
zdravstvd in povečati ko-
rupcijo v njem". 

Sicer pa je zanimivo, da 
smo zdaj (nenadoma) ugo-
tovili, da zasebno zdravst-
vo sploh ni nujen in obve-
zen predznak vsake kapita-
listične družbe in da je kar 
nekaj razvitih držav po 
svetu, ki sploh nimajo za-
sebne zdravniške prakse. 

PODKUPOVANJE V 
ZDRAVSTVU 

Prof. dr. Dušan Keber 
sodi v krog tistih zdravni-
kov, ki opozarjajo, da je ta 
trenutek v zdravstvu soci-
alno razslojevanje tako ve-
liko, da se nekaterim jav-
nim zdravnikom godi že 
huda krivica, ker so kljub 
svojemu poklicu, ki v kapi-
talizmu povsod pomeni 
tudi dober gmotni položaj, 
prikrajšani za bogatenje, ki 
v obliki splošne gonje za 
denarjem poteka okrog 
njih. "Če je korupcija v 
zdravstvu še pred nekaj 
lesti pomenila negativen 
(in v Sloveniji zelo redek 
pojav), pa jo sedanje raz-
mere malodane legalizira-
jo. Danes raje zamolčim, 
da pri tem ne sodelujem, 
ker mi polovica ljudi ne bo 
verjela, druga polovica pa 
me bo imela za pris-
muknjenega idealista," je 
pred nekaj tedni za Repu-
bliko izjavil dr. Keber. 
Vendar pa ta njegova skraj-
no kritična in odkrita bese-
da ni naletela na nikakršen 
javni odmevali ugovor, kar 
tudi po svoje govori o raz-
merah v družbi, ne samo v 
zdravstvu. 

KAKO DO MEDICIN-
SKIH SESTER 

Pač pa se je med ugled-
nimi zdravniki razvnela 

polemika o tem, ali je 
"uvoz" medicinskih sester 
iz tujine "zgledna" rešitev 
za odpravo pomanjkanja 
osebjaalipabi morda kaza-
lo poiskati kakšno drugo 
pot. Prof. dr. Pavle Koru-
hauser meni, da je kljub 
temu, da to ni najboljša 
rešitev, vendarle pridobi-
vanje medicinskih sester 
iz tuj ine, predvsem z medi-
cinskih šol na Hrvaškem, 
najbolj realna možnost. 
Hkrati ne soglaša s prof. dr. 
Zwitrom, da so medicin-
ske sestre z "juga" strokov-
no slabše izobražene, da 
potrebujejo dodatno 
šolanje, saj mnoge 
"uvožene" medicinske se-
stre od prvega dne prihoda 
v ljubljanski klinični cen-
ter opravljajo svoje delo. 
Pač pa se dr. Kornhauser 
strinja z mnenjem dr. Zwi-
tra in dr. Vidmarja, da so 
osebni dohodki medicin-
skih sester žaljivo nizki 
(medicinska sestra na naj-
bolj izpostavljenem delov-
nem mestu v intenzivni te-
rapiji "zasluži" na mesec s 
tremi nedeljami, petimi 
nočnimi službami in 40 
nadurami le nekaj nad 60 
tisoč tolarjev). 

Jak Koprive 
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i^feftaddluf gfienfUiZffe 
Letos je minilo 125 let, kar se je majhno in takrat že močmo stagnirajoce mesto Ptuj uspelo 
pri deželni vladi izboriti za nižjo gimnazijo. Ob proslavi tega jubileja so ptujske kulturne 
ustanove (Pokrajinski muzej. Zgodovinski arhiv in Knjižnica Ivana Potrča) v sodelovanje z 
Gimnazijo pripravile razstavo "Ptujska gimnazija 1869 -1004". 

Razstava je postavl jena v prit-
ličju ptujskega gradu v dveh pros-
torih. Gre za tako imenovano ju-
bilejno razstavo, ki je po obsegu 
relativno sk romna , V opraviči lo 
avtorjev je pot rebno povedati , da 
je bil prvotni koncept pripravljen 
za enkrat večj i obseg razstave, kot 
ga ta de jansko ima, in za to večjo 
razstavo je bil na re jen tudi izbor 
g r a d i v a ( p r a v z a t o , k e r g re za 
mla j še obdob je , je m a t e r i a l a za 
razstavo - arhivalij in drugih eks-
ponatov - na voljo več kot preveč) 
vendar na žalost iz f izičnih razlo-
gov ta verzija ni mogla biti realizi-
rana. Avtorj i so tako bili prisi l jeni 
na red i t i izbor izbora ma te r i a l a , 
zbranega za razstavo, kar je seve-
da b i s tveno vpl ivalo na ce lo tno 
predstavitev g imnazi je in na po-
v e d n o s t r a z s t a v e . S k r o m n a fi-
nančna sredstva so razlog tudi za 
to, da razstave ne spremlja kata-
log, ki bi nudil možnost dodatne-
ga informiranja obiskovalcev. 

Problem razstave je torej v tem, 
da k l j u b t e m u da so a v t o r j i na-
tančno vedeli, kaj želijo predstavili 
- to pa je celotna podoba o nekdan-
jem pa tudi zda j šn j em ž iv l jen ju 
gimnazije -, realizacija tega ni pov-
sem dosegla. Glavni razlog (po-

m a n j k a n j e f i n a n č n i h s reds tev) 
smo že omeni l i . Razstava je pos-
tavljena v kronološkem zaporedju, 
tako da se obiskovalec sprehodi 
skozi posamezna obdobja ptujske 
gimnazi je , spozna pa tudi glavne 
procese in značilnosti ter utr ip v 
širši družbeni okolici, ki je na živl-
jenje gimnazije imela velik posred-
ni in tudi neposredni vpliv. 

Rahlo neskladje povzroča izbor 
prostora za razstavo (ptujski grad), 
ki ni v pravem sozvočju s temo, ki jo 
razs tava o b d e l u j e in p r i kazu j e . 
Prav tako je omejitev prostora na-
rekovala racionalnost razporedit-
ve. Cilj razstave je, da predstavi iaz-
b r a n o t emo vsem razuml j ivo in 
dostopno. Selekcija gradiva tako ni 
mogla biti povsod strogo upošteva-
na prav zaradi tega, ker bi to bistve-
no vplivalo na prikaz celotne, po 
drugi strani pa zato dobimo pone-
kod na razstavi vtis "prenatrpanos-
ti" in morda je povprečnemu obi-
skova lcu n e k o l i k o težje s led i t i 
rdečo nit razstave. 

Notranjo strukturo razstave ses-
tavljajo posamezni sklopi, ki jim za 
razmejitev služijo različna imeno-
vanja in preimenovanja gimnazije 
in šolske reforme, vse to pa se je do-
ga j a lo z n o t r a j p e t i h r a z l i č n i h 

državnih ureditev, ki so imele tudi 
različno oblikovane šolske siste-
me. Ker so av to r j i posamezn ih 
sklopov pri postavitvi zasledovali 
enotno usmeritev, je to nujno pri-
peljalo do tega, da se pojavljajo so-
rodni oziroma celo enaki ekspona-
ti, ki pa se razlikujejo po času, v ka-
terem so nastali, in seveda tudi po 
sistemu, zato šezdaleč nepomenijo 
ponavljanja ali morebitnega nepo-
trebnega dolgočasenja obviskoval-
ca (na razstavi je p reds t av l j ena 
tipična šolska dokumentacija raz-
ličnih obdobijh). Zaradi neskladja 
med majhnost jo prostora in željo 
pokazati čim več ter nekaj nepo-
trebnimi dodatki za "zunanjo učin-
kovitost" je prišlo do slabše preg-
lednosti gradiva ter kdaj pa kdaj za-
senčenja vsebine in osnovne govo-
rice originalnih eksponatov. 

Za konec povejmo, da je razstava 
ob jubileju ptujskegimnazijekljub 
nekaterim pomanjkljivostim prije-
ten in za marsikoga tudi nostal-
gičen sprehod skozi nemi rna in 
malo manj nemirna obdobja najpo-
membnejše ptujske izobraževalne 
ustanove. 

Mar t in Šte jner 

M O R D A V A S Z A N I M A / EKSKURZIJA V A N G L I J O 

Sredi septembra so bili slovenski ravnatelji na strokovni ekskurziji v Angliji. Ker bo ver-
jetno za marsikaterega bralca zanimivo, kako poteka šolanje angleških šolarjev, objavl-
jamo zapis udeleženke ekskurzije. 

Naša skupina je bila na Br ine 
Leas High School Nantwich , k je r 
so učenci od 11. do 18. leta, ter na 
Shavington High School, k je r so 
učenci od 11. do 16. leta. Med pro-
grami teh dveh šol ni skoraj nobe-
ne razlike, le v šoli, k je r so učenci 
še s 17. in 18. le tom, imajo progra-
me, k jer se ti pr ipravljajo že za po-
klic. 

Prva šola ima 1000 učencev, dru-
ga 800 učencev. Vel iko učencev 
prihaja v šolo iz drugih krajev. Vo-
zijo se z avtobusom, kolesom ali pa 
jih pripeljejo starši. Starši in učenci 
si šolo izberejo sami - ni šolskih 
okolišev. Šola dobi denar po učen-
cih, ne po oddelku. V oddelkih je 
do 25 učencev. 

Z denarjem gospodari ravnatelj; 
pomagajo mu pomočniki in vodje 
predmetnih skupin - višji učitelji. 

Učenci nosijo v šolah uniforme, 
u p o š t e v a j o šo l sk i red in se ga 
držijo. Učenec, ki ne upošteva šol-
skega reda, lahko izgubi pravico do 
obiskovanja šole za čas enega leta 
ali pa se mora prešolati na drugo 
šolo. Otroci na šolah so mešana po-
pulacija: otroci zdravnikov, arhi-
tektov, pravnikov, kmetov - to je 
tako imenovana srednja populaci-
ja.^ 

Šolsko leto se začne s septem-
brom in konča konec junija. Imajo 
dva tedna božičnih in dva tedna 
s p o m l a d a n s k i h - v e l i k o n o č n i h 
počitnic. Pouk pričnejo vsak dan 
ob 8.50. Dopoldan imajo pouk tri 
ure do 12.10 z ma jhn imi odmori , 
nato imajo dve uri opoldanski od-
mor, popoldan pa pouk končajo ob 
3.35. Skoraj vsi učenci imajo kosilo 
v šoli in ga sami vsak dan sprot i 
plačajo. (Socialno ogroženi dobijo 
b r e z p l a č n e b o n e , ki j ih plača 
država.) V času opoldanskega od-
mora se ukvarjajo s prostovoljnimi 
dejavnostmi: igrajo pri orkestru, 
d ramski skup in i , sode lu je jo pri 
špor tn ih ali d rug ih de javnos t ih 
šole. Varstvo za čas opoldanskega 
odmora opravljajo drugi delavci ali 
pa nekater i s tarši , ne pa učitelji . 
Učenci od 16. leta starosti lahko v 

času opoldanskega odmora odidejo 
v mesto. Če se v mestu neprimerno 
o b n a š a j o , d o b i j o o p o m i n , če pa 
imajo več teh opominov, pa v mesto 
v tistem šolskem letu ne smejo več. 

Socialne službe na šoli ni; če jo 
p o t r e b u j e j o , jo pok l i če jo . Vsi 
učitelji imajo znanje iz psihologije 
in tako tudi z učenci kontaktirajo. 

Ko učenci pridejo v šolo, prido-
bivajo znanje po istem programu. 
Učenci so nato po 6 mesecih testira-
ni in nato jih razporedijo po spo-
s o b n o s t i h . N a j p r e j se raz l ika 
pokaže pri matematiki . Učenec je 
lahko pri enem predmetu v višjem 
razredu, pri drugem pa v nižjem. 
Učenci so testirani šest krat v enem 
šolskem letu; test ob koncu šolske-
ga leta za jema snov celega leta. 
Starši dobijo pisno poročilo o otro-
ku na dom (ocene so A, B, C, D, E). 
O c e n e z a j e m a j o šo l sko de lo , 
d o m a č e de lo in t r u d učenca . 
Takšno poročilo dobijo starši tri 
krat letno. Poročila o učencih obli-
kujejo učitelji sami, nato počakajo, 
da p r ide jo starši na razgovor, in 
nato imajo konferenco o ocenitvi 
učencev. Učene načrte za posamez-
na področja oblikujejo po predmet-
nih skupinah učitelji skupaj z vod-
jo te predmetne skupine. 

ŠOLANJE UČITELJA 
Po obveznem šolanju obiskuje še 

tri leta univerzo in nato eno leto in-
dividualnega izobraževanja - spe-
cializacija za določeno predmetno 
skupino. 

Med učitelji je veliko tekmovan-
jeza službo. Veliko učiteljev ostane 
dalj časa na istem delovnem mestu 
- starejši učitelji radi sprejemajo 
nove ideje mlajših kolegov. 

Če je učitelj slab ali ne sprejema 
novosti, izgubi službo. To je ureje-
no z zakonom. Najprej se učitelja 
opozo r i , na to pa dobi odpoved . 
Običa jno učitelj sam da odpoved 
prej, kot pa jo dobi. 

Učitelji, ki napredujejo, so men-
torji mlajšim in drugim učiteljem 
svoje predmetne skupine. Učitelji 
dobijo urnik za 14 dni. Učna obve-
za v 14 dneh je 50 ur ali 5 ur na dan. 

KAKO POSTANES 
RAVNATELJ 

Najpre j delaš kot učitel j , nato 
kot vodja predmetne skupine, kot 
poročnik ravnatelja. Prijaviš se na 
javni razpis. Upoštevana je kvalifi-
kacija in izkušnje. Na razpisu sode-
luje s programom, ki ga kandidat 
sam preds tav i na razgovoru , in 
nato še z intervjujem v lokalnem 
časopisu . T i s t i , ki vse na jbol j še 
opravi, je izbran za ravnatelja. Izbe-
re ga komis i j a , ki jo ses tav l ja jo 
vladni možje, starši, profesionalen 
kader in politiki te pokrajine. Izbi-
ra r a v n a t e l j a je s t rokovnega 
značaja. Ravnatelj, ki je izbran, os-
tane ravnatelj do upokojitve, če to 
sam želi. Skupaj z vlado je ravnatelj 
zadolžen za razporeditev denarja. 
Ravnatelj, ki želi, lahko tudi uči v 
razredu - ni pa predpisano. Ravna-
telj je oseba, ki šolo zastopa v kraju, 
je zastopnik šole in vez na vseh po-
dročjih, je odgovoren za finance in 
za kadrovsko zasedbo na šoli. 

UGOTOVITVE OB OBISKU 
Šolski sistem je nekoliko dru-

gačen. Veliko bolj je razvita zunan-
ja diferenciacija. Metode dela pri 
p o u k u in oprema n e n a m e n s k i h 
učilnic se bistveno ne razlikujejo 
od n a š i h . Ve l iko večje in bo l j e 
opremljene so namenske učilnice 
( tehnična vzgoja, likovna vzgoja 
...). Vse šole imajo eno, dve ali tri 
računalniške učilnice. Vsi pa smo 
bili navdušeni in bili bi zelo zado-
voljni, čebi bila pri nas možnost, da 
bi imela vsaka šola toliko in tako 
urejene zunanje šolske površine. 
Želeli bi tudi takšne telovadnice 
(po možnosti dve) ter prostore za 
kult urne prireditve z vso opremo. 

Učenci so v šoli in zunaj nje bolj 
disciplinirani, ker je njihov zakon 
o pravicah in dolžnostih učencev in 
staršev drugače in strožje obliko-
van. 

U g o t a v l j a m o t u d i , da je 
učiteljski poklic v angleških šolah 
in zunaj njih cenjen in spoštovan. 

Ravnatelj ica OŠ Voličina: 
Alanka Knuplež 

I Z O B R A Ž E V A N J E V O B R T I / MOJSTRSKI IN P O M O Č N I Š K I IZPITI 

S SPREJEMOM NOVEGA OBRTNEGA ZAKONA SO PO DOLGIH LETIH DANI POGOJI 
ZA OŽIVITEV MOJSTRSKIH IN POMOČNIŠKIH IZPITOV • ZADNJI MOJSTRSKI 
IZPITI SO BILI V SLOVENIJI PRED VEČ KOT TRIDESETIMI LETI 

Znanje je največji kapital obrti. 
Nova obrtna zakonodaja je kot te-
mel j obrt i postavi la znan je , kar 
p o m e n i , da bo ob r tn ik l ahko le 
tisti, ki bo mojster svojega pokli-
ca, je med d rug im zapisal pred-
sednik Obr tne zbornice Sloveni-
je Miha Grah. V z a d o v o l j s t v o 
ob r tn ikov , pr i n j i h z a p o s l e n i h , 
predvsem pa strank, saj to zagot-
avlja tudi bo l j šo kakovos t obrt-
niške storitve. 

17. oktobra je bila v Mar iboru 
slovesnost, ki jo je Obrtna zbornica 
Slovenije pripravila skupaj z obrt-
no zbornico za Miinchen in Zgorn-
jo Bavarsko. Na njej so podelili cer-
tifikate obrtnikom in pedagogom 
poklicnih šol, ki so v prvem ciklusu 
projekta osvojili pedagoško-andra-
goška in s p e c i f i č n o s t r o k o v n a 
znanja iz štirih obr tniških strok: 
kovinske, avtomehanične, lesarske 
in frizerske. Prejemniki certifika-
tov, med njimi Ptujčana F ranc Ve-
selic, učitelj tehnologije v poklic-
no elektro-strojni šoli v Ptu ju , in 
Janez Forš tnar ič mlajši, mizar iz 
Bukovcev, bodo v nada l j evan ju 
projekta mojstrskega izobraževan-
ja prenašali (multiplicirali) svoja 
znanja na druge stanovske člane, 
zato so jih imenovali tudi multipli-
katorji. 

P r o j e k t m o j s t r s k e g a izo-
braževanja je Obrtna zbornica Slo-
venije sprejela pred dvema letoma, 
za p o n o v n o uve l j av i t ev 
pomočniških in mojstrskih izpitov 
pa si prizadeva žeod uvedbe usmer-
jenega izobraževanja. S sprejemom 
novega o b r t n e g a z a k o n a , z že 
začeto javno razpravo o novem za-
konu o poklicnem izobraževanju 
in z uvajanjem elementov dualnega 
poklicnega izobraževanja v sloven-
ski šolski sistem (odprtje obrtnih 
oddelkov na nekaterih poklicnih 
šo lah) se O b r t n a z b o r n i c a pri-
bližuje realizaciji svojih zahtev. V 
letošnjem šolskem letu v sodelo-
vanju s šolami izobražuje že za 25 
obrtnih poklicev. Z ministrstvom 
za šolstvo in šport so v začetku leta 
podpisali dogovor o prevzemu (ve-
r i f i kac i j i ) ob ra tova ln i c , ki izo-
bražujejo učence po obr tn ih pro-
gramih. S tem je zbornica pod svoje 
okriljeprevzelašeenood pomemb-
nih in obsežnih nalog, ki je poveza-
na tudi z vodenjem registra učnih 
mest in učencev s sklenjeno pogod-
bo. 

Obrtni zakon je uvedel mojstrski 
izpit kot pogoj za odpiranjeobrato-
valnic v tipičnih obrtnih dejavnos-
tih. Zato je Obrtna zbornica Slove-
n i j e p o h i t e l a in p r o j e k t u moj-
strskega izobraževanja dala priori-
t e to . K o t z a s t o p n i k v o k v i r u 
pomoči nemške vlade - projekt Se-
qua - jezastavila projekt usposobit-
ve 64 strokovnjakov - multiplika-
torjev za mojstrske izpite in komi-
sij za pomočniške in mojstrske iz-
pite. Mul t ip l ikator j i (obr tniki in 
pedagogi iz poklicnih šol) bodo v 
prehodnem obdobju na nov način 
izobraževanja za obr tn iške izpite 
prevzeli obveze pri p r ak t i čnem, 
teoretičnem in pedagoško-andra-
goškem izobraževanju mojstrov in 
dodeljevanju naslova mojster. 

64 prejemnikov certifikatov se je 
i z o b r a ž e v a l o v S l o v e n i j i in 
Nemčiji , kjer so bili gostje bavar-
skih izobraževalnih centrov. T o 
odgovorno in zahtevno nalogo so 
prevzeli ob vseh svojih rednih vsa-

kodnevnih poklicnih in obrtniških 
dolžnostih. Na kratko smo sepogo-
vorili tudi s ptujskima lastnikoma 
certifikata. 

FrancVese l ič je učitelj tehnolo-
gije v poklicni elektrostrojni šoli v 
Ptu ju . "Multiplikatorji naj bi izo-
braževali mojstre in tudi tvorili ko-
mi s i j e za izp i te pr i učenc ih , ko 
bodo opravljali pomočniške izpite, 
in komisije pri izpitih za mojstre. 
Pridobil sem si certifikat za strojne 
mehanike . Kako bo projekt moj-
strskega izograževanja potekal, je 
predvsem odvisno od obrtnikov. 
Če b o d o pokaza l i z a n i m a n j e in 
željo, bomo lahko izobraževali za 
o b r t n e p o k l i c e o z i r o m a o d p r l i 
obrtne oddelke izobraževanja. Se-
veda pa uvedba obrtniškega načina 
izobraževanja zahteva zakonsko 
ureditev statusa učenca in pripravo 
p r o g r a m o v i zobraževan ja . V že 
omenjenem projektu je poudarek 
na mojstrskem izobraževanju, ki je 
opredeljen z zakonom o obrti. Po 
končanem šolanju bodo učenci naj-
prej opravljali pomočniški izpit, po 
treh letih pa tudi mojstrskega." 

Mizar J anez Forš tnar ič mlajši 
si je pridobil certifikat za lesarstvo. 
Zanimivo je, da je Janez Foštnarič v 
prvi generacij i mult ipl ikator jev, 
to re j t i s t i h , ki bodo znan je pre-
našali na druge s tanovske člane, 
njegov oče pa je bil pred več kot 30 
le t i v z a d n j i gene rac i j i , ki je za 
oprav l jan je ob r tne dejavnost i še 
imela pogoj mojstrski izpit. Da je 
bil izbran za mult ipl ikatorja, je v 
ve l ik i mer i zas luga t u d i dobro 
opremljenenovemizarskedelavni-
ce, ki so jo Forštnaričevi ob velikih 
odrekanjih odprli pred nekaj leti. V 
Nemčiji traja mojstrski izpit tri se-
mestre po šest mesecev, kandidat 
ga oprav l ja ob de lu , s tane pa 12 
tisoč nemških mark. Pri nas pa, kot 
pravi Janez, se še ne ve, koliko bo 
trajal mojstrski izpit, koliko bo stal 
in kaj vse bo moral kandidat znati. 

Kakorkoli že, neznank je še veli-
ko, pomembno pa je, da je prvi ko-
rak k mojstrskemu izobraževanju 
narejen. Za Ptujčane pa je tudi po-
m e m b n o , saj imamo v prvi etapi 
dva multiplikatorja, ki sta uspešno 
opravila zahtevno izobraževanje 
doma in v Nemčiji ter bosta s svoj-
im znanjem in izkušnjami lahko 
pomembno prispevala k dvigu rav-
ni znanja v obrti. 

^ M G 

frat)c Veselic 

Jartez Forštnarič mlajši. Foto:OM 

V E L I K A N E D E L J A / V S O B O T O N A S T O P PLIBERČANOV 

Pevci mešanega pevskega zbora Podjuna iz Pliberka, ki prepevajo že dvajset let, skoraj 
ves čas pa jih vodi profesor Tone Ivartnik z Raven na Koroškem, se bodo po nekaj letih v 
soboto, 5. novembra, ponovno predstavili hvaležnemu občinstvu v Veliki Nedelji. Nasto-
pali bodo še člani moškega pevskega zbora Kralj Matjaž iz Pliberka. 

Prijateljstvo med Pli-
b e r č a n i in V e l i k o n e -
del jčani je s ta ro že več 
kot poldrugo desetlet je . 

Kar trikrat so bili Pli-
berčani gos t je v Veliki 
Nedelji , prijateljstvo pa 
so pred leti potrdili celo s 
posaditvijo slovenskega 
simbola lipe, ki v veliko 
veselje obojih lepo uspe-
va. V e l i k o n e d e l j č a n i , 
predvsem člani prosvet-

nega društva Simon Gre-
gorčič jim obiske vračajo, 
sa j so na K o r o š k e m že 
nastopili s svojimi odrs-
kimi uprozoritvami. Pri-
h o d n j e t akšno s rečanje 
bo 26. novembra v Pliber-
ku, ko bodo zaigrali ko-
m e d i j o s p e t j e m v 
prleškem narečiu Zadre-
ga za zadregoj. 

Člani pevskega zbora 
P o d j u n a iz P l ibe rka so 

svoj dvajset letni jubilej 
že praznovali doma v Pli-
berku,vgostepasotakrat 
povabili tudi Velikone-
deljčane. 

Pevci mešanega pev-
skega zbora Pod juna , ki 
p r i h a j a j o iz P l i b e r k a , 
Libuč, Šmihela, Bistrice 
in še katerega slovenske-
ga kraja na avs t r i j skem 
Koroškem, pojejo lepo in 
ubrano. Njihova pesem, s 

katero prenašajo izročilo 

svojih prednikov in pes-

n i k o v , med n j i m i tud i 

l judskega pevca Franca 

Lebra- LisičnjakaizGlo-

basnice pri Pliberku, zve-

ni neko l i ko o tožno , da 

človeka nehote stisne pri 

srcu. 

Vida Topolovec 
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FOLKE TEGETTHOFF / PRAVLJIČAR 2 0 . STOLETJA 

"PravliK« le ii\f organa«!!!'' 
Folke Tegetthoff, štiridesetletni avstrijski pisec in pripovedovalec pravljic, že petnajst let širi svoje poslanstvo po 
vseh kontinentih. Je eden izmed najpomembnejših pravljičarjev 20. stoletja. Na svoj petindvajseti rojstni dan je 
izdal prvo knjigo in do danes že 28 zbirk pravljic v milijonski nakladi, ki so prevedene v angleščino, kitajščino, 
japonščino, španščino ter češčino. Napisal je scenarije za sedem otroških filmov in je ustanovitelj festivala 
pripovedovanja pravljic. Na Kitajskem obstoja tudi posebna skupina, ki se ukvarja z analizo in raziskovanjem 
njegovih pravljic. Žena Astrid je Nizozemka 
in s hčerkami Tesso , Sop-
hie, Kiro ter sinom Florisom 
živi v starem samostanu v St. 
Georgu na avstrijskem Šta-
jerskem. Leta 1977 je živel v 
Španiji, kjer se je začel in-
t e n z i v n e j e u k v a r j a t i s 
pravljico. Celo leto je pora-
bil, da je preštudiral teorijo 
p rav l j i ce , p i sa t i pa jih je 
začel šele takrat, pravi Folke 
T e g e t t h o f f , ko je pozabi l 
vse, kar je o njej naštudiral. 

Na povabilo Marjane Rajh, 
profesorice nemškega jezika 
na srednji ekonomski šoli, je 
že drugič nastopal v Ptuju. 
Povedal je, da se v Ptuju fan-
tastično počuti in da ga vleče 
vanj neka pozitivna energija. 
"Živel in ustvarjal bi v graj-
skem stolpu ob vašem čudovi-
tem gradu," je pripovedoval 
ves navdušen. 

# Iz preteklosti poznamo 
znane prav l j ičar je , kot so 
Ezop, brata Grimm, Ander-
sen ... Se vam je mogoče ke-
teri od njih v otroštvu še po-
sebej pribljubil? 

Folke Tegetthoff: "V mo-
jem življenju je najljubši pisa-
telj Andersen in to zaradi 
tega, ker zna pomembne živl-
jenjske modrosti približati na 
zelo preprost, dojemljiv in ja-
sen način. Lahko bi dejal, da 
ga imam pri svojem delu za 
vzornika." 

# Ste v svojem otroštvu 
pravljice raje poslušali ali 
jih sami prebirali? Jih je bilo 
veliko? 

Folke Tegetthoff: "Do svo-
jega dvanajstega leta sem bral 
samo stripe o Miki Miški. Od 
druge literature sem prebiral 
samo tiste knjige, ki sem jih v 
šoli moral prebrati. Imel pa 
sem starejšo sestro, ki mi ji 
vsak večer prebirala ali pripo-
vedovala pravljice. To je bilo 
zame zelo pomembno, še po-
sebej za mojesedanje delo. To 
pa zaradi tega, ker sem 
odraščal v tej atmosferi. Pri-
povedovanje zgodbe je bilo v 
mojem otroštvu del večera, 
lahko bi rekel ritual. S pripo-
vedovanjem zgodbe me je se-
stra popeljala v noč. Pri tem 

sploh ni pomembna vsebina 
zgodbe, temveč vzdušje, ki ga 
pripovedovalec ustvarja: pri-
me teza roko ali čez ramena in 
se ti posveti. Kaj pripoveduje, 
sploh ni pomembno. Pravlji-
ce si lahko izmisliš, jih prebi-
raš iz knjig ali pa podajaš tudi 
svoje doživetja, doživeta čez 
dan. Vse to ustvarja zelo po-
membno vzdušje zaupljivosti 

Otrok je samo enkrat 
resničen otrok in ta resni-
ca je za mnoge odrasle sla-
ba vest, ki bi se je lahko 
spomni l i , jo skušal i po-
praviti ... Pa tako malo je 
treba, da so otroci veseli, 
včasih le nekaj minut, da 
se j im p o s v e t i m o pred 
s l a d k i m s p a n c e m . 
Poskrb imo, da zaspijo v 
p r e p r i č a n j u , da jih ima 
nekdo rad in so nekomu 
potrebni. M o r d a bomo 
n e k o č prav od n j i h 
pričakovali in želeli biti 
tako potrebni, pa nam ne 
bo dano, saj nimajo danes 
nobenega zgleda in jim je 
tuj ta občutek. 

in pripadnosti. Tudi če je vse-
bina zgodb še tako divja, groz-
na, sem še vedno jaz ob otro-
ku, da ga zaščitim. Danes se 
starši in najrazličnejši stro-
kovnjaki ukvarjajo s tem ali je 
pametno pr ipovedovat i 
pravljices tako kruto vsebino, 
kot jih imatabrata Grimm. Ta 
skrb je popolnoma odvečna in 
to utemeljujem tako: če pri-
povedujem po vsebini grozlji-
vo zgodbo in je ob tem otroka 
strah, moram biti sposoben, 
da mu v tistem trenutku dam 
občutek varnosti, topline ... 
Poglejte, tudi v vsakodnev-
nem življenju ga ne moreš 
vedno obvarovati grozljivih 
stvari. Tako ga nekako pri-
praviš tudi na spoznanje, da 
življenje ni zmeraj lepo." 

PRAVLJIČAR JE NAČIN 
ŽIVLJENJA 

# Zakaj po vašem mnenju 
nastajajo in se pripoveduje-
jo zgodbe? 

Folke Tegetthoff: "Pripo-

vedovanje zgodb ima v prete-
klosti razl ične izvore. V 
pre jšn j ih časih, ko še niso 
imeli medijev, je bila to tudi 
oblika informiranja in komu-
niciranja. V vsaki vaški skup-
nosti so bili pripovedovalci 
zgodb, ki so jih poslušali in 
prenašali naprej. Ti pripove-
dovalci so bili največkrat in-
telektualci in so imeli tudi po-
membno politično vlogo, saj 
so lahko na poseben način 
kritizirali tudi vlado. Vrjetno 
zato, ker nekdo čuti potrebo 
po njih." 

# Ko ste začut i l i , da bi 
lahko postal pravljičar tudi 
vaš pokl ic , s k a t e r i m se 
preživljate, kako ste to željo 
uresničili? 

Folke Tegetthoff: "Nekega 
jutra se zbudiš, ob postelji 
sedi vila in ti zašepeta v uho: 
'Vstani, ti si pravljičar.' To je 
zelo enostavno - tako torej 
postaneš pravljičar." 

# Kje je meja med pravl-
jičnim svetom in realnostjo, 
s katero moraš živeti ? 

Folke Tegetthoff : "Meja 
med realnostjo in pravljičnim 
svetom zame ne obstaja. 
Problem je ravno to, da 
večino ljudi asociira pravljico 
s sanjskim svetom, v katerem 
se vse dobro konča, kjer pastir 
na koncu vedno dobi najlepšo 
pr inceso. Vendar ni tako. 
Pravljica je kliše, ki se skozi 
stoletja vedno znova obnavlja 
in dodaja. Ob njenem rojstvu 
pred tisoči leti je veljala za po-
membno literarno zvrst. Nato 
je postala literatura za otroke 
... Ko so jo zapisali, so jo na 
nek način ubili,od tistega tre-
nutka se ni mogla več razvija-
ti. Pravljica je nekaj živega in 
ni se spremnila vse od Grim-
movih časov. Zame je kot or-
ganizem, ki živi, nekaj, kar 
obstaja v času in z njim. Tudi 
v 20. stoletju. 

Pravl j ica prevzema v 
družbi zelo pomembno mes-
to. Preden so jo zapisali, ji je 
lahko vsak kaj dodajal, bila je 
živa knjiga. Vse, kar zapišem, 
bo ostalo za tisoče let enako. 
Zame je pravljica tudi odsev 
človekove duševneslike, kajti 

rodi se v svetu čustev. Zame je 
pravljica vse, kar me obdaja: 
občutiti, zaznati vse, kar me 
obdaja. Tega ni mogoče 
ločiti; nisem pravljičar za dve 
uri na dan. Od prvega dneva, 
kar se ukvarjam s pravljico, 
lahko od tega tudi živim. To 
ni bil nikoli problem. Lahko 
preživimo." 

ZA OTROKE IN ODRASLE 
# Pišete in pripovedujete 

otrokom in odraslim. Komu 
več in raje? 

Folke Tegetthoff: "Ne mo-
rem odgovoriti, za koga raje. 
Tud i vnaprej se ne da 
določiti, ali bo pravljica na-
menjena otrokom ali odras-
lim, saj se mi je pripetilo, da 
sem hotel napisati knjigo za 
otroke, toda že po prvem delu 
sem spoznal, da je to zgodba 
za odrasle. Pri pisanju za 

odrasle se zelo rad poigravam 
z besedami in kovanjem no-
vih. Pišem zelo poet ično. 
Tega si pri pravljicah za otro-
ke ne morem privoščiti - za 
njih moram pisati zelo jasno, 
enostavno in kratke stavke. 
Lahko pa dodajam humor in 
fantastične stvari. Res pa je, 
da zdaj pišem več za odrasle, 
čeprav sem večkrat v dvomih, 
da bi se moral bolj posvetili 
otrokom, ki imajo zaradi vpli-
va elektronskih medijev, pro-
pagande in drugih hrupnih 
dejavnikov težave s komuni-
kacijo. V vseh teh letih sem 
prišel do zaključka, da je naj-
bolje pričeti pri odraslih in 
pri njih vzbuditi željo po pos-
lušanju , saj sem se bal, da 
bodo otroci recimo celo uro 
navdušeno poslušali, ko pa 

bodo prišl i domov, bodo 
razočarani spoznali, da jim 
odrasli ne prisluhnejo. Kako 
je to neposlušanje prisotno v 
evropski družbi , na jbol je 
kaže statistika, ki je ugotovi-
la, da se zakonci v srednji Ev-
ropi dnevno pogovarjajo le še 
sedem minut. S tem mislim 
resnični pogovor, ne izmenja-
vo nu jn ih in formaci j . 
Predvsem zato so v središču 
mojega pr ipovedovanja 
odrasli. Tudi duševno propa-
danje, čedalje večja nezbra-

nost, pretirana zasvojenost 
naših otrok s televizi jo in 
računalniškimi igricami so 
posledica naraščajoče nez-
možnosti komuniciranja pri 
odraslih. Zato se morajo zno-
va naučiti umetnosti pripove-
dovanja in pos lušanja , da 
bodo lahko to posredovali 
svojim otrokom." 

# Posebej otroci so zelo 
odkrita publika in spremlja-
jo tudi neverbalno komuni-
kac i jo in govorico te lesa . 
Vas to tudi kdaj zmoti? 

Folke Tegetthoff: "Včasih 
se zgodi, da sem pred nasto-
pom jezen zaradi prostora, 
vendar v tistem trenutku, ko 
stopim na oder, vsega tega ni 
več. Takrat je le ta čudoviti 
kontakt med poslušalci in 
mano. Ko se stvar začne odvi-
jati na odru, je najpomemb-
nejši neposreden stik s pos-
lušalci, občutek, da si gleda-
mo iz oči v oči. Takrat gre za 
tkanje drobnih nitk med moj-
im in vašimi srci. Med svoji-
mi nastopi hočem vedno ime-
ti osvetljeno dvorano. Hočem 
videti publiko... moram jo vi-
deti. Ko med poslušalci opa-
zim nekoga, ki ga moje pripo-
vedovan je ne pritegne dovolj, 
se mu za trenutek bolj posve-
tim. Menim, da tega nezmore 
noben igralec; glasbenik poz-
na note, igralec tekst in si ne 
more privoščiti, da prekine 
igro in se spustiti v pogovor z 
gledalcem, kar si lahko pri-
voščim jaz. To je ta velika 
prednost, ki jo ima pripove-
dovalec." 

# Pripovedujete zgolj svo-
je pravljice? 

Folke Tegetthoff: "Nikoli 
nisem pripovedoval pravljic 
drugih avtorjev, saj sem naj-
prej začel pisati in šele nato 
pripovedovati . Še danes je 
tako. Pr ipovedujem svoje 
lastne zgodbe, ki so nastale v 
moji domišljiji. Včasih sem 
od teh zgodb slišal le ključne 
besede ali stavek in iz tega na-
pisal zgodbo." 

# Katere pravljice pripo-
vedujete svojim otrokom? 

Folke Tegetthoff: "Pona-
vadi jim svoje pravljice prebe-
rem le ob njihovem nastajan-
ju, sicer pa jim pripovedujem 
pravl j ice drugih avtorjev. 
Največkrat pa govorim kar 
sproščeno in prosto, tudi o 
svojih doživetjih preko dne-
va. V naši družini nimamo te-
levizi jskega spre jemnika . 
Otroci odraščajo brez tega 
medija...in znajo poslušati,se 
igrati neomejen čas, sploh ne 
vedo, kaj je dolčas. Igra jih 

povsem zaposli in prevzame. 
So pa tudi zelo komunikativ. 
ni in družabni." 

CEL SVET JE ENA SAMA 
PUBLIKA 

# So med posameznim 
občinstvom po svetu velike 
razlike? 

Folke Tegetthoff: "Nobe-
ne razl ike ne občutim. 
Pričakoval sem, da če kot 
kristjan pridem na Kitajsko, 
ki ima popolnoma drugačno 
kulturo in religijo, mogoče ne 
bodo razumeli vsebine mojih 
zgodb. In razveseljivo je prav 
to, da jih zelo dobro razumejo. 
Vedo, kaj jim hočem spo-
ročili. Nobene razlike ni, ali 
nastopam v velemestu Ameri-
ke ali v mali tirolski vasici. 
Prav to je zame dobro zna-
menje, da je pravljica univer-
zalna in ima povsod enako 
sporočilo." 

DOLGA NOČ 
PRAVUlČARJEV 

# Ste tud i o rgan iza to r 
enega največj ih festivalov 
pr ipovedovanja pravljic v 
Evropi, imenovanega Dolga 
noč pravljičarjev, pred peti-
mi leti pa ste bili pobudnik te 
prireditve, ki je potekala v 
več avstrijskih mestih in ki 
je edinstvena v Evropi. 

F o l k e T e g e t t h o f f : "Da. 
Menim, da je Evropa nekaj 
takšnega potrebovala. Če jo 
p r imer jamo z Združenimi 
državami, zaznamo bistveno 
razl iko. Pr ipovedovanje 
namreč čez lužo ni nikoli 
zamrlo in tam je danes 60.000 
profesionalcev, ki pripovedu-
jejo zgodbe in pravljice na fes-
tivalih, ki se kar vrstijo. Orga-
nizirani so drugače, trajajo od 
jutra do poznih večernih ur, 
udeležujejo se jih ljudje, ki 
radi poslušajo. To obliko sem 
želel prenesti v Evropo. Ni-
sem pa fest ivala namenil 
določeni skupini ljudi. Tudi v 
enem mestu nisem želel, am-
pak sem seodločil,da poteka v 
več različnih. Na festivale ne 
p r iha j a jo zgolj l jubi tel j i 
pravljiic, ampak kdorkoli. V 
Avstriji jezelopriljubljen,čez 
dan sega udelžujejo bolj otro-
ci, zvečer pa odrasli. Dolga 
noč pravljičarjev je bila na-
zadnjevGradcu,trajala ješest 
dni, osrednja tema pa je bila 
moč besede v svetovnih reli-
gijah. Tako sem hotel skozi 
zgodbo približati tudi tujo 
kulturo in način življenja." 

Marija Slodnjak 

Folke Tegetthoff: "Zame /e pravljica komunikacija brez odrskih 
oblačil, luči, scene..." Foto: LangerhoU 

9. 
Pričelo seje daniti. Raf se 

je opotekel na travnik pred 
vilo in padel na kolena. Med 
krčevitim bojem za sapo se 
je oziral naokrog in nikjer 
ni bilo nikogar. Luna je še 
vedno sijala velika in sko-
rajda polna, le žar j i je izpi-
la enakomerna sivina 
zgodnjega jutra, (iozd je bil 
popolnoma tih, trave niso 
niti narahlo drhtele in mor-
je seje zgladilo v popolno 
ploščad. 

Ko je odprl usta, dabi jo 
poklical, je nemočen 
obstal. Saj sploh ni 
vedel njenega imena! 
Nikoli ni imel prilike, 
da bi jo povprašal, ra-
zen takrat na ladji, 
ko ni hotela govoriti z 
njim. Stisnilo ga je 
pri srcu in ni čisto do-
bro vedel, ali je to le 
zaraditeka.Šeobrni-
ti se ni hotela, sedaj 

pa jo rešuje. Vseeno, ni 
važno - to noč je po svoji 
krivdi pogubil veliko preveč 
ljudi (kot bi že en sam ne bil 
preveč!) in tokrat ne bo po-
novil prejšnjih napak. 

Kako naj jo najde, ko je ne 
more poklicati po imenu? 
Naj vpije EEEEJ ali EJ, TI? 
Nemogoče, prestrašila bi se 
in se ne bi oglasila. Če si 
hočeš pridobiti človekovo 
zaupanje, moraš vedeti nje-
govo ime in ga ob pravem 
trenutku uporabiti. Ko jo 
srečam, jo moram najprej 
vprašati po imenu, je skle-
nil, se spomnil na gozd za 
seboj in bitje v njem z enaki-
mi nameni ter se zdrznil. 

Prehodil je travnik in pol-
glasno ponavljal zagotovila 
o prijateljstvu in lastni 
neškodljivosti - za vsak pri-
mer. če se kje skriva in ga 
opazuje. Obšel je hišo in 
potrdil občutek, ki ga je 
spremljal že od prvega ju-

tra 
nje 
g 
pog 
leda 

na vilo in okolico: ni je tu. 
Mogoče se je skrila pred 
njim, ko je slišala njegove 
korake ali pa... 

... spomnil se je kn avega 
Lojzeta in se začel tresti. 
Samo tega ne, samo tega ne. 
Pošlji ga meni, Bog, če ga 
moraš komu poslati, samo 
njej ne. 

Kolikokrat omenjam 
božje ime, je pomislil Raf, 
kolikokrat mislim nanj. V 
nevarnosti sem, zato. Ali pa 
sploh zares verjamemali pa 
le ne bi bil rad sam? Lahko 
verjamem v nekaj, česar si 
sploh ne predstavljam? V 
nekaj, kar je namišljen so-
govornik? Je shizofrenija 
ateistova odrešitev? Verja-
mem v nekaj, kar je le ime 
na ustnicah, ki ga uročeno 
ponavljam? .Meje zato rešil 
s svojim imenom? 

Kaj pa ona, ki jo sedaj 
rešuje? Verjame ali ne? 
Opazil je usnjeno denarni-

co, ki jo je imela pod majico 
obešeno okoli vratu. In pod 
njo? Križec? Znova seje 
povrnil k iskanju njenega 
imena. Le kakšno bi lahko 
bilo? Poskušal gaje uganiti 
z obraza, ki ga je živo zagle-
dal pred seboj, a odnehal. 

Ni važno, ne sme raz-
mišljati, ukrepati mora. 

Pogledal je temna okna 
nad sabo in se kljub nela-
godju odločil pogledati tudi 
znotraj hiše. * 

Ana je nadaljevala pot 
proti vili in se neprestano 
ozirala. Pošast lahko sreča 
kjerkoli in kadarkoli, 
mogoče prav ta trenutek 
oprezuje za njo in enkrat, 
med hitro hojo, je režeča lo-
banja pokukala izza dreve-
sa in jo povprašala, ali je se 
že odločila. Zavpila je: 

"NE!" in spaka je izginila. 
Ne bi mogla priseči v re-
sničnost pripetljaja. Zgodi-
lo seje tako hitro in prav 
lahko bi bil ponoven obisk 
nočne more posledica pre-
napetih živcev. 

Ropotanje za njenim 

hrbtom je postajalo vedno 
glasnejše. Tik preden jo je 
dohitelo, se je umaknila s 
ceste in skrila za drevo. To-
krat je skoraj preveč časa 
uporabila za dober ogled 
skrivališča in vanj ni stopi-
la, dokler ni bila trdno pre-
pričana, daje v njem sama. 

Tank se je prebijal po 
preozki poti in mečkal 
grmovje, poganjke in podi-
ral borovce, ki so se sklonili 
v njegov doseg. Ana seje sti-
snila k deblu in strmela. 
Tank! Bivši spomenik! 
Povrh vsega je iz kupole gle-
dal Šime! Celo zaželela sije, 
da bi jo poslal i nazaj, zato je 
hotela skočiti na piano in 
jih poklicati. Zaustavil joje 
izraz Šimetovega obraza in 
solze, ki so mu tekle po licih. 

"Kot bi kdo umrl," je po-
mislila. 

Voziloje bilo ob njej in ta-
krat je šele pogledala proti 
dvema glavama, ki sta mo-
leli iz spodnjega dela tanka, 
tik pod kupolo, ločeni med 
seboj s topovsko cevjo nad 
seboj. Leva je pripadala ne-
kemu starcu s čelado na 

glavi, desna pa zelo lepemu 
otroku. Njo so hoteli pustiti 
doma, s seboj pa vozijo 
prvošolčke? Nagnila se je 
naprej, da bi bolje videla, in 
za trenutek so se njune oči 
ujele. Začutila je pritisk v 
senceh, nato pa je jeklo 
zdrdralo mimo in otrla sije 
čelo. Kako otožne oči je imel 
ta otrok. 

* 

Šime je jokal. Vedel je, da 
bi kot dober komandant mo-
ral preveriti, kaj seje zgodi-
lo z mitraljezom ob njem, a 
so ga trle važnejše skrbi. 
Starost je bila tisto, ko nisi 
mogel več dvigniti take teže 
kot v mladih letih in ko si 
moral paziti na vsak veter, 
snu1 |)a seje začenjala s po-
zabljenjem. Še vedno je pre-
poznal .M4A3E8pod seboj in 
.M2 ob sebi, ni pa več vedel 
lastnega imena! Takšen je 
torej konec in začne se zno-
traj. Vseskozi je pričako-
val, da bo pozabljenje prišlo 
od zunaj in se pomikalo pro-
ti njemu. Svet se bo krušil 
ob robu, sam pa bo v sre-
dišču lovil padajoče kose in 

jih stiskal k sebi. Po tolikih 
letih priprav in pričakovan-
ja gaje doletelo in ga prese-
netilo. Najprej je pozabil 
najvažnejše, tako rekoč sa-
mega sebe. In kaj mu bo ves 
preostali svet, posut z imeni 
na listkih - pastmi, ob kate-
re naj bi trčila pozabljivost, 
ko njega ni več v njem? 

Adriano mu je celo očital 
boj za lastno ohranitev. Le 
kako more prijateljevati s 
človekom, ki ga ne razume 
in s katerim nima ničesar 
skupnega? 

* 

Raf je stal votroški sobi in 
v roki držal fotografijo In-
dijke, za katero je sklepal, 
da je otrokova mati. 

V potezah njenega obraza 
je poskušal najti vzroke, po-
jasnila in pripombe. 
Ničesar ni izvedel, čeprav je 
na odgovore čakal zelo dol-
go. 

"Naredila ga je za orožje," 
je dejal in razprl dlan. da se 
je okvir razlomil na tleh in 
so se koščki stekla razleteli 
po sobi. Indijka ga je še ved-
no gledala z nasmehom; s 

konico kopja jo je obrnil na 

hrbtno stran in je ni več 

pogledal. 

Lomastenje tanka seje 

povsem približalo. Moram 

se skriti v gozd, zagotovo 

bodo prišli v hišo. Stekel je 

v pritličje in pokukal skozi 

vhodna vrata. 

Prepozno. Tank se je pri-

kazal ob robu gozda in se 

ustavil. Cevi so bile usmer-

jene proti hiši in Raf je ve-

del, da nima nobene 

možnosti, če bi sedaj stekel 

preko trave. V duhu je videl 

Maxovo postavo sredi svet-

lobe, ki ga razkraja, in skle-

nil ostati v hiši. Ni bila 

odločitev, saj ni imel kaj iz-

birati. 

Umaknil seje v notran-

jost, pokleknil pred ku-

hinjsko okno ter opazoval 

reševalce. 
Nada l j evan je pr ihodnj ič 
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Nekaj kilometrov od Lenarta ob glavni cesti proti Mariboru že več let vzbuja po-
lornost lična nova zgradba, kjer v preteklosti stalo gostišče Črni les. 

T o je hotel, ki ga je pred leti gra-
dil Agrokombinat iz Lenar ta , poi-
menovali pa so ga po lepi Agati. 
Mogoče je kdo n a m e n o m a izbral 
tako ime, saj je znana legenda o 
lepi Agati in n j en i n e s r e č n i lju-
bezni z g r o f o m I v a n o m Fr id r i -
kom H e b e r s t e i n o m , e d i n i m 
dedičem hrastovškega grdau. Ko 
so hotel zgradili, so ga po takšnih 
in d rugačn ih oko l i šč inah dobili 
izvajalci del G r a d b e n o p o d j e t j e 
Grosuplje. 

JožeZagorc,ki ima v tem podjet-
ju nalogo, da poišče Agati ženina -
lastnika, je povedal: "Mogoče je res 
že zadnji čas, da poiščemo pravega 
kupca, saj leta tečejo in prvotno le-
poto hotela uničuje zob časa. Do 
zdaj se je zvrstilo že mnogo kupcev 
in vsi so zagotavljali, da imajo resen 
namen spraviti objekt v zagon. Ne-
kateri so imeli tudi dodatne želje 
glede uredi tve okolice in tudi to 
smo bili pripravljeni urediti. Zani-
mivo pa je, da vsi ti ' ž e n i n i ' po 
prvotnih pogovorih utihnejo in iz-
ginejo. Tudi pred kratkim se je po-
javil človek izCelja,ki je jekazal ve-
lik interes za nakup. Pripravili smo 
že kupoproda jno pogodbo in vse 
potrebno, a se do danes šeni oglasil. 
Zgradbo, ki ji manjka samo še no-
tranja oprema in obsega štiri tisoč 

kvad ra tn ih met rov , bomo v pri-
hodnos t i opremi l i in vsaj delno 
oživili." 

Ob vsem tem pa se nam porajajo 
m i s l i , da je mogoče k a k š n e m u 
domačinu lepa Agata všeč, iz zavis-
ti, da je ne more dobiti sam, pa jo le 
zavaja ter pošilja lažne ženine. 

Mogoče pa so ti ženini čudne na-
rave in se jim zdi Agata privlačna le 
v obdobju snubljena - pred poroko 
pabežijo. Alipasezavedajo,datake 
lepotice porabi jo veliko denarja , 
tega pa nimajo. 

Kdo ve; konec koncev pa nobena 
stvar ni zastonj. 

U p a j m o samo, da G r a d b e n o 
podjet je Grosuplje ne bo nasedlo 
na lažno p o r o k o in bo samo 
poskrbelo za Agatino preživetje. Če 
bo nova avtocesta potekala v tej 
smeri, se ji obetajo boljši časi in ne 
bo njena nesrečna usoda motiv za 
pisanje novih legend. 

Teks t in fotografija: 
Mari ja Slodnjak 

Agata še zmeraj čaka. Na njeno ženitno ponudbo so se doslej odzivali le 

nepravi možje. 

M A J Š P E R K , V I D E M / E K O L O Š K I S P U S T " D R A V I N J A ' 9 4 " 

Na ekološkem spustu po reki Dravinji prejšnjo soboto, 22. oktobra, ki so ga pri-
pravili Brodarsko društvo Ranča Ptuj in Zeleni Ptuja, je sodelovalo kar dvajset 
udeležencev. Od Majšperka, kjer je bil začetek spusta, do Vidma so veslači v 
dveh raftih in treh kanujih nabrali poln zabojnik smeti. 

Sobotno h ladno vreme in nizka 
vodna p o v r š i n a D r a v i n j e n i s t a 
mot i l a ves l ačev , ki so p r i š l i na 
l e tošn j i eko lošk i spus t po Dra -
vinj i . Drav in jo neka te r i ves lači 
že dobro poznajo, vsi, ki pa so se 
u d e l e ž i l i s o b o t n e g a s p u s t a po 
njej, vedo, da je zelo p r imerna za 
veslaška doživet ja . Star t spus ta 
so pripravili v Majšperku , k jer so 
s s v o j o o p r e m o p o m a g a l i t u d i 
tamkajšnj i gasilci ob pomoči Ci-
r i la M u r k a in n e k a t e r i h 
domačinov. 

Kot je ob zaključku spusta pove-
dal D a r k o Br iški , so imel i na 
začetku veliko dela, saj jebil zgorn-
ji tok D r a v i n j e kar p r e c e j one-
snažen. Ob prvem postanku, ko so 
odložili prve vreče odpadkov , je 
bila za veslači kar zahtevna pot s 
š t e v i l n i m i o v i n k i in b r z i c a m i . 
Spodnji del Dravinje- pri Vidmu-
je bil m a n j o n e s n a ž e n in m a n j 
z a h t e v e n , sa j je b i la s t r uga v 
zadnjih letih regulirana. Rancar-
jem so se že na začetku pridružil i 
ribiči in delavci Čistega mesta z di-
rektorjem Adrejem Kota r j em, vsi 
skupaj pa so sobotno čistilno akcijo 
zaključili v Vidmu. Kar tri četrtine 
poti - vodotoka in nabrež in - so 
očistili, v celoti pa je sobotna akcija 
dobro uspela. 

Z nekaj prispevki so sobotno čis-
tilno akcijo podprli: Emona Mer-
kur Ptuj , Komunala , Čisto mes to . 
Zeleni Ptuja, Ta lum in Sekretari-
at za varstvo okolja. 

Spuste po Dravinj i bodo v pri-
hodnjem letu nadaljevali, že spom-
ladi pa naj bi pobrali iz Dravin je 
Večje kose. Vsi, ki so se tokrat aktiv-

no vključili v reševanje struge Dra-
vinje in njenih nabrežih, si želijo, 
da bi podobnih akcij bilo še več, 
za to vse, ki m o r d a vedo za one-
sneženost še kakšnereke, vabijo, da 

jim to sporoč i jo , in če je možna 

plovba, bodo akcijo v prihodnjem 

letu izpeljali. 
Ta t j ana Mohorko 

Še zadnja navodila pred veslaško odpavo. Kljub mrazu je dogodek privabil kar 

nekaj domačinov. 

Uspešen spust četverice veslačev; sobotne čistilne akcije se jih je udeležilo kar 

dvajset. Foto:DLŽ 

SLOVENSKO-HESSENSKO DRUŠTVO 

"Ideja o nastanku slovensko-hesenskega društva je stara, porodila se je v 80. 
letih. Prijatelji Maribora v Marburgu so bili pobudniki ustanovitve hessensko-
slovenskega društva, ki je bilo ustanovljeno leta 1989 s sedežem v Wiesbadnu. 

Spremembe v Sloveniji so bile 
razlog, da se je us tanovi tev slo-
v e n s k o - h e s s e n s k e g a d ruš tva s 
s e d e ž e m v M a r i b o r u n e k o l i k o 
zavlekla. Ustanovi l i smo ga leta 
1991, da bi pri jateljske stike, ki so 
nasta l i na osnovi pol i t ičnih sti-
kov med vodstvi občin Maribor in 
Marburg , razširili tudi na druge 
skupine, da bi te j vsebini skozi de-
lovanje v društvu dali večji pou-
darek in da bi iz tega nastali skup-
ni načrti , ki bi pomenil i pretok in-
formacij in pomoči na eni in drugi 
strani," je o ciljih ustanovitve slo-
v e n s k o - h e s s e n s k e g a d ruš tva s 
s e d e ž e m v M a r i b o r u p o v e d a l 
predsednik Gojko Vizovišek. 

Tednik : Kako ideje in cilje ure-
sničujete, kaj ste v teh letih dose-
gli? 

G. Vizovišek: " S p r e m e m b e v 
Sloveniji so narekovale spremem-
be v akcijski naravnanosti društva. 
Na zače tku smo nač r tova l i 
p redvsem izmenjavo k u l t u r n i h 
s k u p i n , sp lo šn ih i n f o r m a c i j o 
deželi Hessen in Sloveniji, ker sta 
hessensko-slovensko in slovensko-
hes sensko d r u š t v o nas ta l i kot 
društvi dveh dežel. Z osamosvojit-
vijo Slovenije se je pojavila vrsta 
problemov, o katerih ob usatano-
vitvi društev na eni in drugi strani 
n i smo razmišl ja l i . Vsebina dela 
društva se je zato preusmerila na 
tista področja, kjer je z osamosvoj-
itvijo nastal problem. To so bili hu-
m a n i t a r n a p o m o č , t e h n i č n a 
pomoč, izmenjava informacij, ak-
tivnosti za podporo našim prizade-
vanjem za priznanje Slovenije. To 
se je na nek način ohranilo tudi do 
današnjih dni. V zadnjih dveh, treh 
letih lahko govorimo predvsem o 
sodelovanju z našim partnerskim 
društvom na področju zagotavljan-
ja tehničneinhumanitarnepomoči 
Sloveniji, predvsem na socialnem 
področju, vezanem na slepo in sla-
bovidno mladino, prizadete, na lju-
di , ki so p o t r e b n i p o s e b n e 
družbenepodporein skrbi. Sedaj je 
v ospredju to, česar v začetku sploh 
nismo nameravali vključiti v pro-
g ram dela obeh d ruš t ev . V 
prejšnjih letih smo na osnovi naših 
informacij, ki smo jih posredovali 
pr i ja te l jem v hessensko-sloven-
skem društvu, pričeli organizirano 
zb i r a t i p o m o č v z d r a v i l i h in 
t ehn ičn ih sredstvih za področje 
medicine, ki so je bili deležni v ma-
riborskem, l jubljanskem in ptuj-
skem zdravs tvu , zavodi, k je r se 
usposablja prizadeta mladina, slepi 
in slabovidni... Trenutno pa tečejo 
aktivnosti za nabavo inkubatorja 
za potrebe mariborske bolnišnice, 
za dom Danice Vogrinec in podob-

no. 
Tedn ik : Koliko to sodelovanje 

zadeva Ptuj? 
G. Vizovišek: "Ptuj se je vključil 

že na zače tku . V r a v n a t e l j i c i 
srednješolskega centra Meti Pu-
klavec smo našli izrednega zago-
vornika in pobudnika marsikatere 
ideje. S pomočjo centra smo že v 
začetku začrtali več aktivnosti, ki 
so se oziroma se sedaj uresničujejo. 
P tu j je postal tudi po prepričanju 
naših prijateljev eno od središč, s 
pomočjo katerega bi se dalo marsi-
kaj narediti. Pogovarjamo se, da bi 
ptujski srednješolski center postal 
v povezavi s šo lsk im c e n t r o m v 
bližini Marburga čvrsta vez, na ka-
tero bi se potem lahko občina Ptuj 
p r ik l juč i l a zato, da bi z K i rhe i -
mom, t rgom v bližini Marburga, 
prišlo do sodelovanja na občinski 
ravni in da bi šola služila kot pri-
mer, kako se iz parcialnih interesov 
lahko razvijejo tudi širši družbeni 
interesi." 

Tedn ik : Ka j se je letos dogajalo 
na ku l turnem področju ? 

G. Vizovišek: "Zelo smo pono-
sni, da smo uspeli organizirati raz-
stavo moderne slovenske umetnos-
ti, ki je bila v celoti financirana s 
sredstvi, ki jih je zbralo partnersko 
hes sensko - s lovensko d ruš tvo v 
Nemčiji. Odprli smo jo v Marbur-
guob 25-letnici medmestnega so-
delovanja med Mariborom in Mar-
burgom. Od tam se je preselila v 
Wiesbaden , p reds tav i l i jo bodo 
tudi v Bruslju, potem pa se znova 
vrača v Nemčijo. Načrti so celo, da 
bi jo prepeljali v Avstrijo, na Du-
naj. Ob tej razstavi smo izdali tudi 
katalog del. Razstava je doživela ve-
lik odmev. Na kulturnem področju 
smo izvedli tudi druge projekte in 

vsi so bili odmevni. Z deli se na tej 
razstavi predstavl ja tudi p tu jski 
akademski slikar Dušan Kirbiš." 

Tedn ik : Ka j pa lahko poveste o 
bodoč ih n a č r t i h s lovensko-hes-
senskega društva? 

G. Vizovišek: "Prizadevamo si, 
da bi društvo resnično prispevalo 
predvsem k zbliževanju med ljudi v 
obeh d e ž e l a h . V u n i v e r z i t e t n i 
knjižnici v Mariboru pripravljamo 
ureditev oddelka z več kot 600 nas-
lovi publ ikaci j in knj ig iz dežele 
Hessen v Nemčiji . Gre za projekt, 
ki ni pr imeren samo za študente, 
temveč tudi za druge občane Mari-
bora, Slovenije, ki bo s pomočjo 
knj ižnice postal dostopen velike-
mu krogu tujih študentov, kiseizo-
b r a ž u j e j o na m a r i b o r s k i h šolah 
za to , da bi s p o z n a l i s lovensko 
odprtost v svet in da bi s pomočjo 
Sloveni je spoznaval i tudi druge 
kraje, s katerimi je Slovenija pove-
zana. Imamo pa še nekaj vprašanj, 
vezanih predvsem na s t rokovno 
področje, na sredstva in pomoč za 
šolskecentre v različnih krajih Slo-
venije. Trenu tno sestavljamo pro-
grame, za katere bi bilo potrebno 
zagotoviti denar. Žal je za zdaj še 
vse omejeno na zbiranje sredstev, 
naf inanci ranjepotreb ,ki j ihsamiv 
Sloveniji ne moremo sfinancirati iz 
normalnih virov, zato je naše delo 
še vedno pretežno usmerjeno v so-
c i a l n i p r o g r a m in soc ia lno po-
dročje. Mislim pa, da bomo v pri-
hodn jem letu naredi l i več pri iz-
menjavi kulturnih skupin - zborov 
in ansamblov ki bi nastopili v raz-
ličnih slovenskih krajih, tako da bi 
razširili sodelovanje med Nemčijo 
in Slovenijo." 

Člani hessensko-slovenskega in slovensko-hessenskega društva so zaslužni, 

da je ptujski otroški oddelek bogatejši za EKG aparat s spirometrom. Drugi z 

leve je predsednik hessensko-slovenskega društva Kari Schnabel, tretji pa 

predsednik slovensko-hessenskega društva Gojko Vizovišek. Foto: Kosi 

B U D I N A / S R E Č A N J E O T R O K IN S T A R Š E V V V R T C U 

Veselo je bilo pred tednom dni, ko so otroci iz vrtca v Budini skupaj s svojimi 
vzgojiteljicami pripravili ustvarjalni dan. Na jesensko srečanje so povabili tudi 
svoje starše. 

T a k o so z l e p i l i p a p i r n a t e 
vrečke za pečen kostanj , nanizali 
ogrlice za m a m e (in očete), nare-
zali sadje za okrasitev buč in iz je-
senskih poljskih pridelkov izde-
lali pravi "mali živalski vrt". 

Najbolj veselo pa je bilo seveda 
pri peči, kjer so se "cvrli" kostanji. 
Kar precej presenečeni in začudeni 
so bili malčki takrat, ko sta se pred 
njimi "napihnila" dva balona, ki so 
ju na njihov piknik pripeljali ptuj-
ski balonarji in letalci. 

• f r T M Glej, kaj smo naredilil Foto:sp 
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Dnevno časopisje je objavilo številne članke o Čevljarstvu iz Kidričevega z naslo-
vi "So Čevljarstvu podtaknili stečaj?", "Sindikati so ovadili nekdanjo direktori-
co", "Najboljši na zavodu, slabi delajo" in tem podobnimi naslovi. Vse pisanie iz-
haja z novinarske konference, ki jo je sklical predsednik Neodvisnih sindikatov 
Slovenije ob sodelovanju bivšega direktorja in bivšega skladiščnika malega 
podjetja iz Kidričevega. 

Konferenca je glede na število 
članov bila dokaj odzivna, prese-
netljivo pri tem pa je, da nihče od 
novinarjev, ki so povzemali na-
vedbe, izrečene na konferenci, ni 
smatral za potrebno, da zadevo 
preveri in o tem povpraša stečaj-
nega upravitel ja Čevljarstva iz 
Kidričevega ali pa delavke, ki je 
bila vseskozi obrekovana in za-
smehovana. Čeprav mi ni znana 
vsebina konference, pa iz član-
kov povzemam, da so trije glavni 
akterji imeli največ povedati prav 
o meni in me s svojimi navedbami 
žalili in obrekovali. 

NSS prav tako niso šteli za po-
trebno, da navedbe bivšega direk-
torja in bivšega skladiščnika preve-
rijo (na razpolago so zapisniki zbo-
rov delavcev in zapisniki o inšpek-
cijskem pregledu Agencije R Slo-
venije za plačilni promet, nadzi-
ranje in informiranje, ki so ga sesta-
vili delavci Podružnice Ptuj), tem-
več so, ver j etno v "zaščito" dveh del-
avcev, bili pripravljeni dezinfor-
mirati vse druge svoje člane in si s 
tem očitno pridobilti nekaj potreb-
nih političnih točk. 

Podjetje Čevljarstvo je poslovno 
leto 1993 zaključilo s poslovno iz-
gubo v višini 14.400.000,00 SIT ob 
tem, da je v letu 1993 imelo ne-
nehno blokiran žiro račun. Tudi 
rezultat i prvih šestih mesecev 
kažejo na porast izgube, saj je 
znašala do uvedbe stečaja dodatnih 
8,700.000.00 SIT. 

Pri tem kaže povedati, da je prav 
"dolgoročno f inančno obetaven 
program Nordica", ki ga bivši di-
rektor in v.d. direktor tako opeva-
ta, prinesel v šestih mesecih 
( iz računano z m in ima ln imi 
stroški) 6,000.000,00 SIT izgube. 
Ta znesek je pokrival dve mesečni 
bruto plači vseh zaposlenih. Pro-
gram se je izvajal s 23 % doseganja 
italijanske norme oz. 31 % norme, 
ne upoštevaje dobiček. Delavci 
kljub izrednim naporom doseganja 
norme ne bi mogli izboljšati, saj je 
šlo za male količine (največ 500 pa-
rov istega proizvoda) in tako so se 
mikro gibi, pomembni za dosegan-
je norme, nenehno spreminjali in 
delo ni nikoli postalo rutinsko. 

Samo ob do sedaj navedenih fi-
nančnih podatkih je lahko jasno, 
da je izredno težko stan jeČevljarst-
va Kidričevo povzročilo slabo vo-
denje odgovornega ddavca v pre-
teklem obdobju, ko je nastala izgu-
ba, ko je bil blokiran žiro račun in 
ko so se sklepali škodljivi posli za 
podjetje. Iz zapisnika Agencije R 
Slovenije za plačilni promet, nad-
ziranje in informacije-Podružnica 
Ptuj (prej SDK) izhaja, da je za za-
konitost in pravilnost poslovanja v 
času, za katerega je bila opravljena 
kont ro la , odgovoren Vlado 
Premzl, direktor družbe do 28. fe-
bruarja 1994, Nada Jurančič od 1. 
marca do 11. maja 1994 in Albin 
Stumberger, v. d. direktorja družbe 
oz. po 30. maju 1994 d i rektor 
družbe do 27. junija 1994. Na strani 
7 z naslovom Program Nordica je 
razbrat i , da je d i rektor Vlado 
Premzl dne 24. september 1993 
sklenil pogodbo, ne da bi bila za 
program Nordica izdelana kalku-
lacija o rentabilnosti. Na str. 8 je 
ugotovljeno, da je znašala lastna 
cena za par obutve 1.032,36 SIT, 
povprečna prodajna cena pa je bila 
za več kol polovico nižja in je 
znašala 504,85 SITzapar.Takosez 
vsakim izdelanim parov dodalo iz-
gubi dobrih 500,00 tolarjev. Na str. 
9 istega poročila je podana ugotovi-
tev Agencije, da je direktor družbe 
sprejemal za družbo,neustrezne 
poslovne odloči tve v smislu 

zmanjševanja s troškov, kar je 
družbo privedlo do plačilne nespo-
sobnost i in kasneje do uvedbe 
stečajnega postopka. Na str. 12 pod 
tč. 3 je ugotovitev, da je R Sloveni-
ja, Ministrstvo za delo, družino in 
socialne zadeve dodelilo in 15. juli-
ja 1993 pod je t ju tudi nakazalo 
1,800.000,00 SIT za odpiranje dva-
na js t ih produkt ivn ih delovnih 
mest, na katere naj bi sesprejelo ne-
zaposlene osebe. Ugotovljeno je 
bilo, da podjetje ni zaposlilo dva-
najstih oseb za nedoločen čas, tem-
več le za določen čas, dodeljena 
sredstva pa so bila nenamensko po-
rabljena, saj jih je podjetje v letu 
1993 uporabilo za izplačilo osebnih 
dohodkov, poravnavanje obvez-
nosti in tudi za plačilo reklam. Naj 
v nadaljevanju navedem le še nekaj 
ugotovitev iz zapisnika: 

- "podjetje jez oddajnicami izda-
jalo mater ia l , ki je bil nato 
razknjižen na skladiščni kartici in 
materialnem knjigovodstvu, ni pa 
bil naročniku fakturiran (str. 10), 
kar kažena nevestno gospodarjenje 
in s tem sum storitve kaznivega de-
janja(str. 14); 

- pod je t j e ni obračunalo in 
plačalo davka izplačanega regresa 
za letni dopust - odgovoren bivši 
direktor Vlado Premzl, gre pa za 
sum storitve kaznivega dejanja za-
tajitve davščin (str. 19); 

- podjetje je prodalo v letu 1993 
dva avtomobila Yugo Koral 55, 
vsakega za 301.640,00 SIT podjetju 
Petoviaavtop.o. Ptuj,čeprav jebila 
vrednost avtomobila na dan proda-
je431.002,20 SIT (str. 20 in 21); 

- pri pregledu surovin in mate-
rialov je bilo ugotovljeno, da so bile 
na delovnih nalogih za določeno 
število parov obutve izpisane dru-
gačne količine potrebnega mate-
riala, kot to predvidevajo normati-
vi, kar vse je razdelano na na-
daljnjih straneh, kjer zapisana ugo-
tovitev, da podjetje ni imelo nobe-
ne notranje kontrole, ki bi ugotav-
ljala pomanjkljivosti in nepravil-
nosti, kar kaže, da je direktor zane-
maril dolžnosti, ki jih je imel, in vse 
kaže na sum storitve kaznivega de-
janja nevestnega gospodarja; 

- podjet je prejete gotovine od 
prodane obutve ni polagalo na svoj 
žiro račun, kar ima znake gospo-
darskega prestopka in prekrška in 
je zanj odgovoren Vlado Prenzl 
(str. 33); 

- v ugotovitvah v zvezi z obvez-
nostmi do dobaviteljev v državi je 
ugotovljeno, da podjetje ni porav-
nalo dospelih obveznosti do doba-
viteljev v roku in je ravnalo v na-
sprot ju z zakonom o finančnem 
poslovanju z znaki storitve gospo-
darskega pres topka ter tudi 
prekrška, saj podjetje nalogov za 
plačilo dospelih neporavnanih ob-
veznosti ni predložila pristojni or-
ganizaciji za plačilni promet - za 
opisano je odgovoren Vlado 
Premzl (str. 35,36); 

-inšpekcija ugotavlja, da sobilev 
tem času prednostno plačane rekla-
me, s čimer so bili oškodovani up-
niki, kar kaže na sum storjenega 
kaznivega dejanja oškodovanje up-
nikov, za kar je odgovoren Vlado 
Premzl (str. 37)." 

V postopku inšpekcijskega preg-
leda ni v nobenem primeru kršitev 
ugotovljena moja odgovornost in 
tudi neodgovornost Albina Štum-
bergerja. 

Vseskozi je bil prisoten osnovni 
problem, ki je tudi temeljni razlog 
za sedanjestanjein je v tem, da pod-
jet je pod vodstvom di rek tor ja 
Premzla nikoli ni delalo kalkulacij 
in pokalkulacij za svoje storitve oz. 
proizvodnjo in da tudi nikoli ni 

bila izračunana lastna cena neke 
storitve ali proizvoda. 

Kljub likvidnostnim težavam in 
najemanju kreditov za plače delav-
cev sta si direktor Vlado Premzl in 
tehnični vodja medsebojno podpi-
sala pogodbe o delu in si na tekoče 
račune izplačala honorarje, kljub 
temu da delo po pogodbi ni bilo ni-
koli opravljeno. 

Skupščina je po prekinitvi dela 
delavcev direktorja Vlada Premzla 
razrešila 27. februarja 1994 in s 1. 
marcem 1994 mene imenovala za 
vršilko dolžnosti. V času opravl-
janja te funkcije sem v sodelovanju 
s Kreditno banko Maribor pripra-
vila predlog prisilne poravnave, ki 
jebil posredovan sodišču 21. marca 
1994. Sklenitev prisilne poravnave 
bi predstavljala temelj za uspešno 
sanacijo podjetja, ki bi lahko bila 
zaključena v določenem obdobju, 
saj bi lahko svoje proizvode, ki so v 
preteklosti sloveli kot kvalitetni 
proizvodi, sprotno prilagajali po-
trebam tržišča. Postopek prisilne 
poravnave je bil z mojo razrešitvijo 
11. maja 1994 ustavljen z obraz-
ložitvijo, da je nepotreben, in se je 
nadaljevalo s starimi bremeni, z is-
timi posli in istim proizvodnim 
programom. Do razrešitve je prišlo 
zaradi obljub, da bo razrešeni di-
rektor podjetju zagotovil "kufer de-
narja", čebom razrešena in bo za di-
rektorja imenovam Albin Stum-
berger. S takšno manipulacijo ni 
bilo težko pridobiti delavcev, ki že 
nekaj časa niso prejeli plačila za 
svoje delo, obenem pa so poznali 
tudi črno perspektivo podjetja ob 
izredno velikih rdečih številkah. 
Kmalu potem,že 27. junija 1994,so 
ugotovili "resničnost" obljub in po-
novno razrešili tudi Albina Stum-
bergerja ter me že drugič imenova-
li, tokrat za predsednico skupščine. 
Glede na sklep zbora delavcev, 
sprejet 24. junija 1994,ko so delavci 
soglasno sklenili, da pod dosedan-
jimi pogoji poslovanja ne bodo na-
daljevali z delom in nato tudi izgla-
sovali uvedbo stečajnega postopka, 
mi ni preostalo drugega, kot da sem 
k predlogu za uvedbo stečajnega 
postopka, ki ga je zbor delavcev 28. 
junija 1994 poslal Temeljnemu 
sodišču v Mariboru, enota v Mari-
boru, podala soglasje. Tako so de-
lavci zavestno izglasovali stečaj, 
čeprav so bili seznanjeni z vsemi 
posledicami, ki jih stečaj prinese. 

V nadal jevanju ne bom raz-
glabljala o psihičnem in tudi ne 
fizičnem pritisku, ki jebil v tem ob-
dobju izvajan nad menoj, saj so 
ustrezni postopki v zvezi s tem že 
pričeti, lahko pa se njihov obstoj in 
resničnost preveri na Policijski 
postaji Ptuj, prav tako nebom pisa-
la o nasilnem vdoru posameznikov 
dan po uvedbi stečaja v prostore 
podjetja ali o zavrnjeni pritožbi 
Višjega sodišča v Mariboru zoper 
uvedbo stečaja, ki so jo podali posa-
mezniki, ne bom pa tudi komenti-
rala navedb v člankih ob podani 
ovadbi pri tožilstvu v Ljubljani, saj 
je vendar za tovrstne obravnave, če 
bi obstajal sum storitve kaznivega 
dejanja, pristojno Temeljno javno 
tožilstvo po kraju storitve kaznive-
ga dejanjaja, topa jebilolahkostor-
jeno samo v Ptuju ali v Mariboru. 
Novinarji bi lahko takšne in vse 
druge obdolžitve, izrečene na novi-
narski konferenci,zelo hitro preve-
rili, pa žal tega niso storili. 

P.S.:Upam, da bo ta prispevekn 
spodbudil novinarje, ki so se o za-
devi tako razpisali, da bodo preve-
rili vsaj moje trditve iz tega pris-
pevka in jih nato na ustrezen način 
komentirali in tudi objavili. 

Nada Jurančič 
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Nci f̂nkuubtMttk 
5. nadaljevanje 

VELIKA BOGINJA 

Osnovno strukturo feministične 
teologije smo že orisali, več bomo o 
tem podali v nadaljevanju. Precej 
feministk obravnava Marijo kot 
"skrito boginjo krščanstva", kot 
nekdanjo pogansko Veliko bogin-
jo; ta naj bi v dobi izvornega matri-
arhata obladovala religiozno živl-
jenje človeštva, judovstvo in ka-
snejše krščanstvo pa sta jo izrinila. 
Velika boginja se izraža kot trojst-
vo: kot Devica pooseblja pomladni 
razcvet narave, kot Mati njeno po-
letno in jesensko plodnost , kot 
Starka zimsko smrt , ki skriva 
možnost vstajenja v novem ciklu. 
Najbolj znana boginjina trojstva so 
grška: Artemida (boginja lova) -
Selena (boginja lune) - Hekata (bo-
ginja podzemlja) ali Atena (boginja 
modrosti) - Afrodita (boginja lju-
bezni) - Hera (Zevsova žena) itd. 

Feministke trdijo, da je to "sveto 
trojico" krščanstvo prevzelo in ji 
dalo popolnoma moški značaj (Oče 
- Sin - sv. Duh). Po prepričanju fe-
ministk je Velika boginja edina 
možnost za novo božjo podobo, ki 
lahko pomiri nasprotja med Cer-
kvami, v posameznikih in 
družbah. Če Cerkev tega ne bo ra-
zumela in se prilagodila, menijo fe-
ministke, jo bo new age pustil za se-
boj in jo zavrgel kot zastarelo in 
preseženo. 

Družbe, ki so oblikovale neko 
obliko oblasti, so pretežno patriar-
halne, ni pa nujno, da so zato nasil-
ne, izkoriščevalske, bojevite ipd. 
Nekatere so sicer takšne, druge pa 
so navzven miroljubne, navznoter 
pa blage in prisrčne. Vlada Velike 
boginje na zemlji ni tako samou-
mevna, kot trde feministke. Pozna-
mo jo iz preteklosti le v delu indo-
evropskega prostora, pa še tam ni 
bila edino božanstvo. Lik Velike 
boginje, ki je sicer dokazan, ni no-
ben dokaz za obstoj matriarhata. 
Sodobni znanstveniki, ki razisku-
jejo predzgodovino, izraza "matri-
arhat" zato ne uporabljajo več, pač 
pa izraz "matrifokalnost", s katerim 
označujejo družbe, v katerih so 
ženske žarišče (fokus) družbenega 
življenja. Feminis tke pa se kaj 
malo menijo za znanstvene ugoto-
vitve. Prepričane so, da je znanost 
"meščanska" in "patriarhalno ure-
jena" enako kot Biblija. 

Feminis tke nočejo ničesar 
slišati, da je o Veliki boginji in nje-
ni trojni naravi razmišljal žepsiho-
log C. G. Jung, ki ga feministke od-
klanjajo kot "moškega šovinista". 
Najbrž jim je nerodno priznati, da 

so prav od njega prevzele večino 
svojih teoloških idej. 

NAJBOJEVITEJŠE MED 
FEMINISTKAMI 

Najbolj revolucionarne femi-
nistkeso z Bogom in Cerkvijoopra-
vile čisto na kratko. Ena od najbo-
jevitejših, Američanka Mary Daly 
jezavrgla mimogrede vso judovsko 
in krščansko "navlako" in povzdi-
guje čarovnice kot modre ženske, 
ki so v poplavi patriarhalnega na-
silja skozi vso zgodovino živele v 
harmoničnem sožitju z vsemi bitji 
in stvarmi. Po njenem je ta prvobit-
ni raj na zemlji uničil izbruh patri-
arhata in tako prekinil sozvočje z 
lastno naravo in kozmosom, v kate-
rem so bile živele svobodne ženske. 
Kulture daljnega vzhoda ohranjajo 
to prastaro modrost, saj svet razu-
mejo kol izmenjavo in dopolnje-
vanje dveh nasprotnih kozmičnih 
načel, yina in yanga. Žensko načelo 
yin razumejo feministke kot spre-
jemajoče, varujoče, intuitivno, so-
delujoče, spošt l j ivo do okol ja ; 
moško načelo yang naj bi bilo napa-
dalno, razumsko-analitično, tek-
movalsko, k Jazu obrnjeno (egois-
tično). V preteklih dveh tisočletjih 
(v astrološki dobi rib) je prevlado-
val yang, zdaj naj bi po prepričanju 
feministk začel prevladovati yin. 
To povezujejo z astrološkim ob-
dobjem tako imenovane "vodnar je-
vedobe". 

Po mnenju bojevitih feministk 
človek za svojo odrešitev ne potre-
buje nobenega Boga, še manj pa 
Cerkev. Odrešujesesam,zlastnimi 
močmi tako, da se prepusti koz-
mičnim vibracijam. Najvišji cilj je 
odkritje lastne božanskosti. Femi-
nistka Maria Kassel trdi: "Zameso 
nebesa, da vem, kdo sem!" Krščan-
ski pojem odrešitve naj bi bilo treba 
postaviti na glavo tako, da človek 
odrešuje Boga, ne pa obratno. Fe-
minis tke z vel iko "gotovostjo" 
vedo, da jeBiblijapatriarhalno pre-
delana, da pri tem ni sodelovala no-
bena ženska, zato je vse krščansko 
izročilo treba brati z "novimi očmi" 
in "zoper njegov videz", kot na 
splošno trdijo newagevci. Merilo 
za to, kaj je v Bibliji še uporabno in 
kaj ne, naj bi bilo povezano z iz-
kustvom osvobojajočih se žensk. 

TRHLI TEMELJI FEMINIZMA 

Pri feminizmu pa žal ni zlato vse, 
kar se sveti. Nekatere od feministk 
so s svojimi idejami o vsesplošni 
ljubezni in enakosti tako nasilne in 
napadalne, da storimo najbolje, če 
se jim na daleč izognemo. Le-te 

svoje sicer lepe ideje že same degra-
dirajo. Druge groze moškim: Le 
počakajte, doslej sta vladali vi, ods-
lej bomo pa me - boste že videli! 
Vendar oboje ne predstavlja glav-
nih problemov feminizma. Bistve-
ne težave so v tem, da so temelji, na 
katerih gradi feminizem svojo vizi-
jo boljšega in srečnejšega sveta, 
zelo trhli. 

Da bi prvotno človeštvo živelo v 
srečni dobi mat r ia rha ta , je 
izmišljotina, za katero ni nobenih 
verodostojnih dokazov. Razvoj 
človeških združb se po rezultatih 
novih znanstvenih raziskav ni do-
gajal uniformirano, ampak imamo 
pravo mešanico različnih oblik. Se 
danes žive v svetu družbe, ki se rav-
najo po načelu enakosti, so mirol-
jubne in živijo v skladu z okoljem, 
kar jeblizu feministični predstavio 
zlati dobi, vendar te družbe niso 
matriarhalne; niso niti patriarhal-
ne, pač pa predstavljajo nekakšno 
"urejeno anarhijo". Vsak spol 
opravlja točno določeno delo, zato 
moški ne more preživeti brez žene, 
ne ženska brez moža; torej ne vlada 
nit i eden niti drugi spol, gre za 
medsebojno odvisnost, česar se za-
vedata oba spola. Takšne so nekate-
re nomadske (presel jujoče se) 
družbe, ki prehodijo na dan po de-
setine kilometrov. Težko je trdili, 
da bi te družbe živele rajsko življen-
je, saj pobijajo bolne, stare in vse, ki 
niso sposobni hoditi. Zato je pa-
metneje, dasenenavdušujemopre-
tirano nad zlato dobo matriarhata. 
Lepo se sliši, žal pa ni resnično. 

ZA KONEC 

Na newagevski sceni je že kar 
pravilo, da se nepreverjene domne-
ve (hipoteze) razglašajo za dejstva, 
da se zamolčuje pravi izvor idej, da 
se iznajdevajo povezave in sorod-
nosti, kjer in kakor se komu zdi; žal 
tudi feminizem kot ena od kompo-
nent new agea ni izjema. 

New agea pa ne gre vseprek za-
metavati. Marsikateri ateist je prav 
prek nove duhovnosti new agea, ko 
mu je postala le-ta pretesna, našel 
pot h krščanstvu. Gonja new agea 
proti krščanstvu nas lahko spo-
minja na svetopisemsko zgodbo o 
Savlu-Pavlu. 

Čeprav je domovina feminizma 
Amerika (ZDA), pljuskajo njegovi 
valovi v Evropo, v zadnjem času pa 
tudi k nam. Feminizem ni samo 
način življenja, pač pa tudi neka 
oblika duhovnosti. Zlati slednje 
sem poskušal predstaviti v tem ses-
tavku. 

OKTOBER - MESEC POŽARNE VARNOSTI 

V občini Ptuj smo v letu 1993 
zabeležili 59 požarov. Med njimi 
je bilo 13 požarov v družbenem in 
46 v zasebnem sektorju. Povzro-
čena škoda je bila s k u p a j 
28.398.000 tolarjev, od tega v za-
sebnem 23.075.000 tolarjev in v 
družbenem 5.320.000 tolarjev. 

Za primerjavo: v letu 1992 jebilo 
skupno število požarov 55, od tega 
15 v družbenem in 40 v zasebnem 
sektorju. 

Na srečo ognejni zublji niso ter-
jali človeških življenj. 

POŽARI V LETU 1 9 9 4 
I N N J I H O V V Z R O K 

Goreč i ob jek t i : 15 stano-
vanjskih objektov, 14 travniških 
požarov, 5 gospodarskih objektov, 
4 osebni avtomobili, 3 njive, 3 sta-
novanjski in gospodarski objekti, 2 
sadovnjaka, 2 dvorišč, 1 drvarnica, 
1 kombajn , 1 piščanja farma, 1 
počitniška hišica, 1 deponija od-
padkov, 1 lesena embalaža. 

Vzrok požarov: 14 električnih 
inštalacij (kratek stik), 14 kurjenje 

v naravi, 7 iz malomarnosti, 6 ciga-
retnih ogorkov, 6 neznanih vzro-
kov, 3 udarci strel, 3 gradbene ne-
pravilnosti, 1 otroška igra, 1 oljna 
peč, 1 okvara na stroju. 

Glede na kraj nastanka požaorv 
jenajvečkratzagorelovobjektih,in 
sicer 26-krat, kar znaša 44,0 %. Ve-
liko požarov je bilo zanetenih v na-
ravi, naj si bodo to agrarne ali nea-
grarne površine - 21-krat oziroma 
35,5%. 

Med najpogostejšimi vzroki nas-
tankov požarov so bile električne 
inštalacije in kurjenje v naravi. Od 
vseh raziskanih požarov v občini 
Ptuj v letu 1993 je človek s svojimi 
dejanji posredno in neposredno 
kar 47-krat ali v 83,9 % vseh 
požarov vzrok nastanku te vrste 
nesreče. 

V današnjem času ne moremo 
živeti od političnih tekmovanj, am-
pak le od svojega dela. Ne moremo 
si dovoliti, da plodovi našega dela 
izginjajo v plamenih. Prav tako 
moramo pred ognjem obraniti tisti 
del narave, ki nam jeostal od razvo-

ja industrije in razširitve urbaniza-
cije. 

Zvezo gasilskih društev občine 
Ptuj, ki deluje na območju občine 
Ptuj, sestavlja 63 društev z več kot 
3700 operativnimi prostovoljnimi 
gasilci. S svojim humanim prosto-
voljnim delom si prizadevajo na 
področju požarne preventive in 
operative. Ne smemo pa pozabiti, 
da skrb za požarno preventivo ni le 
dolžnost gasilcev, temveč sleher-
nega občana. Pri delu v požarni 
preventivi nas naj vodi moto, da z 
razmeroma nizkimi stroški in 
vložki dosežemo velike rezultate 
na področju požarne zaščite in tako 
ubranimo mogoče tudi tisto, kar 
nam je najljubše. 

Oktober je mesec varstva pred 
požari. A to mora biti le čas, ko ce-
lotne akcije dosežejo višek. Na 
stan je požarne varnosti naše dežele 
naj vpliva osveščenost državljanov, 
ki naj nas spremlja celo leto. 

Predsednik požarnopreventiv-
ne komisijepri ZGD Ptuj 

Zvonko Glažar, inž. 
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čeprav je znana slovenska manekenka in lepotica Vesna Dolenc v zadnjih dneh doživela 
nekaj bleščečih trenutkov, ki niso dani vsakemu mlademu dekletu, je v teh dneh doživela 
veliko grenkega, tekle so tudi solze nemoči. Zakaj? Ko si je v soboto, 22. oktobra, pripela 
naslov kraljice Slovenije in s tem vstopnico za svetovno tekmovanje v Moskvi, si ni niti v 
snu predstavljala, kaj vse jo čaka. Organizator tekmovanja (revija Antena) ji je sicer pris-
krbel vizo za Rusijo, v Moskvi jo je čakalo prenočišče, vse drugo pa je pristalo na njenih ra-
menih in ramenih staršev. Za Moskvo se je bilo potrebno pripraviti v pičlih štirih dneh, 
vštevši nedeljo. 

Ker ima Vesna dobre pri jatel je 
v P t u j u , so ji t i z v e s e l j e m pris-
kočili na pomoč. M o d n a kreator-
ka Barbara Plaveč je zanjo skrei-
ra la v e č e r n e m o d e l e za g l avn i 
nas top v Moskvi , v but iku Sonja 
pa so jih sešili. Podaril i so ji tudi 
kolekcijo oblek, ki jih bo nosila v 
času e n a j s t d n e v n e g a b i v a n j a v 
Moskvi. Blago za večerne modele 
je butik kupil v Avstriji, k je r so, ko 
so slišali, za koga bodo šivali oble-
ke, odobrili 50-odstotni popust . V 
ptujski trgovini Peko so lepotico 
založili s čevlji, folklorna skupina 
Vinka Koržeta Ci rkovce pa ji je 
posodila praznično š ta jersko na-
rodno nošo. Vesna in starši so fol-
k l o r n e m u d r u š t v u C i r k o v c e , 
p r edsedn iku An tonu Brglezu in 
članici Zvonki Kla jnšek globoko 
hvaležni. Pravi jo , da t akšno pri-
pravljenost za pomoč srečaš red-
kok je . V e s n a pravi , da P t u j č a n i 
l a h k o r a č u n a j o t u d i na n j e n o 
pomoč. 

Kar zadeva zbiranje denarja (za 
bivanje v Moskvi bi si morala zago-
tovit i okrog š t i r i t isoč nemšk ih 
mark) , ni bila srečne roke: vrata 
s p o n z o r j e v so b i la v g l a v n e m 
priprta. Vsi so se izgovarjali, da so 
pokrovitelji tega in onega, zakaj je 
ni bilo prej. Prej je ni bilo iz pre-
p ros tega raz loga , ker je bi la za 
kraljico izbrana 22. oktobra,v Mos-
kvo pa je poletela v petek, 28. okto-
b ra , z j u t r a j . Z a t o bo S l o v e n i j o 
"predstavljala" s svojim denarjem -
tistim, ki si ga jeprivarčevalaza na-
kup a v t o m o b i l a , da ne bi bi la 
staršem več v breme, ko bo treba na 
revije ali na kakšno drugo priredi-
tev. 

To je le ena zgodba o tem, kako 
Slovenija skrbi za svojo promocijo. 
R a d i bi vse, n i h č e pa ne bi rad 
ničesar dal. Če pa bo Vesna uspela, 
si jobodo naenkrat lastili vsi. Šedo-
b r o , da v M o s k v i n i če sa r ne 
pričakuje. Ata Jože sicer pravi, da 
bo prišla do polfmala. V stavah je 

doslej še vedno zmagal,zato mu Ve-
sna dolguje že pet kosil. Upa, da jih 
bosta lahko kmalu pojedla, glede 
na to, da ima Vesna v zadnjem času 
vedno manj časa za družino in pri-
jatelje. Vsi jo namreč želijo videti, 
se srečati z njo. 

• • M G 

Vesna Dolenc v večernem modelu Barbare Plaveč, s katerim se bo predstavila na 
svetovnem tekmovanju za kraljico sveta. Foto: Kosi 

P T U J / Ž U P A N SPREJEL GASILSKE F U N K C I O N A R J E 

Ob 20-letnici Zveze gasilskih društev občine Ptuj in v okviru aktivnosti ob mesecu požarne 
varnosti sta ptujski župan Vojteh Rajher in predsednik občinske vlade Branko Brumen v 
torek, 25. oktobra, v palači ju ptujskega gradu pripravila sprejem za predstavnike vodstva 
Zveze gasilskih društev ter za predsednike in poveljnike vseh 63 gasilskih društev z 
območja občine Ptuj. 

Zahvalila sta se 6.300 gasi lcem 
za h u m a n o in požrtvovalno delo 
ter jih vzpodbudila k akt ivnost im 
v p r i h o d n j e . P o u d a r i l a s t a 
p r e d v s e m p o m e n v k l j u č e v a n j a 
gasilskih organizacij v preobraz-
bo l o k a l n e s a m o u p r a v e n o v i h 
občin ter izrazila veselje nad usta-
novi tvi jo Zavoda za gas i l sko in 
r e ševa lno d e j a v n o s t v P t u j u , ki 
na j bi v k r a t k e m pos ta l regi jski 
center gasilstva, saj pomeni tudi 
začetek bodoče profes ionalne ga-
silske organizacije. 

Čestitkam se je pridružil načelnik 
oddelka za obrambo občine Ptuj Ja-
nez Mere, v imen u vseh pa se je za po-
zornost in sprejem zahvalil predsed-
nik Zveze gasilskih društev Franc Si-
meonov. 

. • - O M 

PREJELI SMO .. . 

mšmimA miiiJiiN(i¥ 
Italija je globoko v polit ični in 

državni krizi, kar lepo po t r ju je jo 
dogodki pr i n a š i h s o s e d i h . Ko-
rupcija, mafi ja , medsebojna obo-
rožeiia in druge vrste obračuna-
vanja. . . Hvala lepa. 

Da bi zaščitili državo pred do-
končnim razpadom, so na oblasti 
načrtno spustili zadnje fašiste in si 
za žrtev spet izbrali Slovenijo. Jav-
nos t je pač t r eba o d v r n i t i od 
domačih težav in problemov. 

S tem so dejansko ubili dve muhi 
na mah : p r i d o b i l i bi s l ovensko 
ozemlje in morje ter gasili nestrp-
nost domače javnosti. 

Podoben scenarij so uprizorili 
tudi Argent inc i na Fa lk landih z 
Angleži, a s to razliko, da si Italijani 
vedno izberejo najšibkejšega na-
spro tn ika . Pred vojno Abesince, 
ker so bili oboroženi s ščiti in loki, 
zdaj nas, ki nismo dosti bolj moder-
no oboroženi. Zdajšnji italijanski 
vladar j i se samo šopiri jo, čeprav 
niso niti senca nekdanjega imperi-
ja. 

Rastko Plohi 
Neodvisni sindikati 
Slovenije, Ptuj 

PTUJ / AVDICIJA ZA AAANEKENKE IN MANEKENE 

P R E D S T A V L J A M O V A M / H V U N D A I A C C E N T 

Hyundai je avtosalonu Jovano-
vič v O b r t n i š k i 11 n a P t u j u v 
če t r t ek , 13. ok tob ra , p reds tav i l 
nov model, v katerega so vgradili 
kopico novosti in upoštevali pri-
p o m b e svoj ih kupcev./f3'Mn£fai 
accent je sicer uvrščen v s rednj i 
razred osebnih vozil, a je glede na 
to, kar ponuja in za kakšno ceno, 
zagotovo več. 

Novi model Hyundai accent smo 
na Ptuju lahko videli in tudi preiz-
kusili. Ne le da ima izredno aerodi-
namično in nasploh s impat ično 
oblike karoserije, njegovo razkošje 
se pokaže šele, ko sedete vanj. "Sedi 
in uživaj," bi lahko rekli, kajti voz-
nik se v tem vozilu resnično počuti 
kot kralj, saj ga obdaja samo udob-
je. N a j o m e n i m o n e k a j na jpo-
membnejših: nastavljiv voznikov 
sedež, servo volan, ki je nastavljiv 
tudi po višini, oprema GLS, ABS 
zavore, zračna varnostna blazina, 
električno odpiranje sprednjih in 

zadnjih oken, po želji strešno okno, 
centralno zaklepanje vrat, radio ka-
s e t o f o n , d i g i t a l n a u ra , de l j iva 
zadnja klop, de-luxe tapete, elek-
trično dvižna antena, po želji barv-
na stekla, okrasni kolesni pokrovi, 
odpiranje pokrova bencinskega re-
zervoarja izvozila itd. 

Končna cena osnovnega modela 
accent sedan je 19.500 DEM, naj-
dražje vozilo iz programa accent pa 
ima k o n č n o ceno (s p r o m e t n i m 
davkom) le 26.500 DEM. 

. » - O M 

HYundai accent je svojimi lastnostmi in ceno v avtosalonu Jovanovič pritegnil 
precej bodočih kupcev. Foto: M. Ozmet 
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Za 36-članslti kolektiv vulkonizerstvo Romano in Martine Tomonic iz Lovrenca no Dravskem polju je 
bil v petek, 21. oktobra, praznični dan. Ob petnajstletnici obratovalnice so odprli nove sodobne pi-
sarniške prostore, do jim v bodoče ne bo treba več poslovnih partnerjev sprejemati v domači kuhinji. 

Slovesnos t i so se ude lež i l i 
p reds tavn ik i Obr tne zbornice 
Slovenije, ptujske občine, pos-
lovni par tner j i in drugi gost je . 
Najbolj zvestim partnerjem, del-
avcem in nekaterim ustanovam 
so se za dolgoletno uspešno sode-
lovanje zahvalili s plaketami. 

Roman Tomanič je v krajšem 
nagovoru poudaril, da tudi zdajšnji 
sistem obrti in podjetništvu ni na-
klonjen; zaradi velike brezposel-
nosti je še hujši od prejšnjega. Vul-
kanizerstvo Tomanič je plačalo vi-
soko ceno osamosvojitve: čez noč 
so se morali preusmeriti v izvoz, za 
osvajanje novega programa so po-
rabili veliko denarja. Pričakuje, da 
bo zakon o zamudnih obrestih pri-
nesel želeno in da bo novi program 
pričel dajati novo vrednost. Tre-
nutno za avstrijsko firmo Ventrex 
izdelajo mesečno do milijon brezz-
račnih ventilov. 

Predsednik izvršilnega odbora 
Obrtne zbornice Slovenije Stanis-
lav Kramberger je govoril o tren-
utnem položaju slovenskegaga 
obrtništva. Povedal je, da 15-letni-
ca vulkanizers tva Toman ič ni 
samo mejnik za obratovalnico, 
temveč tudi za vse druge slovenske 
obrtnike, člane Obrtne zbornice 
Slovenije. JMalo gospodarstvo pos-
taja vedno bolj pomemben del na-
cionalnega gospodarstva. S spreje-
mom temeljnega sistemskega za-
kona (obrtnega zakona) gre sloven-
ska obrt zanesljivo boljšemu jutri 
nasproti. Slovenski obrtniki niso 
zadovoljni s številnimi predpisi, ki 
zavirajo razvoj obrti in gospodarst-
va v celoti, zato so napisali zahteve 

in v naslednjih mesecih pričakuje-
jo dejanja tistih, na katere so jih 
naslovili, torej vlade in parlamen-
ta. Za vulkanizerstvo Romana in 
Martine Tomanič pa je dejal, da je 
dokazalo, da se z znanjem, voljo in 
delom da uspeti v še tako krutih 
časih, če je to podprto z odločnostjo 
in poslovno vizijo. Roman Toma-
nič ni samo uspešen obrtnik, tem-
več tudi požrtvovalen stanovski 
član Obrtne zbornice Slovenije, v 
kateri opravlja odgovorne naloge 
in je veliko prispeval za razvoj slo-
venske obrti. Tudi v novem man-
datu je član izvršilnega odbora 
Obrtne zbornice Slovenije. 

Veliko lepih besed jeo slavljencu 
povedal tudi predsednik ptujskega 
izvršnega sveta in državni svetnik 
Branko Brumen, ki je bil na petko-
vi slovesnosti slavnostni govornik. 
Roman Tomanič je kot član eko-

nomskega sveta pri izvršnem svetu 
sodeloval pri snovanju občinske 
gospodarske poli t ike. Ptujska 
oblast verjame v obrtništvo in pod-
jetništvo, zato je za te namene usta-
novila poseben razvojni sklad. Po 
treh letih so rezultati več kot spod-
budni: z razvojnimi sredstvi so 
spodbudili nastanek tisoč novih 
delovnih mest, ki jih sicer ne bi 
bilo. Delež obrti je v družbenem 
proizvodu občine porastel s štirih 
na dvajset odstotkov. Branku 
Brumnu je pripadla tudi čast, da je 
odprl nove pisarniške prostore vul-
kanizerstva Tomanič. 

Za lepe in ubrane trenutke je na 
15-letnici vulkanizerstva Tomanič 
skrbel nonet Območne obr tne 
zbornice Ptuj. 

• »MG 

Kolektiv vulkanizerstva Tomanič. Foto:Kosi 

P T U J / PREDSTAVILI PROJEKT DRAVA - MURA 

l i c^̂ anl̂  imoMiitioi In 
v ptujski Mestni hiši so v ponedeljek, 24. oktobra, pripravili promocijo Projekta Dra-
va - Mura, s katerim želijo ohraniti najpestrejši ekosistem Evrope. Projekt vodi in 
financira Fondacija za evropsko naravno dediščino Euronatur, za slovensko subpa-
nonsko Dravo pa je projektni sofinancer Regionalni center za okolje za srednjo in 
vzhodno Evropo (REC). V Sloveniji je nacionalni koordinator projekta Društvo za 
opazovanje in proučevanje ptic. Sestanka so se udeležili strokovnjaki iz Avstrije, 
Madžarske, Hrvaške in Slovenije. 

Reka Drava od nekdaj predstavlja sožitje med naravo in človekom; z medna-
rodnim projektom se začenja ohranjanje zadnjih dravskih poplavnih 
gozdov. foto: B. Šhimberger 

Na ponedeljkovi predstavitvi 
so poudarili, da sta reki Drava in 
Mura že skozi zgodovino povezo-
vali ob njiju živeče ljudi, narode 
in države; odločilno sta vplivali 
na oblikovanje južno-srednjeev-
ropskega kuhurnega prostora. 

Temelj človeškega preževetja je 
bila vseskozi n juna d inamika , 
varstvo žive reke z vsemi izrazitimi 
pojavi pa je še zlasti danes impera-
tiv nadaljnjega razvoja. Ravno v so-
dobnem času je, kot so povedali 
strokovnjaki naravovarstvenega 
področja, pomembno, da je sodelo-
vanje med ljudmi in kraji, kjer živi-
jo, dobro. Le tako bo lahko veliko 
naravno bogastvo Drave in Mure 
pomemben nacionalni, regionalni 
in lokalni kapital. Z novim projek-
tom bo tudi pristop izrabe narav-

nih danosti celosten, boljše pa bo 
tudi sodelovanje vseh, ki živijo ob 
obeh rekah. 

Kot je povedal dr . M a r t i n 
Schneider - Jacoby, predstavnik 
Euronaturja in vodja projekta, je 
cilj naravovarstvenikov ta, da se 
naravovars tveno zanimiva po-
dročja združi jo in da se s tem ustva-
ri naravovarstvena mreža. "Neokrn-
jena rečna struktura je najpomemb-
nejši naravovarstveni cilj. Loka s po-
plavljenimi gozdovi je neločljiva, zato 
morajo biti poplavni gozdovi v nacio-
nalni park vključeni kot blažilno 
območje. Pomemben ekološki del 
blažilnega območja so poleg gozdov še 
vlažne travniške površine. Za ohrani-
tev in vzdrževanje travnikov ter pašni-
kov je sodelovanje kmetov neizbežno," 
je ob predstavitvi povedal Schnei-

der. 
O ohranjanju in zavarovanju slo-

venske subpanonske Drave ter o 
varstvu Mure je govoril Borut 
Stumberger, dr. vet. med. Povedal 
je, da je grad Bori "vodni" grad, v 
sožitju kulture in narave, nekaj be-
sed je namenil sami rečni dinamiki 
in varstvu pred poplavami. 

Naravovarstveni koncept in re-
naturacijo avstrijske Mure na meji 
s Slovenijo je predstavil dr. Uwe 
Kozina , biolog in uradni pred-
stavnik Euronaturja za Avstrijo. 
Govoril je o ciljih regionalnega ko-
cepta, torej o predstavitvi avstrij-
ske Mure, o naravovarstvenih štu-
dijah vseod leta 1981 ter o idejah in 
konceptih na tem področju. Glavni 
cilji, kot je povedal dr. Kozina, se 
naslanjajo na ohranjanje dragoce-
nih površin ob reki, za ohranitev 
prosto tekočega dela reke, vsi cilji 
skupaj pa si prizadevajo za ohran-
janje celotne rečne kotline, seveda 
ob pomoči njenih prebivalcev. Kot 
je še poudaril dr. Uwe, bo v pri-
hodnje potrebno delati za varstvo 
narave s človekom in ne proti nje-
mu. V prihodnje ob Muri namera-
vajo urediti kolesarske, konjeniške 
in peš poti , za šolske otroke pa 
načrtujejo predstavitve učnih na-
ravoslovnih poti. 

Obe reki sta veliko naravnega bo-
gastva izgubili že v preteklosti, z 
mednarodnim projektom pa se 
obeta prijaznejši pristop do narav-
nih dobrin in za ohranjanje prvo-
bitnega rečnega sistema. 

• •Tat jana Mohorko 

P R S T E U A / V D O L I N I RASTE TURISTICNO-REKREACIJSKI CENTER 

Kf ci| iniiii in oddihci 
že nekaj let družina Srečka Goloba iz Drstelje 38 v idiličnem okolju drsteljske doline 
gradi in ureja sodoben turistično-rekreacijski center, ki zavzema pet hektarov 
površin. 

Gostom in tudi Ptujčanom, ob-
jekt je od Ptuja oddaljen le šest ki-
lometrov, želijo ponuditi nekaj 
več: mir, dobro počutje, rekreaci-
jo za staro in mlado ter hrano, ki jo 
bodo pridelali doma. Tudi vino, 
ki ga bodo gostom ponudli, bo pri-
delano doma. 850 trsev že raste, 
posadili pa jih bodo še tisoč. 

Srečko ima bogate izkušnje v 
gostinski dejavnosti. Več kot dvaj-
set let si jih je nabiral v tujini, kjer je 
delal kot kuhar in natakar. Govori 
tri svetovne jezike. Pri delu mu ne-
sebično pomagajo žena in t r i je 
otroci: Bojana, ki študira ekonomi-
jo, Andrej bo trgovec, Peter pa je še 
osnovnošolec. 

Ko si je za novo naložbo izbral 
Drsteljo, je najprej zgradil hlev za 
konje, zatem stanovanjsko hišo, le-
tos pa je odprl velik gostinski ob-
jekt, v katerem je sedem sob s po 
dvema postel jama in družabni 
prostor; objekt še ni v celoti urejen, 
ker mu je zmanjkalo denarja. Do 
spomladi ga namerava dokončati, 
takrat pa bo tudi začel urejat i 
teniško igrišče, balinišče, ribnika, 
sprehajalno stezo za konje in še kaj. 
Sedaj ga pestijo težave, ker še nima 
urejenega parkirišča, gradbišče pa 
je tudi cesta skozi gozd, ki naj bi 
skrajšala pot do gostišča. Načrtuje 
tudi ureditev dostopa do samega 
centra, saj je t renutno največji 
problem dostop z avtobusi. 

Čeprav je Srečko Golob z družino 
v ta del drsteljske doline vložil veli-
ko denarja in truda, se nepritožuje. 
Rad bi le, da bi njegove načrte razu-
meli tudi drugi. Da je center začel 
rasti, je moral sam urediti cesto (as-
falt je "rasel" po delih - do sedaj ga je 
400 metrov), vodbvod, kanalizaci-

jo, telefonsko nepeljavo.. . Hva-
ležen je, da mu je občinski minister 
za turizem pomagal pri pridobi-
vanju sredstev. Pričakuje pa, da se 
bodo uresničile tudi obljube neka-
terih drugih, ki so mu jih izrekli ob 
odprtju gostišča. Največji problem 

je sedaj vračanje kreditov, zato si 
želijo, da bi imeli čim več gostov. 
Pozimi jih žel i jo privabit i z 
družabnimi prireditvami, in če bo 
snega dovolj, tudi s slalomskimi 
tekmami. Teren je že tak, da jih bo 
mogoče pripraviti. Poleti pa bodo 
gostjesami izbrali želeno. Izbira bo 
velika. Novi turistični in gostinski 
delavec v Drstelji si želi, da bi lahko 
svojo ponudbo prodajal v povezavi 
s Ptujem. Če bodo gostje želeli, jih 
bo v mesto pripeljal s kočijo. 

Projekti, kot je Golobov, so še en 
dokaz več, da jih je treba snovati in 
uresničevati povezano, skupaj z 
drugimi nosilci in izvajalci gostin-
sko-turistične ponudbe, sicer se 
lahko zgodi, da zanesenjaki izgori-
jo na začetku poti. Če država želi 
takšne komplekse, jih mora tudi 
ustrezno podpreti, vsaj pri komu-
nalnem urejanju. 

. » M G 

Gostišče Coick Drstelji. Foto: JOS 

Srečko Golob 

S E L A / USPEL NEDEUSKI FOLKLORNI P O P O L D A N 

V nedeljo popoldan so se v dvo-
rani Prosvetnega društva na Se-
Hh kot gostje folklorne skupine iz 
Laneove vasi s plesi in pesmijo 
predstavili folkloristi Die lusti-
gen Stairer iz sosednje Avstrije. 

Folkloristi iz Dombirna, ki sku-
paj nastopajo že kar 35 let, so se na 
Selih obiskovalcem predstavili z 
značilnimi avstrijskimi plesi. V 
svojem nastopu so prikazali 
"zvezdni" ples, plese iz Salzburga, 
predstavil se je Fazanen trio, v ka-
terem nastopajo le glasbeniki ama-

terji, v svoj program pa so vključili 
še mlinarjev ples in značilni ples ob 
spravilu lesa. 

Folklorno društvo Lancova vas 
je tokrat poskrbelo, da so se gostje s 
svojim folk lornim programom 
predstavi l i tudi na našem po-
dročju. Plesalci, ljudske pevke in 
ljudski pevci ter godci folklornega 
društva Lancova vas so predstavili 
svoj splet plesov in pesmi, ki jih 
poznamo na področju vidovske 
fare. Zaplesali so in zapeli ter nas 
popeljali v čase, ko so v teh krajih 

praznovali Štefanovo. 
Gostje iz Dombirna so po nasto-

pu povedali, da so Ptu j obiskali 
prvič, vsekakor pa ne zadnjič. Na 
pr ihodnj i vinski trgatvi, ki jo v 
Dornbirnu pripravljajo že precej 
let, bodo kot gostje sodelovali fol-
kloristi iz Laneove vasi. Nedeljski 
folklorni popoldan in družabno 
srečanjezgosti iz Avstrijesta mini-
la v prijetnem vzdušju, seveda z 
obljubo, da so v prihodnjem letu 
zopet srečajo. 

T.Mohorko 

P T U J / U Č N I CENTER T O Prisegla I l.aeneracii« 
V 730. učnem centru v Ptuju je bilo v petek, 21. oktobra, kljub dežju in hladnemu vremenu slovesno, 
soj je nekaj tisoč sorodnikov in znancev 11. generacije vojakov iz 44 slovenskih občin prišlo no 
svečanost ob prisegi. No ploščadi vojašnice je bilo poleg vojakov in njihovih častnikov skoraj prema-
lo prostora zo vse. 

Vojaki JI. generacije so svojo prisego potrdili še s podpisom. 
Foto:OM 

Slavnostni govornik brigadir Iztok 
Podbregar; v ozadju komandant 
centra podpolkovnik Jože Murko. 

Vojakom je zaželel dobrodošlico 
poveljnik 730. učnega centra pod-
polkovnik Jože Murko, v imenu 
republiškega štaba teri torialne 
obrambe Slovenije in ministrstva 
za obrambo pa je zbrane nagovoril 

načelnik slovenskega letalstva bri-
gadir Iztok Podbregar. Opozoril je 
na številna vojna žarišča po svetu, 
predvsem pa na tista, ki so v nepos-
redni bližini naše mlade države, 
mladim vojakom pa je zaželel pri 

usposabljanju veliko uspehov in 
dobro počutje v novem okolju. Ob 
pomembnem dogodku je vojakom 
v imenu občinske skupščine česti-
tal načelnik oddelka za obrambo 
mag. Janez Mere. -OM 
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M A R A T O N / TEK BO V NEDELJO 

Ptujski moratonci vNevtTork 
Enajst (Ionov ptujskega Tekaškega kluba je s spremstvom včeraj odpotovalo v New 
York, kjer bo v nedeljo znameniti newyorški maraton, dan prej po tek prijateljstva. 
Predsednik Tekaškega kluba Ivan Rogelj, ki ima izkušnje s te prireditve že od Ioni, je za 
letos napovedal za posamezne ptujske tekoče še boljšo uvrstitev. Sicer po je zelo velik 
uspeh tudi to, do vsi pritečejo no 42 kilometrov oddaljeni cilj. 

Lani so se uvrstili v prvo četrti-
no med 30.000 tekači z vsega sve-
ta. "Letos imamo kar n e k a j adu-
tov," je zatrdi l Ivan Rogel j pred 
o d h o d o m . "To je Ivan G o l o b iz 
Ormoža, ki je dosegal med nami 
najboljše uvrstitve, zelo pripravl-
jen je Rado Ačimovič , ki je tudi 
izkušen tekač, z nami pa gre tudi 
s lovenski t r i a t lonec Lojze Mal-
nar, ki je bil nekajkra t t re t j i v tri-
atlonu jeklenih v Bohinju , lani pa 
je zasedel na duat lonu v Ameriki 
v svoji kategoriji drugo mesto." 

Iz Ptuja je odpotovalo včeraj kar 
11 tekačev. Poleg omenjenih treh 
še Ivan Rogelj , Milan Po točn ik , 
David Cafuta, Marjan Rogina, Ja-
nez Lipavšek, Franc Zupanič, Ro-
man Pernat in edino dekle, Nataša 
Pšajd. 

"Menim, da smo kondicijsko do-
bro pripravljeni, saj smo delali vse 
leto. Najprej smo se udeležili du-
najskega maratona, na katerem so 
bili naši člani med prvimi v svojih 
kategorijah, nato smo obtekli Slo-
venijo, za tem pa še mali maraton 
okoli Ptuja. Največ dela pa je bilo 

ponovno z organizacijo. M a srečo 
že vse poznam od lani, pa vendar. 
Urediti jebilo potrebno res zelo ve-
liko stvari. Newyorški tek je za nas, 
rekreat ivce , kakor o l impiada za 
drugešportnike.Tam sezbereoko-
li 30.000 tekačev, prijavi pa se jih 
vsaj dvakrat toliko. Organizator 
potem izbere, kdo bo lahko tekmo-
val. Število tekmovalcev iz posa-
mezne države je omejeno, vendar 

smo porabili "zveze" od lani. Tako 
bo teklo poleg nas enajstih še nekaj 
Velenjčanov. Tja moramo iti nekaj 
dni prej, da se privadimo časovne 
spremembe, da pravočasno dvig-
nemo startne številke in da bomo v 
nedeljo res spočiti in pripravljeni 
za naporni tek. Sicer pa je velika 
prireditev, ki se je bomo udeležili, 
že v soboto. To je Tek miru izpred 
palače Združen ih narodov, kjer 
smo predstavniki vseh držav v zbo-
ru z zastavami, slovesni nagovor pa 
ima vsako leto newyorški župan," 
pripoveduje Ivan Rogelj, predsed-
nik Tekaškega kluba Ptuj , pred od-
hodom. 

Zažele l i smo jim seveda vso 
srečo, še prej pa se dogovorili, da 
bodo takoj po teku poklicali naš ra-
dijski studio in vsem poslušalcem 
povedali prve vtise in seveda svoje 
uvrstitve. Po našem času bo to v po-
nedeljek dopoldan. 

M. Zupanič 

Pred odhodom v New York. 

TERME PTUJ 

Dš^užinsk^ 
Vptujsk ih T e r m a h pripravl jajo ob m e d n a r o d n e m letu družine v so-

boto, 19. novembra , m e d 14. in 19. uro Drtižinske igre v vodi. Organi-
zatorja zabavnega popoldneva s ta Cen te r in te resn ih dejavnost i in 
Plavalni klub Ptuj , pokrovitel j pa Sekretar iat za družbene dejavnosti . 
Za vse družine, ki se bodo odločile za sodelovanje na zabavnem po-
poldnevu v ptujskih T e r m a h , bo vstop prost . (TM) 

KARATE / EKIPNO DRŽAVNO PRVENSTVO 

P t u i č a n k e v i c e p r v a k i i i i e 
članice KK Poetovio Elviro Korohasonovič, Bojana Skrilo 
in Klovdijo Beber so 23. oktobra v Žalcu osvojile 2. mesto 
na ekipnem državnem prvenstvu za starejše deklice. 

Najpre j so premagale ekipo iz 
Murske Sobote z rezultatom 2:0. 
Bojana je s 6:2 premagala Nino 
Gaber, Elvira s 5:2 Vesno Zadra-
vec, Klavdi ja , ki je s tem nasto-
pom debitirala, pa je proti Huser-
jevi izborila neod ločen rezultat 
2:2. Finalno borbo so dekleta iz-
gubila z 2:1 proti favorizirani eki-
pi iz Idrije. 

Ptujčanke so potrdile svojo kva-
liteto, kajti Bojana in Elvira sta po-
samezni državni prvakinji , Klav-
di ji pa seobeta lepa športna kariera. 

T u d i mlad inc i Gorazd Gru la , 
Daniel Pongrac in Bošt jan Vogri-
nec, člani KK Poetovio, so prika-
zali dinamičen in kvaliteten kara-

te, čeprav niso dosegli vidnejšega 
rezultata. Prvo srečanjez ljutomer-
sko ekipo so tesno izgubili z 2:1. 
Gorazd je z Bojanom Filipičem za 
las izgubil s 3:2, Daniel je izboril 
neodločen rezultat 2:2 z Beanom 
D o l a m i č e m , B o š t j a n pa je 
odločilno borbo z Darkom Barber-
jem izgubil zaradi premočnih kon-
taktov, čeprav je bil boljši. Ljuto-
merska ekipa je kasneje izgubila s 
škoflološko ekipo in tako se nam je 
izmuznila repasažno srečanje. Med 
mladinci je 1. mesto osvojila ekipa 
Žalca, 2. Škofja Loka. 3. pa WKSA 
Maribor in T IKA Trbovlje. 

•> S. Vogrinec 

P O J A S N I L O 
K e r s m o mora l i d a n a š n j o š tev i lko T e d n i k a za rad i p o n e d e l j k o -

vega in to rkovega p razn ika k o n č a t i že v p e t e k , žal n i m a m o rezul-
ta tov š p o r t n i h d o g a j a n j ob k o n c u t e d n a . 

Uredništvo 

KICK BOXING/ 
EP V HELSINKIH 

K o r m e i i 

M e š k o č M c i 
Karmen Meško iz Vičancev, di-

jakinja četrtega razreda ptujske 
gimnazije, ki trenira v ptujskem 
klubu borilnih veščin, je sodelo-
vala na EP v Helsinkih v music 
form - glasbeni kati ter dosegla 
četr to mesto. 

Tekmovala je zadnji dan prvenst-
va, v nedeljo,23. oktobra, nasvoj 18.' 
rojstni dan. Bila je prva slovenska 
tekmovalka, ki se je predstavila na 
mednarodnem tekmovanju. Tek-
movalo je več kot 20 deklet in Kar-
men jebila vse do zadnjega v boju za 
kolajno, a je po preglasovanju sod-
nikov dobila tretje mesto norveška 
tekmovalka. "Po oceni vodstva je 
imela naša tekmovalka bistveno 
boljši nastop od Norvežanke, ven-
dar je bilo dogajanje na nordijskih 
tleh, k odločitvi sodnikov je po svo-
je pripomogel tudi vpliv publike in 
tako je povsem neznana slovenska 
tekmovalka pristala na nehva-
ležnem četrtem mestu," je povedal 
Zvone Zinrajh, predsednik repu-
bliške kick boxing zveze, sočasno 
tudi trener Krmen. 

Vida Topolovec 
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# Pravne posledice odločitve 
ustavnega sodišča o protiustav-
nosti oz. protizakonitosti aktov, 
omenjenih pri naštevanju pris-
tojnosti ustavnega sodišča pod 
črko a) 

1. glede zakonov 
Razveljavitev protiustavnega za-

kona bodisi v celoti ali delno začne 
učinkovati naslednji dan po objavi 
odločbe ustavnega sodišča v Urad-
nem listu Republike Slovenije ali 
pa po poteku roka, ki ga je določilo 
ustavno sodišče. Iz 44. člena ZUS 
pa tudi sledi, dase razveljavljeni za-
kon oziroma del zakona ne upo-
rablja za bodoče primere in tudi ne 
zatistežezačeteprimere,kipašedo 
dneva začetka učinkovanja 
odločbe ustavnega sodišča niso bili 
pravnomočno rešeni. Določba, da 
niti ustavno sodišče nima pravice 
razveljaviti potiustavnega zakona 
za nazaj, to je od trenutka njegove-
ga sprejema oz. objave, ima za pos-
ledico, da vsi tisti subjekti, ki so si 
pridobili neko praico za časa for-
malnopravne veljavnosti pozneje 
razveljavljenega zakona, uživajo to 
pravico nemoteno naprej, čeprav 
na temelja protiustavnega zakona. 
Tak tipičen primer je razveljavitev 
39. člena zakona o poslancih, ki je 
omogočil poslancem državnega 
zbora in drugim funkcionarjem, da 
so lahko po prenehanju mandata 
uveljavili pravico do pokojnine po 
splošnih predpisih, če so do prene-
hanja mandata dopolnili najmanj 
25 let pokojninske dobe. Tega pri-
vilegija se je poslužilo več kol 50 
nekdanjih politikov in funkcionar-
jev, ki sedaj uživajo pokojnino (glej 
'Večer - Sobotna priloga 6. VIII. 
1994, str. 27). 

Po ustavi iz leta 1974 ustavno 
sodišče ni moglo takoj razveljaviti 
zakona, temveč jepostopalopo412. 
členu takratne ustave, ki se glasi: 
"Če ustavno sodišče oceni, da repu-
bliški zakon ni v skladu s to ustavo, 
ugotovi to s svojo odločbo, ki jo 
pošlje Skupščini Socialistične re-
publike Slovenije. Skupščine So-
cialistične republike Slovenije 
mora v šestih mesecih od dneva 
prejema odločbe ustavnega sodišča 
republiški zakon uskladiti z usta-
vo. Če tega ne stori, prenehajo vel-
jati zakon oziroma tiste njegove 
določbe, ki niso v skladu z ustavo; 
to ugotovi ustavno sodišče s poseb-
no odločbo. Ustavno sodišče lahko 
na predlog Skupščine Socialistične 

republike Slovenije podaljša rok za 
uskladitev zakona še največ za šest 
mesecev." 

2. glede podzakonskih predpi-
sov in splošnih aktov, izdanih za 
izvrševanje javnih pooblastil 

Ustavno sodišče odpravi proti-
ustavne ali nezakonite podzakon-
ske predpise ali splošne akte, izda-
ne za izvrševanje javnih pooblastil, 
kadar ugotovi, da je potrebno od-
praviti škodljive posledice, ki so 
nastale zaradi protiustavnosti ali 
nezakonitosti. Odprava učinkuje 
za nazaj, kar pomeni od dneva, ko 
je podzakonski predpis ali splošni 
akt začel veljati. 

V drugih pr imer ih ustavno 
sodišče razveljavi protiustavni ali 
nezakoniti podzakonski predpis 
ali splošni akt, izdan za izvrševanje 
javnih pooblastil. V takih primerih 
pa razveljavitev uč inkuje za na-
prej od naslednjega dne po objavi 
odločbe ustavnega sodišča v Urad-
nem listu RS ter v uradnem glasilu, 
v katerem je bil podzakonski pred-
pis ali splošni akti objavljen, oz. 
razveljavitev učinkuje po preteku 
roka, ki ga določi ustavno sodišče. 

Tudi bivše ustavno sodišče je 
imelo pravico, da predpise in druge 
splošne akte, ki niso bili v skladu z 
ustavo ali zakonom, razveljavi ali 
odpravi(glej 413. člen ustaveizleta 
1974). 

# Kakšne pravice ima prizade-
ta stranka 

V 46. členu ZUS je določeno, da 
vsakdo, ki so mu na podlagi od-
pravljenega podzakonskega pred-
pisa oziroma splošnega akta, izda-
nega za izvrševanje javnih pooblas-
ti l , nastale škodljive posledice, 
lahko zahteva njihovo odpravo. 
Spremembo oz. odpravo posa-
mičnega akta, izdanega na podlagi 
odpravl jenega podzakonskega 
predpisa ali splošnega akta, sme 
upravičenec v roku treh mesecev 
od dneva objave odločbe ustavnega 
sodišča zahtevati pri organu, ki je 
odločil na prvistopnji, vendar le,če 
od vročitve posamičnega akta do 
vloži tve pobude ali zahteve za 
začetek postopka za oceno ustav-
nih oz. zakonitosti ni preteklo več 
kot eno leto. 

Če so posledice nastale nepos-
redno na podlagi odpravljenega 
predpisa ali splošnega akta, se prav 
tako lahko zahteva odprava posle-
dice od organa, ki je predpis oziro-
ma splošni akt izdal. 

Če ni mogoče odpraviti posledic 
na podlagi opisanih določb, lahko 
upravičena oseba zahteva odškod-
nino pred sodiščem. 

# Kdo so lahko sodniki pri se-
danjem ustavnem sodišču 

Glede na to, da je zaupanje 
ljudstva v sodstvo odvisna od kon-
kretnega obnašanja in sodniškega 
dela sodnikov, želim v tem sestav-
ku prikazati nekaj najvažnejših 
določb o sodnikih ustavnega 
sodišča in pozneje tudi o sodnikih 
drugih sodišč, kar bo vsekakor pri-
pomoglo k temu, da bodo ljudje več 
vedeli, kdo izpolnjuje pogoje, da 
jim lahko deli pravico. Čeprav ZUS 
in drugi zakoni o drugih sodiščih 
rabijo le izraz sodnik, sta pod to be-
sedo mišljena moška in ženska ose-
ba. 

# Pogoji, predlaganje in izvoli-
tev ustavnega sodnika 

Zanimivo je, da ZUS za sodnike 
ustavnega sodišča nepredpisu je to-
liko pogojev, kot jih drugi zakoni 
predpisujejo za sodnike drugih 
sodišč. V9. členu ZUS jeledoločba, 
da je za sodnika ustavnega sodišča 
lahko izvoljen državljan Republike 
Slovenije, ki je pravni strokovnjak 
in star najmanj 40 let. V ustavi pa je 
že določeno, da je ustavno sodišče 
sestavljeno iz 9 sodnikov, da so iz-
voljeni za dobo 9 let in da ne morejo 
biti ponovno izvoljeni. Predsedni-
ka ustavnega sodišča izvolijo sod-
niki ustavnega sodišča izmed sebe s 
tajnim glasovanjem za dobo treh 
let. 

Zbiranje predlogov možnih kan-
didatov za sodnika ustavnega 
sodišča sledi po v Ur. listu RS ob-
javljenem pozivu. Nato predsednik 
Republike Slovenije predlaga za 
vsako prosto mesto enega ali več 
kandidatov državnemu zboru, ki 
izvoli sodnika ustavnega sodišča s 
tajnim glasovanjem z večino glasov 
vseh poslancev. 

# Katerih funkcij, del, pokli-
cev in dejavnosti sodnik ustavne-
ga sodišča ne sme opravljati 

V 1. odstavku 16. člena ZUS je 
določeno, da funkcija sodnika us-
tavnega sodišča ni združljiva: 1) s 
funkcijami v državnih organih, v 
organih lokalnih skupnostih, v or-
ganih političnih strank in v orga-
nih sindikatov; 2) z delom v držav-
nih organih, v organih lokalnih 
skupnosti in pri nosilcih javnih 
pooblastil, 3) sčlanstvomvorganih 
vodenja in nadzora gospodarskih 

družb, zavodov in zadrug, 4 ) z 

opravljanjem poklica ali pridobit-

ne dejavnosti, razen dejavnosti vi-

sokošolskega učitelja, znanstvene-

ga delavca ali visokošolskega sode-

lavca. 
-Nadaljevanje prihodnjič-

KRVODAJALCI 
18. OKTOBRA - Josip Radaš, 

Ul. 5. prekomorske 15, Ptuj; Alek-
sander Cvitanič, Gorišnica 56; Jože 
Lenart, Žabjak 59, Ptuj; Marjan 
Brenholc, Mezgovci 70, Dornava; 
Vinko Mlakar, Lovrenc na Drav-
skem polju 1; Ivan Segula,Juršinci 
48; Milica Bojič, Jadranska 15, 
Ptuj; Miran Kramberger, Mestni 
Vrh 50, Ptuj; Franc Kramberger, 
Placar 69/a, Destrnik; Srečko Le-
tonja, Kicar 97, Ptuj; Drago Smo-
linger, Golobova 8, Ptuj; Jože Me-
glič, Spuhlja 61, Ptuj; Franc Zoreč, 
Podvinci 48/a, Ptuj; Ivan Bezjak, 
Prvenci 5/d, Markovci; Anka 
Fištravec, Podvinci 121/b, Ptuj; 
Dušan Grabar, Kicar 140, Ptuj; 
Marija Vodušek, Župečja vas 6/a; 
Jože Florjanič, Strelci 9, Markovci; 
Branko Senkiš, Žabjak 61, Ptuj; 
Herman Govedič, Zadružni trg 10, 
Ptuj; Drago Kodrič, Stoperce 12; 
Martin Mikša, Zabovci 16/a, Mar-
kovci; Branko Žuran, Ul. 5. preko-
morske 5, Ptuj; Karel Korošec, 
Gregorčičev drevored 13, Ptuj; 
Srečko Veit, Kraigherjeva 23, Ptuj. 

19. OKTOBRA - Milan Goričan, 
Štuki28/a,Ptuj. 

20. OKTOBRA - Jožefa Potrč, 
Trnovska vas 43/e, Destrnik; 
Zdravko Murko, Pobrežje 113, Vi-
dem; Adolf Brglez, Mariborska 57, 
Ptuj; Irena Sirec, Peršonova 24, 
Ptuj; Dušan Lesjak, Zelenikova 2, 
Ptuj; Katica Smolinger, Lovrenc 
na Dravskem polj u 8; Mirko Rojko, 
Sp. Velovlek 6, Ptuj; Anton Gol, 
Ul. Žetalskega Jožefa, Ptuj; Maks 
Krajnc, Ul. 25. maja 8, Ptuj; Ivo 
Cikač, Zamušani 85, Gorišnica; 
Rozika Rojko, Sp. Velovlek 6, Ptuj; 
Jožefa Ciglar, Kicar 1 l/a, Ptuj; 
Branko Lah, Podvinci 123/b,Ptuj; 
Jože Kokot, Mezgovci 61/b, Dorna-
va; Kamilo Kronvogel, Črmlja 7, 
Trnovska vas; Ivan Faget, 
Ormoška 1, Ptuj ; Janko Petek, 
Dornava 88/d; Janez Ambrož, Mala 
vas 4, Gorišnica; Zora Toš, Po-
lenšak 6/a, Polenšak; Stanko Duh, 
Potrčeva 31, Ptuj; Željko Friščič, 
Varaždinska c. 1, Dubrava; Vida 
Gajzer, Grajenščak 39/a, Ptuj; 
Branko Kostanjevec, Trsten jakova 
7, Ptuj; Anton Cafuta, Pobrežje 
89/a, Videm pri Ptuju; Jožica Pe-
trovič, Zg. Hajdina 146, Ptuj ; 
Franc Lacko, Drstelja 21, Destr-
nik ; Marjan Bezjak, Bukovci 126/a, 
Markovci; Anica Mihajlovič, Dor-
nava 137/c; Miran Bezjak, Kicar 
42, Ptuj; Zvonko Žibrat, Volkmer-
jeva 5, Ptuj; Franc Fekonja, Haj-
doše 3/d, Ptuj; Rajko Robar, Šarho-
va 34, Gaj; Milan Višič, Metelkova 
7, Maribor; Boris Bohi, Grajenščak 
45, Ptuj; Drago Bukovec, Metelko-
va 24, Maribor; Dušan Fric, Go-
rnike 5, Destrnik; Ines Kustec, 
Brstje 12/a, Ptuj; Milan Nedeljko, 
Ul. 1. maja 1, Ptuj; Roman Ekart, 
Sp. Jablane 19, Cirkovce; Ivan 
Cebe, Ptujska 65, Pragersko. 

21. OKTOBRA - Bernarda Se-
linšek, Trubarjeva 9, Ptuj; Marjan 
Mere, Arbajterjeva 4, Ptuj; Marija 
Zelenik, Volkmerjeva ul. 11, Pmj; 
Milan Leber, Vičava 28, Ptuj; An-
gela Forštnerič, Ul. 5. prekomor-
ske 9, Ptuj. 

Kuharski nasveti 
Danes bomo pripravljali: jabolčne kvašene cmoke in vranične cmoke. 

JABOLČNI KVAŠENI 
CMOKI 

Testo: 
- 50 dag moke (namen-
ske) 
- 4 dag kvasa 
-1/41 mlačnega mleka 
- 8 dag sladkorja 
- 8 dag margarine ali 
masla 
-1 jajce 
Nadev: 
- 50 dag jabolk 
-6 dag sladkorja 
Za posip: 
-5 dag sladkorja v pra-
hu 

M o k o stresemo v skle-
d o in nared imo jomico, 
v ka te ro r a z d r o b i m o 

kvas, p r i l i j e m o m a l o 
nn lačnega nnleka ter 
kvas p r e m e š a m o . Do-
d a m o še ma lo sladkorja 
in p u s t i m o v z h a j a t i . V 
preostalem top lem mle-
ku raztopimo margar ino 
in pr i l i jemo k moki , do-
d a m o še jajce in na hitro 
ugnetemo g ladko testo. 
D a m o vshajat na top lo 
(približno 1 uro). 

Vzha jano testo d o b r o 
p regnetemo in ga obl i -
k u j e m o v p o d o l g o v a t 
svaljek, ki ga enakomer-
no razrežemo, na rah lo 
razval jamo in na sredino 
d a m o ] žlico nadeva. 

N a d e v p r i p r a v i m o 
tako, da jabo lka o lup i -
m o , n a r i b a m o a l i no 
tanko narežemo in slad-
k a m o . Posodo (pekač) 

n a m a z e m o z marga r i -
n o , p o l o ž i m o nan j ja-
bolčne cmoke (z g ladko 
s t ran jo navzgor ) in jih 
pustimo, da ponovno na 
hi t rovzhajajo. Preden jih 
d a m o peč, j ih po vrhu 
p r e m a ž e m o z raztal je-
n im mas lovm. Pečemo 
pr i t e m p e r a t u r i 2 0 0 C 
3 0 ' . Pred sen/iranjem jih 
potresemo s sladkorjem 
v prahu. 

VRANIČNI CMOKI 

Potrebujemo: 
- 6 dag margarine 
-1 jajce 
- sol, poper, majaron, 
peteršilj 
- lOdagdrobtin 
- slabega 0,5 dl vode 

- 2 dag čebule 
-1 dag maščobe 

V r a n i c o n a r a h l o po-
t o l č e m o in jo z ž l i co 
n a s t r g a m o ( lahko tud i 
zme l jemo) . M a r g a r i n o 
p e n a s t o u m e š a m o , ji 
d o d a m o rumenjak, vra-
nico, začimbe in v vodi 
namočene drobtine. Na 
m a š č o b i p r e p r a ž i m o 
f ino sesekljano čebulo in 
jo p rav t a k o d o d a m o 
masi . Na koncu doda -
m o t rd sneg b e l j a k a . 
Ob l i ku j emo male cmo-
ke in jih v slani vod i ali 
juhi počasi kuhamo 1 5 ' . 
(V vodi jih kuhamo zato, 
da juha ne postane mot-
na.) 

Nada Pignar, 

učiteljica kuharstva 

V SADNEM VRTU se bliža 
čas za sajenje sadnega drevja. Pri 
tem delu je potrebno upoštevati 
kar nekaj strokovnih napotkov, 
če želimo doseči dober sadilni 
uspeh, saj gre za rastlino trajni-
co, ki bo na istem mestu vegeti ra-
la dolgo ž iv l jenjsko dobo -
večina sadnih vrst več desetletij. 
Napako, ki jo bomo naredili ob 
sajenju, je težko odpraviti, neka-
terepa sploh niso odpravljive. 

Priprave na sajenje drevnin so 
se pričele, ko smo načrtovali in se 
odločali o razpoložl j ivem 
zemljišču, primernem za sadni 
vrt, potrebni količini in izboru 
sadik sadnih vrst in sort ter pra-
vočasni predpripravi zemljišča 
za sajenje. 

Čas sajenja sadnega drevja je 
ves čas od jeseni, ko listje odpa-
de, dozačetkavegetacijespomla-
di, toraj v fazi zimskega miro-
vanja, razen če sadike niso pride-
lane v posebnih zavojih s strnje-
no koreninsko grudo, ki jo je 
mogoče saditi v vsakem letnem 
času. 

Ko se odločamo in pripravlja-
mo na obnovo sadnega vrta ali le 
podsajanje oziroma zamenjavo 
sadnega drevja, posvečamo 
predvsem pozornost izvoru in 
kakovosti sadne sadike. Naj-
večjo napako naredi vrtičkar, ko 
posadi sadiko slabe kakovosti in 
neznanega izvora. S poceni nab-
avljeno ali podar jeno sadiko 
dvomljivega ali neznanega izvo-
ra n ismo ničesar p r ih ran i l i . 
Razočarani smo šele po nekaj le-
tih, ko že upravičeno pričakuje-
mo pridelek žlahtnega sadja, pa 
ugotovimo, da so bili vsi stroški 
in še tako skrbna nega zaman. 

Sadika je kakovostna, če je 
zdrava in so dobro razviti njene 
korenine in nadzemni del. Ce-
pi lno mesto mora bit i dobro 
obraščeno, deblo krepko in rav-
no, s čvrstim lubjem za sorto 
značilne barve. Sadike na vege-
tativnih sadnih podlagah šibke 
rasti morajo imeti razvite dovolj 
čvrste predčasne pogan j ke, za sa-
dikena močnejših podlagah pa je 
bolje, če predčasnih poganjkov 
še nimajo, pač pa močan in raven 
poganjek, ki bo dobra zasnova 
bodočega debla. 

Sadna sadika mora bit i 
opremljena z etiketo o osnovnih 
podatk ih in navedbo sadne 
vrste, sorte, podlage in pridelo-
valca ter s številko spričevala 
ustrezne nadzorne službe, v ka-
terem so navedeni podatki o iz-
voru podlage in cepičev, zdravst-
venem stanju sadik, kraju pride-
lave in drugi podatk i , ki naj 
spremljajo kakovostno sadiko. 

Sadne drevesnice že v začetku 
novembra izdajajo sadike. S pra-
vočasno nabavo si zagotovimo 
popolnejši izbor. 

V OKRASNEM VRTU je s 
končano vegetacijo, ko so listo-
padne drevnine prešle v fazo 
zimskega mirovanja, primeren 

čas njihovega sajenja ali presa-
janja. Medtem ko je za iglavce 
primeren čas za sajenje že avgus-
ta in septembra, listipadnih ne 
sadimo med vegetacijo. Sesalne 
koren ine se pri izkopu tako 
poškodujejo, da se ravnotežje 
med koreninami, ki imajo nalo-
go črpati vlago iz tal, in listi,sko-
zi katere se dogaja transpiracija, 
tako spremeni, da bi sadika ove-
nela in se končno posušila. Če pa 
jo sadimo potem, ko je listje že 
odpadlo , pa se v zemlji do 
začetka vegetacije že obrastejo 
vegetativne korenine, kar ima za 
posledico napredovanje v rasti. 

Vse, kar je v prid zgodnjemu 
oziroma jesenskemu sajenju 
drevnin, pa velja tudi za obnovo 
in sajenje živice ali žive meje. 
Zemlja naj bo pripravljena že 
vsaj mesec dni pred sajenjem, da 
se prezrači in uničijo škodljivi 
mikroorgan izmi . Sadike naj 
bodo zdrave in dobro okorenin-
jene. Če sadimo v eno vrsto, za-
dostuje 5 sadik, pri dvoredni sa-
ditvi trikotne vezave pa porabi-
mo 6 do 8 sadik na tekoči meter. 
Nadzemne poganjke sadike 
krajšamo na tretjino ali petino, 
med koreninami pa odstranimo 
le poškodovane. Posajene sadike 
obilno zalijemo, zemljo pa h ko-
reninam dobro stisnemo in za-
teptamo. 

V ZELENJAVNEM VRTU 
letošnje vremenske razmere še 
omogočajo normalno spravilo 
vrtnin in shranjevanje za zimo. 
P ros to r , v katerem hran imo 
vrtnine, ne sme biti niti pretopel 
niti presuh. Brž ko se temperatu-
ra dvigne nad 5C, zračimo in hla-
dimo; če to ni mogoče preko 
dneva, ko je ozračje še zelo toplo, 
to storimo ponoči. Za listno ze-
lenjavo je pomembno, da je pros-
tor dovolj vlažen, sicer veni. V 
prehodnem obdobju, ko smo 
vrtnine prenesli v zimovnik, je 
potreben budjiejši nadzor nad 
zračenjem in vlago kol kasneje 
pozimi, ko se rastline na spre-
membe že nekako navadijo. 

Če so rast l ine glavnatega 
radiča razvile lepe glave, jih po-
pulimo s korenino vred in zavije-
mo v časopisni papir. Seveda 
morajo biti rastline, pospravlje-
ne in zavite skupaj z varovalnimi 
listi, suhe. Tako zavite glave, 
zložene v zaboje, bodo na pod-
strešju ali balkonu dobro 
vzdržale zimo, vsekakor pa bolje 
kotv topli kleti,kjerbi kaj kmalu 
segnile. 

Po biokoledarju je priporočljivo 
sejati in saditi rastline, kijih pride-
lujemo zaradi lista, od 4. do 6. no-
vembra, zaradi plodov od 6. do 8. 
novembra, korenike 3. in od 8. do 
10. novembra ter cveta in zdravilna 
zelišča 2., 4. in od 10. do 12. novem-
bra. 

Cvetne čebulice potikamo v prvi 
polovici meseca ob dnevih za cvet. 

•o^Miran Glušič, ing.agr. 

Zahvala 
Od 4. avgusta do 25. oktobra so 
darovali f inančna sredstva za 
izgradnjo bolnišnice tile daro-
valci: 
1. Kolektiv laboratorija Taluma 
Kidričevo - namesto cvetja na 
grob Ivana Avguština 10.700,00 
SIT 
2. Andrej , Cilka Podbreznik , 
Potrčeva 48, Ptuj - namesto cvet-
ja na grob svaka Ivana Avguština 
10.000,00 SIT 
3. Anton, Marija Zaje, Apače, 
Lovrenc - namesto venca na grob 
svaka Ivana Avguština 5.000,00 
SIT 
4. Rozina Marčič, Majšperk 94 -
namesto cvetja za pokojno Dani-
co Marčič 5.000,00 
5. Bojan Marčič, Majšperk 94 -

namesto cvetja za pokojno Dani-
co Marčič 5.000,00 
6. Zvonko Marčič, Majšperk 92/a 
- namesto cvetja za pokojno Da-
nico Marčič 2.500,00 SIT 
7. Družina Vauda, Kramberger-
jeva pol 1, Ptuj - namesto venca 
na grob pokojne Danice Marčič 
4.000,00 SIT 
8. sostanovalci Panonske 5, Ptuj, 
za ot roški oddelek - namesto 
cvetja na grob pokojnega Aniona 
Purga 20.000,00 SIT. 
Delavci bolnišnice Ptuj se najlo-
pleje zahvaljujemo za navedene 
prispevke. Tudi v bodoče bomo 
hvaležni za Vašo pomoč, saj se za-
vedamo, da postaja s tem ptujsko 
zdravstvo bogatejše in kvalitet-
nejše tako po opremi kot po sto-
ritvah. 

Direktor dr. LojzeArko 
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Prejšnji teden sem v domači 
katalog zabeležil pretežno 
same ročk skladbe, zato sem iz-
bral najzanimivejše in jih ob-
javljam, 

tVtVtV 
Bri tanski tr io L E T LOOSE se 

je vse polet je preds tavl ja l s 
skladbo Cra2y for you, fan t je pa 
so naredili re-izdajo prve pesmi 
Seventeen. 

7. novembra bo v Ljubl jani 
koncer t amer iškega b a n d a 
SPIN DOCTORS, ki bo igral 
skladbe z a lbumov Pocke t Full 
of Kryptoni te in T u m it ups ide 
down. Z drugega s tud i j skega 
a lbuma T u m it ups ide down pa 
po lestvicah počasi leze p e s e m 
MaryJane . Dvadn ip re j , 
5. novembra, pa vas bo v Tivoli-
ju zabaval i tali janski r ap in p o p 
zvezdnik Jovanot t i . 

tVtVtV 
v 60. in 70. l e t ih je bila v Slove-

niji popula rna skup ina Bele 
vrane. V 90. pa svoj p e č a t rocku 
dajejo Črne vrane - BLACK 
CROWES s sk ladbo A Conspi-
racy. 

tVtV^ 
Legendami T H E EAGLES 

so letos na police že postavili 
ploščo T h e very be s t of The 
Eagles, ob koncu le ta pa lahko 
pr ičakujemo tud i s tudi jski al-
b u m Hell Freezes over, s kate-
rega so povzeli p e s e m Ge t over 
it 

NICK CAVE se j e s svojo sku-
pino THE BAD S E E D S pred 
kra tk im vrnil s t u m e j e po ZDA 
in se odločil, da pripravi novo 
kontraverzno p e s e m Red Right 
Hand. 

-.V.VtV 
Skupino J E Z U S & MARY 

CHAINS s ta us tanovi la b r a t a 
J im in William Read . Novi al-
b u m Jezusov se imenuje Sto-
ned & Dethron ted , d m g i hit pa 
Come on. 

Ameriški rocker J O H N MEL-
LANCAMP je odpovedal neka j 
koncertov zaradi težav s srcem. 
Na Bildboardovi lestvici je 
JOHN še visoko s pesmijo Wild 
Night, njegova nova pesem pa 
je Dance naked. 

Nova zasedba H O O T I E & 
THE BLOWFISH je v ZDA na-
redila pravi "boom" s sk ladbo 
H o l d m y h a n d . 

-^{-CfCi 
Duo HUEY LEWIS & T H E 

NEWS je največje u s p e h e dose-
gal v začetku 80., v 90. pa se 
vračajo z bolj u d a r n i m rockom, 
katerega preds tavl ja jo s pesmi-
jo B U T I T ' S A L R I G H T . 

Heavy metal b a n d PANTE-

RA je naredil zares odlično 
akus t ično ba lado Plane t Cara-
van. 

^tVtV 
Mojstr i ročk n'rolla br i tanski 

STATUS QUO so z novega al-
b u m a Thirs ty World potegnili 
novo single ploščo Sheri don ' t 
f a i lmenow. 

S T I N G se je odločil naredi t i 
Grea t e s t Hi ts a l bum z naslov-
o m Fields of Gold, s ka te rega je 
izdal pr i je tno ba lado When we 
dance . 

Dedki ročka T H E ROLLING 
S T O N E S imajo na evropskih 
lestvicah še p e s e m You got me 
Rocking, v ZDA pa fan t je polni-
jo s tad ione in b lagajne organi-
zatoi jev tu rne je Voodoo Loun-
ge. Z is to imenskega a lbuma se 
je v ZDA na lestvico uversti la 
ba lada O u t o f t e a r s . 

tVtV^ 
Kot popes t r i tev našega Info 

kot ička o m e n j a m še dve coun-
try pesmi. DAVID BALL je pre-
cej razmišljal, ali na j na a lbum 
T h i n k i n T r o b l e m uvrs t i ba lado 
W h e n i t h o u g h t o f y o u . 

ALAN JACKSON je še večja 
count ry zvezda, ka r dokazu je v 
pesmi Livin' in love. 

tV^tV 
Najboljši MTV-jev modera -

to r RAY C O K E S se preizkuša 
t u d i kot pevec. Raya so v 
d m ž b o povabili T H E SEX 
G O D S in so skupa j posneli soli-
den komad Simply sexy. 

.̂VJV.V 
Odkr i t je soul scene so najs t -

niki iz skupine ULTIMATE 
KAOS s prvo uspešnico Some 
girls. 

BRAND NEW HAVIES, naj-
boljša br i tanska funky skupina, 
je v zače tku leta izdala a lbum 
Bro ther Sister, s ka te rega 
o m e n j a m čet r t i hi t Spend some 
t ime. 

•» David Breznik 

1. Always; Good guys don 't always 
wearwhite-BonJovi 
2. ril makelovetoyou - Boyzll Men 

3. Endless love - LutherVandross & 
Mariah Carey 
4. Secret-Madonna 
5. Welcometotomorrow-Snap 
6. Saturdaynight- Whighfield 
7. CircIe ofiife - Elton John 
8. You got me rocking - The Rolling 
Stones 
9. The simple things - Joe Cocl<er 
10. Tore down - Eric CIapton 

Lestvico POPULARNIH 10 
lahko poslušate vsak petek v 
večernem sporedu radia Ptuj 
(med 20. in 23. uro). 

M̂ladi dopisniki 
GORA PECA 

Nekega sončnega nedeljskega 
dopoldneva smo se odpravili na 
Peco. To je več kot 2000 metrov 
visoka gora na meji med sloven-
sko in avstrijsko Koroško. Dviga 
se nad Mežiško domio. Zanimiva 
pa je ta gora tudi zato, ker po ij ud-
ski pripovedki v votlini pod Peco 
spi k ra l j M a t j a ž s svojimi 
vojščaki. Pripovedka pravi, da se 
bo zopet zbudil, ko mu bo brada 
devetkra t zrasla okoli kamnite 
mize, na kateri počiva njegova 
glava. Takrat bo vstal in s svojimi 
vojščaki rešil Slovence tujega jar-
ma. 

Pripeljali smo se ob vznožje vi-
soke gore, se preobuU in se kmalu 
začeli vzpen ja t i po s t rmi po t i 
proti domu na Peci. Bih smo že vi-
soko , ko sem začel p o s t a j a t i 
nes t rpen in se spraševal: "Kdaj 
bomo, če sp loh kdaj , zlezli do 
doma, do votline in še do vrha?" 
Naj bolj sem si želel čim prej videti 
k r ^ a Matjaža in se vzpeti na vrh 
gore , ki ga čuva. Po k r a j š e m 
p o č i t k u in z a d n j e m s t r m e m 
vzponu smo premagal i po t do 
doma na Peci. Tam smo si nekoh-
ko odpoči l i , se odžeja l i in si 
potešili lačne želodce. 

Dogovarjali smo se o nadaljnjih 
načrtih. Midva z očkom bova po-
hitela čim prej na vrh, mama in 
Eva pa si bos ta ogledali votlino 
kralja Matjaža in se sami spustili 
v dolino do avtomobila. 

Midva z očetom sva preko Male 
Pece pr i tekla do sedla in prot i 
vrhu med ruševjem in kamenjem. 
Še dolgo bom v sebi varoval ne-
pozabne občutke, ki so me nav-
d a j a l i m e d z a d n j i m vzponom 
p r e k o zadn j ih grebenov pro t i 
kamniti gmoti na vrhu Pece. Po 
slabi uri hitre hoje sva z očkom 
zajuckala na vrhu, se na kratko 
spočila na kamnih in se zmagos-
lavno vpisala tudi v spominsko 
knjigo, kije varno spravljena vko-
vinski škatl ici na vrhu. Ker so 
naju začele zagrinjati megle in je 
zapihal močan veter, sva se hitro 
spusti la po isti poti proti domu 
na Peci. 

Čeprav sva bila u t rujena, sem 
očka prepr iča l , da t ud i midva 
obiščeva votlino kralja Matjaža. 
Po nekaj minutah hoje sva že bila 
pri n jem. Želela sva si osvetliti 
spečega kralja, a so nevestni obi-
skovalci, ki bi jih težko imenoval 
planinci, uničili razsvetljavo. V 
temi sva stopila do železnih vrat, 
kijih zapira veriga. Ker sem še do-
volj vitek, mi je uspelo zmuzniti 
se skozi železna vrata v del volti-
ne,kjerjebronastikipkra]jaMat-
jaža. Sprva nisem videl ničesar. 
Nekoliko m e j e postalo strah sa-
mega v temi čakati, da bi se mi oči 
privadile in bi lahko stopil bhže. 
Močno sem si ga želel pobožati 
po njegovi dolgi bradi. Ob njem 
sta postavljeni dve helebardi nje-
govih vojakov. Spi na kamni t i 
mizi in b rada se mu ovija okoli 
mize. Oči so se mi svetile od veh-
ke radosti, da sem premagal sebe 
in svoj s t rah, da sem premagal 
vrh Pece t e r v t emi poboža l 
spečega kralja Matjaža zase in za 
vse tiste, ki niso mogli do njega. 
Še vso po t do d o m a so me 
spremljali ti prešerni občutki za-
dovoljstva. 

Z očkom sva se zače la h i t ro 
spuščati v dolino proti zapuščeni 
karavh. Tik pred karavlo sva uj ela 
m a m o in Evo, ki s t a se veselo 
čebljaje počasi bhžali koncu poti. 
Pred odhodom smo si ogledah že 
zapuščeno staro karavlo, kjer se 
na steni še vidi shka tovarišaTita. 

Kljub temu da sem bil že dva-
krat na vrhu očaka Triglava, sta 
bila zame pot na Peco in obisk v 
votlini kralja Matjaža nepozab-
na. 
Gregor Mojzer-Brglez, 5. a 
OS Ljudski vrt 

NA ŠPORTNEM DNEVU 
v sredo nam je učiteljica pove-

da la , da bo š p o r t n i dan in da 
bomo tekah. Tega smo se vsi ve-
seUU. 

Ob osmi uri sem šel v šolo, kjer 
nas je čakal avtobus, da nas pelje 
v Videm. Prišh smo v Videm in si 
ogledali progo. Učiteljico sem 
vprašal, kateri učenci tečejo prvi. 
Povedala mi je, da mi tečemo čez 
nekaj minut. Nestrpen sem čakal 
na naš start. Pred startom sem se 
ogrel in čakal na žvižg. V cilj sem 
p r i t e k e l pe t i . Bil sem zelo 
r azoča ran , ka j t i lani sem imel 
boljši rezultat . Po krosu je bila 

malica, po tem pa podelitev di-
plom. Prišel je avtobus in nas od-
plejalnaSela. 

Želim si, da bi na naslednjem 
krosu dosegel boljši rezultat. 
Darjan Emeršič, 4. r. 
OŠSeia 

NAŠA LEPA ŠOLA 
Šola je zato lepa, ker je nova in 

čista. Veshm se, če slišim besedo 
šola. Naš razred je lep. 

Rada hodim v šolo. 
Želim si, da bi bila h i t ro 

končana telovadnica. 
Ta šolaje najlepša na svetu. 

Daniela Arnuš,2.a • • • 

Naša šola je lepa in veUka. Rada 
hod im v šolo, ker se n e k a j 
naučim. Mahcat hodim v jedilni-
co. Ko se namalicamo, gremo v 
razrede in se igramo. 
Nataša Šimenko, 2. a 

Naša šola je zelo lepa, zato ker 
ima vsak dan čista okna. Jaz rad 
hod im v šolo. Zelo r ad imam 
sošolce. Vse učilnice so lepe, ker 
imajo luči. Okolica je zelo lepa. 
PeterKaučevič,2.a 

• • • 

Naša šolaje lepa. Lepo jo čuva-
mo. Vesela sem, da lahko hodim v 
novo šolo. Pred našo šolo je klo-
potec. 
Mlakar Lidija, 2. a • • • 

P o n o s n i smo na n a š o veliko 
šolo. Mislim, d a j e na j l epša na 
svetu. Imamo lepe učilnice z veh-
kimi okni, razredi so opremljeni z 
novo opremo. Tudi telovadnica 
je lepa. 
Šolaje moj drugi dom. 
Urška Hercog, 2. a 
učenci OŠ Videm 

BILI SO ZADOVOLJNI 
v četrtek, 29. septembra, so se 

rokometaši iz OŠ Velika Nedelja 
odpravih na prijateljsko tekmo z 
rokometaši iz OŠ Videm ob Ščav-
nici. Kot so n a m zaupa l i naš i 
fantje, po dveh polčasih naporne 
igre ni bilo zmagovalca. Rezultat 
je bil 16:16, kljub temu pa so bili 
zadovoljni. 

Ek ipo Ve l ikonede l j čanov so 
sestavljali: Dušan Erhatič, Aleš 
Kvar , S a m o K r a b o n j a , Božo 
Meško, Dejan Kosi, Mitja Žiher, 
Mate j Ozmec, Nenad Vrbanič, 
Branko Kneževič in Gregor Cvet-
ko, vrataij a sta bila Igor Gašperič 
in Jože Trstenjak, trener pa An-
ton Lah. 
Suzana Vuzem, 7. a 
OŠ Velika Nedelja 

DRUŽABNO SREČANJE S 
STRAŠI 

Leto družine je in na naši šoli 
p o t e k a j o d r u ž a b n a s r ečan ja s 
starši, zato smo se na razredni uri 
pogovorih o tem, kako bi učenci 
in starši skupaj preživeli popol-
dan . Odločil i smo se za razne 
družabne igre, sladko pojedino in 
brezalkoholne pijače. 

Vsi smo se veselih in nest rpno 
pričakovaU veseli dan. 

Končno smo dočakah sredo in 
ob treh popoldan smo se vsi dobi-
U ob Dravi na Ranči. Vreme je bilo 
čudovito in vsi smo bih zelo dobre 
volje. 

Tina, Dolores injaz smo pripra-
vile mize. Po kratkem prigrizku 
smo začeh družabne igre. Sesta-
vih smo dve ekipi: ekipo staršev 
in ekipo učencev. Sledila so tek-
m o v a n j a : p r e n a š a n j e vode v 
lončkih, tek v vrečah, pihanje ba-
lonov v zrak, tek v predpasnikih, 
metanje balonov, napolnjenih z 
vodo, v vedro, pantomima in pre-
našanje namiznoteniške žogice z 
žlico. Vse te igre so bile zabavne 
in smešne , na jbo l j pa mi je bil 
všeč tek v vrečah. Pri tej igri so se 
starši zelo trudih, tako da je eden 
od s ta r šev celo padel , t o d a na 
srečo s e j e vse dobro končalo . 
Igre smo nadaljevah s smehom. 
Ko smo končali, smo shšali rezul-
t a t e . S ta r š i so nas premagal i . 
Kljub temu da smo učenciizgubi-
h, smo dobih tolažilno nagrado. 

Za konec mso posedh ob mizah, 
se posladkah in pogasih žejo. Do-
biU smo tudi senviče. Učenci smo 
pričakovah zmago, vendar so se 
s t a r š i izkazal i . P o t e m smo se 
skrivaU, vozih in lovih. 

Ker smo bih zelo zadovoljni, si 
žehmo, da bi učiteljica organizi-
rala še več takih srečanj s starši. 
Tadeja Topolovec, 5. c 
OŠ Mladika 
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Dober den vsaki den! Glih pret 
srna prišla z Mico z britofa in malo 
gledala po tati njivi večnega 
počitka. Na tauinte sveč je gorelo 
in blo tudi v mroki svetlo, kak da 
bi se čudežni večer rodija. Na 
vsokem grobi rožice, na vsokem 
grobi svečice, pri vsokem grobi 
sorodniki in znonci, ki se spomin-
jajo tistih, ki so bli med nami, pa 
so vmrli. Vidimo jih v spomini, kak 
da bi še med nami bili, pa je 
minulo že dosti ali pa malo let od 
našega zodjega srečaja. Saj vete, 
kak provimo: "Gnes še smo, jutri 
več nismo, tak kak piše sveto 
pismo!" Eden za drugim se pos-
lovlamo. Z rojstvom začnemo vmi-
rati. Še dobro je, da nihče ne ve, 
kdaj bo prišla na obisk teta smrt. 

Ob dnevi mrtvih je pač tak, da 
pogledamo nazaj in naprej. Nazaj 
k tistim, kijih več nega, in naprej 
k tistim, ki prihojajo za nami. 
Lepo bi bilo, če bi se mrtvih večkrot 

spunili s kakšno rožico ali pa svečo 
in ne "iartio ob totem prazniki. Lepo 
pa bi tudi bilo, če bi složno in 
mirno živeli z živimi, s tistimi s 
kerimi se vsoki den srečovlema, se 
vkuper z njimi veselimo ali pa tudi 
žalostimo. Saj vete, da nega živleja 
brez žalosti. 

Pa naj bo zadosti totega fizalofi-
ranja. Jesen in cajt okoli L novem-
bra sta pač takšna, da smo malo 
boj resni. Zaj pa bode priša sveti 
Martinček, ki bode krstija vinček 
in bomo drgoč boj smešni in veseli. 
Tak ta pač vživlejije in tak to še en 
cajt bo. Mica je nekšna prehlajena 
in kiha kak stara mačka. Kuham 
ji čajčeke s slivovo žganico in je že 
mala prišla k sebi. Jaz sen jo lepo 
potolaža, da tak duga, dokič bo 
kihala, še nede mrtva. Hm, lepa 
tolažba, ne? 

Tak, pa je drgoč kunec. Dobro se 
jemlite in vun skihajte pa kaj do-
brega si skuhajte. Pa srečno do 
drugega tjedna. 

Vaš skihani in prekuhani 
LUJZEK. 
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MIHOVCI PRI VELIKI NEDELJI / TEŽJA PROMETNA NEZGODA 

Minuli četrtek, 27. oktobra, okoli pol osme ure zjutraj se je na magistralki med Ptujem in Ormožem izven na-
selja Mihovci zgodila težja prometna nezgoda, v kateri je bil težje poškodovan sedemletni Z. V. iz Trgovišča 
16, učenec velikonedeljske osnovne šole. 

Po dvignjenem pločniku se 
je proti ž e l e z n i š k e m u 
prelazu Mihovci peljal v 
šolo in potem s kolesom 

nenadoma zavil v levo na cesto. 
V tem času je iz smeri Ptuja z 
dovoljeno hitrostjo (to so poli-
caji ugotovili, ko so preverili ta-
hograf) pripeljal tovornjak s 
prikolico, ki ga je vozil B. H. iz 
Spuhl je . Po vse j ver je tnos t i 
mali kolesar v želji, da prečka 
cesto, ni pričakoval tako dolge-
ga tovornjaka. S sprednjim de-
lom svojega kolesa in krmilom 
je zadel v zadnje desno kolo pri-
k o l i c e . T o ga je o d b i l o in ga 
vrglo na rob pločnika, zaradi 
česar je dobil hude poškodobe 
po g l a \ ' in še nekatere druge 
z lome. Poškodovanca so iz iz 
o r m o š k e g a z d r a v s t v e n e g a 
doma prepeljali v mariborsko 

bolnišnico. 
"Po trku je voznik odpeljal na-

prej, saj t rka ni mogel začutili . 
Tako smo ga šoferja uspeli usta-
viti šele na mejnem prehodu v 
Središču ob Dravi, saj so nam po-
datke o vozilu posredovali priče, 
ti pa so tudi organizirali vse v zve-
zi z reševanjem. Sprva nismo ve-
deli, ali gre za klasični pobeg pri 
prometni nezgodi, krivdo otroka 
ali voznika. Za policijo bi bila po 
vsej verjetnosti lo prometna nes-
reča s pobegom, ki je ne bi uspeli 
nikol i raziskat i , kaj t i šofer ka-
miona ni vedel, kaj se je dogajalo 
za njegovo prikolico. Ko smo mu 
o tem povedali, je bil izredno pri-
zadet. Upajmo, da se bo fantek iz 
vsega , kar se mu je p r i p e t i l o , 
izvlekel . Ta nesreča nas je vse 
zelo p r i z a d e l a . Ob t em pa se 
sprašujemo, kaj počne sedemlet-
ni otrok s kolesom na tako pro-

m e t n i cest i . Bo j imo se, da bo 

takšnih nezgod čedalje več," je 

nesrečo koment i ra l namestnik 

komandir ja ormoške policijske 
postaje Zvone Zinrajh. 

Vida Topolovec 

Ko zagledaš na cestišču majhno poškodovano kolo, kakšen meter vstran 
čeveljčke In torbico ter okrvvavljen rob pločnika, te stisne pri srcu... 

foto: Zvone Zinrajh 

G O R I Š N I C A / B L A G O S L O V I L I S K U P I N S K I PEPELNI G R O B 

iT ponedeljek so na slovesnosti v neposredni bližini goriLiškega pokopališča blagosidili î i in odlaili sklup 
\wo iz litoželeznih križev. 

Avtor s k u l p t u r e kipar 
Franc Tobias iz Maribora 
poudarja, da ima njegovo 
delo trojno vlogo ter po-

men: prva vloga je oblika forme 
vive, druga kot zbirka lotoželez-
nih nagrobnih križev, tretja in 
sočasno tudi najzanimivejša pa 
je s k u p i n s k i p e p e l n i grob. 
Osem metrov visoka skulptura, 
ki ima v podnožju krožna zelena 
polja in je zgrajena iz 282 križev, 
daje pros toru ob v h o d u na 
vaško pokopal i šče ed instven 
pečat. 

M a r i b o r s k i škof d r . F r a n c 
Kramberger je blagoslovil skup-

ni grob in ob tem poudaril, da je 
Franc Tobias s tem projektom 
postavil pomnik vsem tistim, ki 
so gradili današnjo stvarnost, ka-
kor tudi tistim, ki razumejo ob-
stoj človeške biti in se borijo za 
njeno resnico. 

Ob odprtju je Franc Tobias iz-
dal brošuro, v kateri je seznam 
vseh krajev severovzhodne Slo-
venije, kjer je zbiral polomljene 
l i tože lezne kr iže . Pouda r i l je 
t ud i , da se njegove ideje ne bi 
mogle uresničiti, če ne bi za svoje 
delo našel podpore v k ra jevn i 
skupnosti Gorišnica in pri dru-
gih sponzorjih. 

V osrčju skulpture je prostor za pepel 6 tisoč umrlih 

O T O C E C / V S E S L O V E N S K O S R E Č A N J E I N V A L I D O V 

JUDJE POSTOJTE OB MENI, KI NE MOREM HITETI ZA SREČO ^^ 
Nedeljski iz Ljubljane 

prireja v sako l e t o 
srečanje težkih in naj-
težj ih boln ikov . Zanje 
pripravi zanimiv enod-
nevni izlet v n e z n e n o , 
kajti še le na avtobusih 
udeleženci akcije zvedo, 
kam jih bodo popeljali. 

Letos je Nedeljski po-
pe l ja l i n v a l i d e na Do-
lenjsko - na Otočec, kjer 
sta jih pričakala ansambel 
Alfija Nipiča in neumor-
ni humorist Franc Pestot-
n ik . D o b r e š t i r i u re so 

igrali in prepevali, a čas je 
hitro stekel. Sicer že stari 
znanci srečanja so se mar-
sikaj veselega pomenili in 
na svo je z d r a v s t v e n e 
težave niso kaj dosti mis-
lili, kajti tisti dan je zanje 
dan sonca in sreče, vesel-
ja. 

Izleta se udeležijo inva-
l idi iz vse S loven i j e ; iz 
Ptuja , Slovenske Bistrice 
in M a r i b o r a j ih je b i lo 
skorajda za pol avtobusa. 
Skupaj pa se je izleta ude-
ležilo kar blizu 200 invali-
dov, največ paraplegikov. 

Med udeleženci je bil tudi 
Mirko Lebar, ki je, čeprav 
brez nog, s pomočjo prija-
teljev uspel priti na 4807 
visoki Mont Blanc. O svo-
jem vzponu je udeležen-
cem srečanja povedal ne-
kaj z an imiv ih doživlja-
jev. 

Vsi udeleženci so sogla-
sno ugotavljali, da je živl-
jenje vendarle lepo in da je 
v r edno živet i , če tudi je 
bolezen še tako neprijetna 
- še zlasti za vse tiste, ki žal 
ne morejo sami naredit i 
niti enega samega koraka. 

ki so popolnoma odvisni 
od pomoči staršev, otrok 
ali d r u g i h s o r o d n i k o v . 
Vsi pa so hvaležni vsem 
tistim znanim in tudi nez-
nan im pr i ja te l jem, med 
njimi še posebej kolekti-
vu Nedeljskega dnevnika 
in ne nazadnje številnim 
sponzor jem, ki po svoje 
prispevajo, da je izlet lep, 
da se v avtobusih oglasi 
pesem o sreči, l jubezni , 
prijateljstvu. Zato upajo, 
da bo akcija Nedeljskega 
dnevnika še trajala. Nas-
lednje srečanje invalidov 

bo jubilejno, saj bo že 30 
srečanje. 

Na srečanju smo zve-
deli, je invalidka Ljubica 
Jančar z Gorenjske napi-
sala k n j i g o pesmi in ji 
dala nas lov "Pos to j t e , 
l j ud je" . N a j za k o n e c 
zapišemo samo eno kiti-
co: "Ljudje! Postojte ob 
meni, ki ne morem hiteti 
za s r e č o , ki odhaja z 
vami. Postojte ob meni 
in mi podari te s rečo 
vaše bližine". 

F. Hovnik 

PTUJ # D r e v i ob 20. uri bo 
v g l e d a l i š č u na p o v a b i l o 
Gledal i šča Z A T O gostoval 
i g r a l e c Z i j a h S o k o l o v i č s 
p reds t avo Igralec. . . je igra-
lec... je igralec, 24. novem-
bra pa še s predstavo CAB A-
res ,CABArei . 

V E L I K A N E D E L J A # 5 . 
novembra ob 18. ur i bosta v 
d v o r a n i z a d r u ž n e g a d o m a 
n a s t o p a l a m e š a n i p e v s k i 
zbor Pod juna in moški pev-
ski zbor Kra l j Mat jaž iz Pli-
berka. 

O R M O Ž # Ju t r i zvečer bo v 
domu kul ture sklepna prire-
di tev v počas t i tev s p o m i n a 
na F. K. Meška. O d l o m k e iz 
njegovih bosta brala š tuden-
ta l j ub l j an ske igralske aka-
d e m i j e B a r b a r a K r a j n c in 
G r e g o r GeČ, p e l i pa b o d o 
Š e n t a n e l s k i p a v r i p o d 
vodstvom ing. Mit je Sipka. 

PTUJ # V gledal išču bo v 
č e t r t e k , 10. n o v e m b r a , ob 
19. u r i na povabi lo Z K O in 
Knj ižn ice Ivana Potrča gos-
toval član Mes tnega gleda-
lišča iz L jub l j ane Dušan Car 
s Š a l j i v o i g r o P o r e d u š o v 
Janoš. 

PTUJ # V Mes tn i hiši bodo 
11. n o v e m b r a o b 12. u r i 
odprl i dobrode lno p roda jno 
r a z s t a v o p t u j s k i h l i kovn i -
kov , ki b o na og led m e s e c 
dni . Zbran i denar namenja-
jo i nva l idu M a k s u A h c u iz 
Sestrž. 

PTUJ # N a m l a d i n s k e m 
o d d e l k u K n j i ž n i c e I v a n a 
P o t r č a v M a l e m g r a d u je 
vsak četr tek ob 17. ur i pravl-
jična ura. 

O R M O Ž # D o 12. novem-
b r a b o d o v av l i o r m o š k e 
skupščinske stavbe na ogled 
fo togra f i j e Cir i la A m b r o ž a 
in Štefana Hozyana o Prleki-
ji in Koroški ter l ikovna dela 
z le tošnje tomaževske kolo-
nije. 

O R M O Ž # 1 8 . n o v e m b r a 
ob 19. ur i se bo v skupščinski 
d v o r a n i o r m o š k e g a g r a d u 
p reds t av i l M a r k o Cvah te s 
P la tonov im Sokra tom pred 
sodiščem. 

K I N O P T U J # D o nedel je , 
6 . 1 1 o b 18. in 20. ur i : vestrn 
k o m e d i j a Maverick. O d 
torka, 8., do nedelje, 13.11. , 
ob 18. in 20. ur i : akcijski tr i-
ler H i t ro s t . 

R O D I L E SO - ČESTITA-
MO: Tinica Špcndija, Šalovci 
18, Središče - Urško; Mihela 
Čo lna r ič, Kidričeva 78, 
Rogaška Slatina - tvo ; Mirica 
Kosi, Hujbar 10, Ivanjkovci -
Manjo; Lidija Rojič, Žnida-
ričevo nabrežje 7 - Ilajdi-Mari; 
Ma jda Pučko, Runeč 19, 
Ivanjkovci - dečka; Štefka Go-
lubič, Radovec Polje 25 - Niko-
laja ; Cvetka l l jevec, Gre-
gorčičev drevored 13, Ptuj-Ju-
re ta ; Jasna Fiiipič, Sp. Ka-
menščak 17/c, L ju tomer -
Uroša. 

TOVORNJAK PRED 
OSEBNI AVTO 

Po magistralni cesti od Prager-
skega proti Ptuju je v ponedeljek, 
24. oktobra, okoli 20. ure vozila 
osebni avto Katarina K. iz Ptuja. V 
bližini Kidričevega je z lokalne na 
magistralno cesto pripeljal to-
vornjak, ki gaje vozil Mladen Č. iz 
Prebolda. S tem je voznici Katari-
ni K. odvzel prednost, trčila je v 
zadnji del tovornjaka in se hudo 
ranila. Iztrdega objema razbitin in 
sploščene pločevine so jo rešili 
gasilci. Prepeljali so jo v ptujsko 
bolnišnico. 

Z AVTOM TRČILA V 
PEŠKO 

Vtorek, 25. oktobra, ob 22. uri je 
Marija S. s Spodnje Polskave na 
stari cesti v Hočah z osebnim av-
tomobilom zadela v Milko F., kije 
pešačila po desni strani cestišča 
v isti smeri. Peška je padla in se 
hudo ranila, prepeljali so jo v ma-
riborsko bolnišnico. 

ZANESLO JO JE S 
CESTE 

Po magistralni cesti skozi na-
selje Radizel je v torek, 25. okto-
bra, ob 7. uri vozila osebni avto 
Brigita R. iz Slovenske Bistrice. 
Med zaviranjem jo je na mokrem 
in spolzkem cestišču zaneslo s 
ceste. V nezgodi je bila voznica 
hudo ranjena, njena sopotnica 
Bernarda B. iz Poljčan pa je dobi-
la lažje poškodbe. Policisti so 
ocenili, da okoliščine, v katerih se 
je pripetila nezgoda, niso pov-
sem pojasnjene, zato UNZ Mari-
bor naproša vse morebitne priče, 
dasejimzglasijo. 

NA HAJDINI UKRADLI 
DŽIP 

V sredo, 26. oktobra, je neznani 
"podjetnež" izpred ene od stano-
vanjskih hiš na Hajdini odpeljal v 
neznano osebni avto znamke 
TOVOTA land cruiser rdeče bar-
ve, z registrsko oznako MB J3-
740. Policisti predrzneža iščejo. 

^ F F 


